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Danes se bo v Parizu zaključil 15. vrh sedmerice industrijsko najbolj razvitih držav

Sprejeti politični dokumenti 
o pomoči Poljski in Madžarski
Na predlog Andreottija razpravljali tudi o Jugoslaviji - Ponovno obsodba Kitajske, 
a brez dodatnih gospodarskih sankcij - Danes sprejetje gospodarskega dokumenta

Voditelji sedmerice na luovrski piramidi (Telefoto AP)

PARIZ — Vrh sedmerice industrijsko najbolj 
razvitih držav se je drugi dan končal s spreje
mom štirih političnih dokumentov, ki zadevajo 
odnose med Vzhodom in Zahodom, obsodbo rep
resije na Kitajskem, mednarodni terorizem in pa 
človekove pravice. Kasneje so podrobneje obrav
navali problem zadolženosti držav tretjega sveta, 
precejšnjo pozornost pa so namenili varstvu oko
lja in boju proti mamilom. Vrh se bo zaključil 
danes popoldne, ko bodo sprejeli tudi ustrezne 
gospodarske dokumente.

Kot je bilo pričakovati, je sedmerica brez 
večjih težav dosegla soglasje, da je treba na 
Vzhodu najprej pomagati Poljski in Madžarski. 
Zato so »bogati« zadolžili Evropsko komisijo, da 
pripravi načrt o konkretni pomoči tema država
ma. Pri tem velja omeniti, da so včeraj govorili 
tudi o Jugoslaviji. Pobudo je dal italijanski zuna
nji minister Andreotti, ki je poudaril, da se ne 
sme pozabiti, da je bila Jugoslavija prva socialis
tična država, ki je stopila na pot reform precej 
pred drugimi, od Moskve pa se je ločila že za 
časa Stalina. Andreotti je opozoril na težavne 
razmere, v katerih se danes Jugoslavija nahaja in 
se zato zavzel za primerno pomoč. Ker razprava 
o Jugoslaviji v okviru dokumenta o odnosih med 
Vzhodom in Zahodom ni bila predvidena, so se 
dogovorili, da naj bi o pomoči Jugoslaviji spre
govorili v zaključnem gospodarskem dokumentu.

Glede Kitajske ni bistvenih sprememb. Sed
merica je sicer ponovno obsodila represijo, toda 
za nove gospodarske sankcije se ni odločila. 
Tudi dokument o mednarodnem terorizmu ne 
predstavlja bistvenih novosti. Na dan je spet pri
šla ostra obsodba državnega terorizma in pa po
trditev prizadevanj vseh, da bi mednarodni tero
rizem premagali.

Na pobudo Francije je sedmerica včeraj odo
brila tudi poseben dokument o človekovih pravi
cah. Pri tem so še enkrat poudarili prizadevanja 
za zaščito in nadaljnjo krepitev teh pravic. Se 
posebej so se zavzeli za spoštovanje svobode 
misli ter govora in verskega prepričanja, kar naj 
bi predstavljalo osnovo, brez katere ni mogoče 
zagotoviti drugih človekovih pravic.

Po sprejetju političnih dokumentov, se je vrh 
sedmerice posvetil gospodarskim problemom. 
Obravnavali so problem zadolženosti, mednarod
ni gospodarski položaj in pa probleme v zvezi z 
varstvom okolja. Zaključki teh posvetovanj bodo 
našli svoje mesto v današnjem zaključnem gos
podarskem dokumentu.

Naj za konec omenimo, da je prvič ob vrhu 
»bogatih« potekal tudi vrh sedmih najrevnejših 
držav sveta. Predstavniki Burkine Faso, Mozam
bika, Haitija, Bangladeša, Filipinov, Zaira in 
Amazonije so »bogatim« odrekli pravico, da sami 
odločajo o usodi človeštva in da je dvolično go
voriti o pravici in bogastvu, ko se svet utaplja v 
strahoviti neenakosti na vseh področjih.

Stranke sedaj 
zahtevajo jasnost 

o programih
DUŠAN KALC

RIM — Vladna kriza čaka na drugi 
krog Andreottijevih posvetovanj, ki se 
bodo po vsej verjetnosti začela v to
rek. Včeraj ni bilo nobene bistvene 
novosti. Rahel premik je morda čutiti 
le v tem, da pozornost petih strank 
razpuščene večine počasi prehaja z 
ozko političnih na programske aspek
te. Vsi namreč sestavljajo prednostne 
lestvice glavnih problemov, s katerimi 
se bo morala spoprijemati bodoča vla
da. Skratka, čimprej bo treba premos
titi sedanja nesoglasja glede oblike in 
politične formule bodoče vlade ter za
četi veliko pomembnejšo razpravo o 
programih.

Pri vsem tem seveda ni jasno, kako 
se bo odvijala programska razprava, 
ko pa obstaja še vrsta ovir glede obli
kovanja večine. Vse stranke so bile 
včeraj v raznih izjavah in zapisih sicer 
dokaj spravljivo razpoložene, toda vse 
še naprej govorijo o nejasnosti, ki je 
potrebna razjasnitve. Če k politične
mu in programskemu sporazumu, ki ju 
je treba še doseči, prištejemo še spora
zum glede porazdelitve ministrskih in 
podministrskih mest, lahko sklepamo, 
da Andreotti v prihodnjih dneh ne bo 
imel lahkega dela. Upoštevati je treba 
namreč tudi razne razprtije znotraj 
strank, kar je najbolj razvidno v Kr
ščanski demokraciji. Užaljeni De Mita 
je celo nazakal možnost, da bi ostala 
strankina levica izven vlade. To pa
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Ali je mogoče 
z anahronizmi 
v prihodnost?

VOJMIR TAVČAR

Ali Slovenec v Trstu lahko še sploh 
kje govori v svojem jeziku? Vprašanje 
ni retorično, kot bi lahko kdo mislil 
na prvi pogled. Dogodki v rajonskem 
svetu za Škedenj in Čarbolo opozarja
jo, da je mesto zdrknilo na nevarno 
drčo, ki vodi v čase, za katere smo 
bili prepričani, da so zdavnaj mimo. 
in ne samo zato, ker so pripadniki ne
ofašistične stranke in z njo povezane
ga mladinskega gibanja privlekli na 
dan iz zaprašene ropotarnice svoj in- 
strumentarij groženj in tudi fizičnega 
nasilja. Predvsem zato, ker se. nekate- 
re demokratične sile niso znale posta- 
vHi po robu nasilnežem in so se sku
šale izogniti načelnemu vprašanju 
rabe slovenskega jezika v rajonskih 
Svetih - v katerih je raba slovenščine 
Predvidena in prisotnost prevajalcev 
zagotovljena - s skrivalnicami o le
galnem številu. To je bistven politični 
Podatek »škedenjske afere«, pred ka- 
orirn ni mogoče zatisniti oči.

Niti mesec dni po evropskih volit
vah, ob katerih se je v Trstu vnela 
Protislovenska kampanja, a med kate
rimi je bil govor tudi o Evropi naro- 
dov jn 0 vlogi mesta kot povezoval- 
hem členu med različnimi kulturami 
m stvarnostmi, se Trst vrača za deset- 
‘eija nazaj z dogodkom, ki ni zgolj 
občasen in zato obroben incident. Do
dajanje v škedenjskem rajonskem 
svetu namreč v veliki meri odraža 
miselnost, ki se vse bolj zakoreninja v 
iem mestu in ki jo je vsaj delno tol
mačilo listarsko glasilo »La Voce libe- 
ra« pred dobrim tednom, s kurzivč- 
kom, v katerem je odrekalo Sloven- 
cem vsakršno kulturo in omiko in ob
sojalo Adelaide Aglietto, ker je izjavi- 
a, da se želi slovenski kulturi 

Približati ter jo bolje spoznati. »Voce 
‘mero« bi človek lahko odpravil s 
SVetopisemskim »Oče odpusti jim, saj 
ne vedo, kaj delajo«, silam, ki se v 
sv°iih programih sklicujejo na svobo- 

0 in demokracijo pa ni mogoče od- 
Pustiti, ko začenjajo popuščati nacio- 
'a'izmu in šovinizmu.

Marsikdo se je ob incidentih v ške- 
enjskem rajonskem svetu spomnil 

I a dogajanje izpred več kot dvajsetih 
Psij<0 se ie mesto razdvojilo, ko je 
ij .Predlagala Slovenca Dušana 

resčaka za občinskega odbornika.
nadaljevanje na 2. strani

Na mejnih prehodih in cestninskih postajah že prava poletna gneča

Več milijonov domačih in tujih turistov 
se spopada z vrstami in slabim vremenom
RIM ----- Ob izteku prve polovice julija 

se običajno začne že kar tradicionalno 
poročanje o premikanju turistov vzdolž 
italijanskega škornja in drugje. Tudi le
tos se je izkazalo, da je ta datum nekak
šna časovna prelomnica, ki bo stvari po
stavila v normalni tir šele okrog polovi
ce septembra. Odvratne alge, slabo vre
me in dolge vrste pač nikogar ne prepri
čajo, da bi spremenil načrte. Tako je, kot 
bi skoraj ves sever hitel v Sredozemlje.

Na avstrijsko-italijanski meji je kot 
vselej najhuje. Na Brennerju morajo tu
risti čakati tudi poldrugo uro, da pridejo 
čez mejo, več kilometrov dolge vrste pa 
so tudi na meji z Jugoslavijo. Prav tako 
se železna kača vije pred mejnimi preho
di med Francijo in Italijo. Iz Francije se 
tokrat vračajo tudi številni Italijani, ki so 
v Parizu sledili slikovitim proslavam ob 
200-letnici revolucije. Da bo mera polna, 
pa bomo navedli, da je na avtocesti med 
Munchnom in Salzburgom kar 100 kilo
metrov dolga neprekinjena vrsta vozil, 
ki se sicer pomikajo proti cilju, vendar 
izredno počasi.

Vreme turistom ta čas ni preveč naklo
njeno. Srednjo in južno Italijo pestijo ne

vihte in plohe, v Neaplju se je včeraj 
zjutraj utrgal oblak in poplave so popol
noma ohromile mestni promet, o algah 
bomo poročali na drugem mestu, hrvaš
ko primorje pa biča burja. V Senju je 
zapihala s takimi sunki, da so morali 
prekiniti plovbo trajekta na progi Senj- 
Lopar. Ostali trajekti so redno pluli, ča
kalna doba za vkrcanje pa je ponekod 
krepko presegla 60 minut. Vreme pa je 
od včeraj nekoliko manj muhasto v Poa- 
dižju. Temperatura se je dvignila na po
letne vrednosti in spodbudila priliv tu
ristov.

Z vrstami na avtocestah in prometnim 
kaosom v poletnih središčih pa je naras
lo tudi število nesreč. Nesreče se vrstijo 
zlasti v gorah, kjer je so že zabeležili 
nekaj smrtnih ponesrečencev v trentin- 
skih in valdostanskih gorah. Za italijan
ske državljane, ki so namenjeni v Avstri
jo, naj omenimo, da je od četrtka prepo
vedano nositi s seboj vse vrste suhomes
natih izdelkov, tudi v sendvičih, zaradi 
epidemije slinavke, ki je izbruhnila v 
Emiliji Romagni. Nadzorstvo avstrijskih 
obmejnih oblasti je izredno strogo.

Cvetenje se nadaljuje

Posnetek iz Riminija zgovorno dokazuje, kako debel je sloj sluzastih alg (AP)
NA 2. STRANI

Najmanj sto tisoč navdušenih poslušalcev 
včeraj na koncertu Pink Floydov v Benetkah
BENETKE Koncert Pink Floydov 

je torej bil; zapletom in govoricam na
vkljub. Njihov koncert v živo je spre
mljalo približno 100 tisoč ljudi (nekateri 
pa trdijo, da jih je bilo kar 300 tisoč), ki 
so začeli prihajati v Benetke že v zgod
njih jutranjih urah, da bi si zagotovili 
čim boljše mesto. Trg sv. Marka je že 
deset ur pred koncertgm napolnila več- 
deset tisočalava množica (na sliki AP), 
ki je ves 'dan čakala na nastop svojin 
ljubljencev.

Pa tudi vse ostale številke v zvezi s 
koncertom so bile visoke. Za red je skr
belo več kot tisoč karabinjerjev, koncert 
je po TV neposredno prenašalo 23 držav, 
tako da naj bi Pink Floyde včeraj nepos
redno poslušalo in gledalo kar sto mili
jonov ljudi. 1Takšno zanimanje pa je 
razumljivo, saj so Pink Flovdi doslej 
prodali že sto milijonov plošč, s svojim 
včerajšnjim koncertom pa so še enkrat 
potrdili, da znajo še vedno »vžgati« mla
do in staro.

Na VN Anglije 
Senna in Prost 

v prvi vrsti

Touru de France: 
po alpski etapi 
brez pretresov

Danes v Trstu 
dolgo pričakovana 

tekma off-shore
NA 14. STRANI
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Neredi v Mogadišu 
terjali več kot 
dvajset mrtvih

MOGADIŠ — Število mrtvih v 
spopadih med pripadniki islam
ske gverile in enotami zvestimi 
somalskemu predsedniku Siadu 
Bareju se je po uradnih podatkih 
povzpelo na 23, medtem ko je 
bilo ranjenih preko 60. Do spopa
dov je prišlo v petek po končani 
petkovi molitvi v mogadiških mo
šejah. Takrat naj bi skupina is
lamskih integralistov glasno za
htevala odstavitev somalskega 
predsednika, ki je na tem mestu 
ze 20 let, in izpustitev štirih is
lamskih verskih voditeljev.

Kot poročajo uradni somalski 
viri, naj bi napadalci napadli red
no vojsko in policijo s palicami in 
noži, tako da so bili vojaki prisi
ljeni uporabiti strelno orožje. 
Gverilci somalskega nacionalne
ga gibanja se proti oblastem bori
jo od maja lani, ko se je pleme 
Isak uprlo osrednjim oblastem. 
Takrat je prišlo do hudih spopa
dov, saj je vlada oborožila druga 
plemena, ki so Isakom sovražna.

Medtem ko so že izbruhnile polemike o mnenju Višjega zdravstvenega sveta

Deževje bi lahko povzročilo »rdečo plimo« 
in z njo še hujše zaplete za bolni Jadran

RIMINI — Kljub dežju in razburkanemu morju 
se debeli sloj sluzastih pen še vedno zadržuje pred 
obalami Emilije Romagne in Mark. Burja je celo 
poslabšala položaj, tako da so turistični delavci do 
skrajnosti zaskrbljeni. Skrbi jih tudi odgovor, ki ga 
bo dala skupina biologov in izvedencev, ki jih je 
zveza avstrijskih turističnih agencij poslala na Jad
ran, da bi objektivno poročali o dejanskem »zdrav
stvenem stanju« Jadrana. Severno od Brenerja se na
mreč bolj malo zanesejo na izjave raznih Donat Cat- 
tinov in njegovih izvedencev. Resnici na ljubo, tudi 
v Italiji marsikdo dvomi v trditve Višjega zdravstve
nega sveta, da sluzasti sloji alg zdravju niso škodlji
vi. Liga za okolje je že napovedala svoje protianali- 
ze. »Za sedaj se ne moremo izjasniti, ne smemo pa 
molčati ob neodgovornosti tistih, ki svetujejo kopa
nje v Jadranskem morju, pozabljajo pa, da italijanski 
zakon pri ugotavljanju neoporečnosti kopališke 
vode predvideva tudi, da je prozornost morja vsaj 50 
centimetrov«, navaja komunike Lige za okolje. Pos
lanci zelenih pa ugotavljajo, da je Višji zdravstveni 
svet dovolil kopanje na podlagi političnih in gospo
darskih nagibov.

V prihodnjih dneh lahko torej pričakujemo pravi 
plaz obtožb in polemik na račun neodgovornega ob
našanja ministrov in izvedencev, saj so se oglasili 
celo republikanci. »Po preventivnih izjavah ministra 
Donat Cattina, je bilo samo po sebi umevno, da ni 
bila ocena Višjega zdravstvenega sveta enotna, da je 
prišlo do spopada med člani sveta«, je včeraj izjavila 
odgovorna za okolje pri PRI Andreina Zitelli. Njene 
besede dokazujejo, da v Višjem zdravstvenem svetu 
niso bili enotnega mnenja. Zitellijeva je še dodala, 
da je to protislovno mnenje, »nesprejemljivi poskus 
ljudi privajati na gnusobo«, tako da bi se privadili 
na alge. Republikanski tajnik La Malfa pa je včeraj 
zahteval ustanovitev posebnega visokega vladnega 
komisarja za Jadran, ki bi združil med številnimi 
ministrstvi in deželami razdrobljene pristojnosti za 
boj proti algam.

Posredno je La Malfove trditve potrdil minister 
za okolje Ruffolo, ki je navedel, da je zastojev za 
sanacijo padskega porečja in Jadrana kriva »italijan
ska upravna džungla in vozli protagonizma«.

Na Jadranu pa se alge ne menijo za politične 
zdrahe in nadaljujejo s svojim cvetenjem. Odgovorni

pri biološki postaji v Fanu Corrado Piccinetti je na 
včerajšnji skupščini županov in krajevnih upravite
ljev iz Mark potrdil, da se je v zadnjih dneh količina 
kisika v vodi nevarno znižala in je bila včeraj trikrat 
nižja kot v normalnih pogojih. Piccinetti je upravite
lje opozoril na nevarnost »rdeče plime«, ki bi jo po
vzročile rdeče alge. Glede na izkušnje iz zadnjih let 
je sedanje deževje kot naročeno za ta pojav. Ker pa 
bo pojav »rdeče plime« sovpadal z bohotenjem dia- 
tomej, lahko po Piccinettijevih trditvah pričakujemo 
pravi pomor rib. Že sedaj so morski organizmi na 
meji preživetja. Pomor naj bi se začel slabo miljo 
pred obalami Emilije-Romagne, postopoma pa bi se 
širil proti jugu in prizadel tudi Marke. Da bi prepre
čili to nevarnost, bodo poskušali s pomočjo ribiških 
ladij »prezračiti« morje.

Medtem pa je Dežela Emilija-Romagna sklenila 
kupiti prve poskusne plavajoče pregrade, ki so se do 
sedaj v Markah, Venetu in Furlaniji-Julijski krajini 
še kar sprejemljivo obnesle celo med včerajšnjo bur- 
jo. Turistični delavci, ribiči in krajevni upravitelji pa 
so tudi včeraj ponovili zahtevo, da bi po zgledu Val- 
telline tudi jadransko obalo proglasili za prizadeto 
območje.

Drnovškov obračun pogovorov v Parizu
BRNIK —- Točno ob 17.30 je pristalo malo pred

sedniško letalo, s katerim se je iz Pariza vrnil pred
sednik jugoslovanske republike Janez Drnovšek, ka
terega je spremljal jugoslovanski minister za zuna
nje zadeve Budimir Lončar. Na letališču so visoka 
gosta pozdravili predsednik slovenske republike Ja
nez Stanovnik, minister za zunanje zadeve Cvetka 
Selšek in minister za informacije Marjan Šiftar.

Predsednik Drnovšek je v sproščenem razgovoru 
z novinarji v letaliških prostorih povedal, da so bili 
dnevi v Parizu izredno naporni, po deset ur dnevno 
so se vrstili različni razgovori, saj je bilo prisotnih 33 
državnih poglavarjev in je bila to enkratna prilož
nost za koncentrirane razgovore. Francozi so vse od
lično organizirali, jugoslovanska delegacija je imela 
poseben tretma.

Predsednik Drnovšek je nato grupiral razgovore 
v različne skupine. Govoril je z evropskimi predsed
niki predvsem o Evropi. Tako nemški kot britanski, 
italijanski in drugi predsedniki zelo dobro poznajo

jugoslovanske probleme, pozorno jih spremljajo in 
kažejo velik interes. V ospredju razgovorov so bili 
jugoslovanski napori, da se povežejo z Evropo, člo
veške pravice, jugoslovanske namene, da sprejmejo 
evropsko konvencijo o človekovih pravicah, poveza
va z EFTO in približevanje Evropski skupnosti. 
Predsednik Drnovšek je v vseh teh razgovorih pou
daril, da so na zadnji seji predsedstva SFRJ ukinili 
večino izrednih ukrepov, ki so veljali na Kosovu.

Z neuvrščenimi in z latinsko-ameriškimi država
mi so obravnavali predvsem priprave na vrhunsko 
srečanje neuvrščenih, za katero obstaja izredno zani
manje in bo obisk rekorden.

Na naše pravice o splošnem ozračju, ki je bilo 
prisotno v Parizu in o vsebinskih pripravah na vr
hunski sestanek neuvrščenih, je predsednik odgovo
ril, da so premiki v obeh primerih pozitivni. V Pari
zu je prišlo do izraza svetovno pomirjenje in v vseh 
teh razgovorih tudi napori, da se uredi svetovna dol
žniška kriza.

Razgovarjal se je s številnimi predsedniki neuvr
ščenih držav in vsi so bili soglasni, da je treba preiti 
iz dosedanje prakse splošnih deklaracij v pragmatič
no politiko konkretnega reševanja odprtih, še zlasti 
ekonomskih vprašanj. To pa je osnovna jugoslovan
ska usmeritev in tudi originalni jugoslovanski pri
spevek.

Drnovšek je tudi povedal, da se je dolgo razgo
varjal z ameriškim predsednikom, s katerim sta go
vorila o možnosti, da obišče Jugoslavijo. Velik del 
razgovora je bil posvečen človekovim pravicam, ni
sta pa govorila o konkretnem stališču ameriškega 
kongresa, s katerim so obsodili Jugoslavijo zaradi 
kršenja človekovih pravic zlasti na Kosovu. Drnov
šek je obširno obrazložil sklepe jugoslovanskega 
predsedstva, kar je ameriški predsednik z zadovolj
stvom sprejel na znanje.

BOGO SAMSA

Neuspeh zbiranja 
posojila za Srbijo
BEOGRAD — Po zadnjih podatkih 

konzorcija 63 bank so državljani vplačali 
za posojila »Za preporod Srbije« od 26. 
junija do 13. julija 23 milijard dinarjev in 
4,1 milijona dolarjev. V tem znesku niso 
všteta sredstva podjetij.

Številka je izredno nizka, skoraj nepo
membna, saj je bil zastavljeni cilj deset 
tisoč milijonov dinarjev in tisoč milijo
nov dolarjev. Očitno posojilo ni uspelo 
in so občani v Srbiji zavrnili vplačeva
nje, v tujini pa ni nobenega zanimanja 
niti med srbskimi izseljenci.

Ta neuspeh je verjetno tudi eden iz
med razlogov za izredno ostre reakcije 
sedanjega srbskega vodstva na politični, 
gospodarski in upravni ravni, do katerih 
prihaja v zadnjem razdobju. (B. S.)

Družba Olivetti 
se je ločila od 

ameriške AT&T
MILAN - Družba Olivetti je včeraj 

nepričakovano prekinila skoraj šestletno 
pogodbo z ameriškim računalniškim 
koncernom AT&T. Vzroke prekinitve je 
finančnik Carlo De Benedetti obrazložil 
v teku tiskovne konference in tako po
miril duhove, ki so že napovedovali veli
ko krizo italijanskega podjetja.

De Benedetti je razložil, da ne gre za 
popolno prekinitev sodelovanja, temveč 
za novo obliko poslovnega partnerstva. 
AT&T se je namreč umaknila zaradi dru
gačnih tržnih zahtev, saj je njeno sodelo
vanje s časom postalo zgolj finančnega 
značaja. Slednje se bo torej še nadaljeva
lo in sicer z ustanovitvijo nove družbe 
CIR. Ameriški partner je vstopil v Oli
vetti z glavnico 430 milijard lir, v šestlet
nem sodelovanju pa jih je zaslužil 1.140 
lir. Razliko bo sedaj vložil v CIR. Pred
sednik AT&T Allen je pohvalil uspešnost 
družbe Olivetti, ki je v ZDA prodala že 
75 tisoč svojih računalnikov.

CISL se že spoprijema s svojo »dvojno dušo«
RIM Sindikalna konfederacija CISL, ki se na

vdihuje ob katoliških vrednotah, preverja te dni na 
enajstem vsedržavnem kongresu, ki se je začel pre
dvčerajšnjim v Rimu, svojo moč v okviru italijan
skega delavskega gibanja ter hkrati svojo vlogo v 
tem gibanju. Kongres poteka v trenutku hude poli
tične krize ter nekakšnega sindikalnega preporoda. 
Še pred kakim letom je prevladovalo prepričanje, 
da je zašel sindikalizem (vsaj tisti tip uradnega 
sindikalizma, ki se istoveti v tako imenovani »tripe
resni deteljici«) v globoko krizo, iz katere se ne bo 
kar tako izvlekel. V zadnjem času pa so se družbe
ne razmere tako spremenile, da je triperesni detelji
ci spet uspelo prevzeti vodilno vlogo v delavskem 
gibanju ter celo okrepiti svojo dokaj zrahljano not
ranjo enotnost. Veliki in uspešni sindikalni boji za 
pravično davčno reformo in proti zdravstvenim tic- 
ketom so se izkazali za zmagovito karto.

Sindikat doživlja nekakšno drugo mladost in to 
je občutiti v takšni ali drugačni meri v vseh treh 
konfederacijah. Kar zadeva CISL, je kongres to lah
ko samo potrdil. Glavni tajnik Franco Marini, ki ga 
bo kongres brez nadaljnjega potrdil za prvega 
moža tega sindikata, se je lahko predstavil več kot 
tisoč delegatom v poziciji neoporečne moči. S svo

jim dolgim poročilom, ki je izzvalo neskončen in 
navdušen aplavz dvorane, je hotel vse to na neki 
način sporočiti tako političnim predstavnikom, ki so 
se zbrali na kongresu (od Forlanija, ki mu je član
stvo CISL ploskalo, preko Craxija, ki je bil krepko 
izžvižgan, do Occhetta, ki je bil deležen najbolj top
lega sprejema), kot svojima kolegoma Trentinu in 
Benvenutu, ki komunistično navdahnjen prvi in so
cialistično drugi, vodita vzporedna sindikata.

Nekaj problemov pa je vendarle tudi v »katoliš
kem« Marinijevem sindikatu,, ki se tako krčevito 
otepa očitka, da ga sestavljata dve komponenti: 
tako imenovana demokristjanska komponenta us
lužbencev javnega (beri klientelarnega) sektorja, 
ter bolj levo usmerjena komponenta uslužbencev 
industrijskega sektorja. Problem dveh duš, ki lahko 
včasih zagodeta kakšno neprijetno, je prišel na dan 
med včerajšnjo kongresno razpravo, ki jo je pričel 
voditelj številka dva sindikata CISL. To je Eraldo 
Crea, ki je prav včeraj napovedal, da zapušča vod
stvo CISL, kar je bilo sicer že dolgo znano. Ob tej 
priložnosti je posvaril svoje tovariše: je že res, da je 
okrog strateških smernic velika enotnost, toda ko se 
bo razpravljalo o organigramih, tedaj vsa ta enot

nost ne bo nikogar zavarovala pred nevarnostjo, da 
bi zapadel v logiko političnih pripadnosti. Njegov 
namig na razdrobljenost interesov je seveda takoj 
izzval odobravanja, pa tudi polemike. Iz vsega tega 
se da tudi jasno razumeti, da bo ta problem eden 
glavnih tem vse nadaljnje kongresne razprave.

Včerajšnji del kongresa sta popestrila in ovred
notila posega glavnih tajnikov CGIL in UIL Trenti- 
na in Benvenuta. Sindikalna enotnost je bil glavni 
argument Bruna Trentina, ki ni varčeval s priznanji 
na račun Marinijevega poročila, pa tudi ne s kriti
kami in pripombami. Brez prave notranje enotnosti, 
je poudaril Trentin, sindikat ne bo kos zahtevnemu 
soočanju z vlado o njenih programih, kot ne bo kos 
izzivom, ki prihajajo z novimi evropskimi zahteva
mi in potrebami delavskega gibanja.

O enotnosti je govoril tudi Benvenuto, ki pa se 
je spustil predvsem v oceno sedanje politične situa
cije. Kritičen do De Mitove vlade, je izrazil zaupa
nje v Andreottija. Glede soočenja s Confindustrio 
glede cene dela je poudaril, da je treba težiti pred
vsem k odpravi tipično italijanske anomalije, po 
kateri delavci zelo dosti stanejo, a malo zaslužijo.

DUŠAN KALC

e Stranke sedaj zahtevajo
nekaterim njegovim somišljenikom ne diši in včeraj se je 
vnel boj znotraj same struje. Bodrato in Gargani sta ostro 
kritizirala De Mito, ki je sedaj v nevarnosti, da poleg 
tajniškega mesta v stranki in predsedniškega mesta v vla
di izgubi še vodilno vlogo v svoji struji.

Medtem ko stranke razpuščene večine pričakujejo An
dreottijev poziv, gre komunistični lider Occhetto odločno 
in korajžno po svoji poti. V torek bo zbral svoj vrhovni 
štab, v sredo pa bo sprožil ofenzivo s predstavitvijo svoje 
vlade v senci. Kaj pri tem misli, je včeraj povedal v in
tervjuju za Manifesto. Predvsem napoveduje ostro opozi
cijo, ki ne bo ne pogajalnega ne elastičnega značaja. Do 
Andreottija, s katerim je imela KPI v preteklosti nekak
šne privilegirane odnose, je zelo trd. Andreotti zanj pred
stavlja vse tisto najbolj zastarelo v italijanskem politič
nem sistemu. Zelo ga čudi PSI, ki je hotela biti dejavnik 
dinamičnosti političnega življenja, a sprejema z navduše
njem takšno zavezništvo. Po mnenju komunističnega taj
nika, ki je bil svoj čas v preiskovalni parlamentarni komi
siji o framazonski loži P2, se s tem kar se danes dogaja v 
italijanski politiki, uresničuje Gellijev načrt. Nekaj od 
tega načrta se je že uresničilo, kot na primer ureditev 
informacijskega sistema, ostalo pa bi radi uresničili v tej 
fazi z zavezništvom Forlani-Andreotti-Craxi.

• Ali je mogoče
Med takratnim in današnjim dogajanjem pa obstaja velika 
razlika. In ne samo zato, ker so bili tedaj neolašisti v 
večjem številu in so izzvali hujše izgrede. Ob zadevi Hreš
čak so demokratične sile zavzele jasno in odločno stališče. 
PSI, ki je kandidirala Slovenca v občinski odbor, pa tudi 
KD, ki je s takratnim vodstvom zagovarjala načelno, reši
tev in je ob tem vprašanju šla zavestno v razdvojevanje 
mesta.

Danes si nobena od dveh strank v Trstu ne upa več kaj 
takega. Demokrščanski predsednik škedenjskega rajonske
ga sveta se igra skrivalnice s sklepčnostjo in nesklepčnos

tjo, čeravno nato v skupnem sporočilu s pokrajinskim se
kretarjem Tripanijem nekoliko popravlja svoja stališča in 
ob ugotovitvi, da »Trst ne sme nazadovati na področju 
omikanega sožitja« dodaja, da je treba »pripraviti za slo
vensko manjšino tak zaščitni zakon, ki bo pokazal največ
jo občutljivost do problema in bo s svojo pozorno umirje
nostjo, brez pretiravanj in brez uzakonitve bilingvizma do
bil podporo vse tistih, ki jim je pri srcu resnična dobrobit 
tržaške skupnosti«. Socialistični pokrajinski sekretar Perel- 
li pa označuje škedenjske dogodke kot dokaz »kako je KPI 
zasidrana v starih shemah in logikah« ter pripominja, da v 
»Trstu obstaja starodavno vprašanje, kako najti - znotraj 
dolžnostnega priznanja italijanske identitete Trsta - najpri
mernejše oblike, da bi slovenska narodnostna skupnost 
lahko ohranila in gojila svoje kulturne, jezikovne in etnič
ne korenine«. Izhod pa vidi v reševanju problemov, v od
govornem obnašanju brez vsakršnega zaostrovanja in zlo
rabe.

Vprašanje pa je, ali je v Trstu ob današnji situaciji in 
zaostrovanju napetosti še perspektivna politika »sitega 
volka in cele koze«. Ali je mogoče rešiti nacionalno vpra
šanje, ne da bi izzvali protestov reakcionarnih sil v mestu 
in ne da bi se Slovenci potegovali za svoje pravice? Naj
brž je nekaj takega mogoče s premeteno, še bolj tiho in 
manj bolečo asimilacijo. Problem pa je, ali je taka politika 
lahko tudi pespektivna. Taktično se lahko tudi obnese in 
navrže kopico glasov, strateško pa je najbrž obsojena na 
poraz, na vse večje staranje in marginalnost mesta v Evro
pi, ki se - sicer nekoliko obotavljajoče - pripravlja na izzi
ve tretjega tisočletja. Če ne bo razklenil težkih spon svoje 
polpretekle zgodovine - med katere sodi tudi nacionalno 
vprašanje - in presegel svoje zazrtosti v preteklost, Trst ne 
bo kos izzivom sedanjosti in prihodnosti, pač pa obsojen 
na postopno, a nezadržno hiranje in na vse večjo obrob
nost.

Lista za Trst - to potrjujejo njena stališča in to vse bolj 
potrjuje pisanje njenega glasila - je anahronizem. V vsaki 
stvarnosti je treba upoštevati vse njene sestavine, tudi 
anahronistične, vendar ob jasni zavesti, da anahronizmi ne 
vodijo v prihodnost, kvečjemu v preteklost.

Ul. Vergerio 9/1 
(dvorišče SUPERCOOP) 
Tel. (040) 948343

ZARADI PRENOVE POSLOVNIH PROSTOROV 
POSEBNA RAZPRODAJA

— LINOLEUM in TALNE OBLOGE PVC 2-3-4 m po 10.000 lir m2
— MOOUETTE 4 m po 6.000 lir m2
— LESENI POD s popusti 20 - 30 - 40%
— OPREMA ZA ZAVESE po 15.000 lir m
— SAMOLEPLJIVE PLOŠČICE PVC po 8.000 lir m2
— LADIJSKI POD (lakirana švedska smreka) I. kat. po 10.000 lir m2 

(IVA vključena)

VSE PO IZREDNIH CENAH

/WlIlilPEL
• Varnostne naprave
• Avtomatične ključavnice za vhodna vrata
• Za varnost vašega doma v mestu in no dopustu

Vabimo vas na našo stalno razstavo v novem sedežu
Ul. sv. Frančiška 16 — Tel. 772211
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Hude težave ribičev 
zaradi cvetenja alg

Pri Potrču novinarji 
treh sosednjih dežel
LJUBLJANA — V glavnem mestu 

Slovenije so se včeraj sestali, na pobu
do republiške skupščine SRS in dežel
nih svetov FJK ter Koroške, uredniki 
dnevnikov in drugih sredstev množič
nega obveščanja iz treh sosednih de
žel. Pobuda za tako srečanje je bila 
dana na srečanju predsednikov treh 
deželnih skupščin ob novem letu 1989. 
Predsednik republiške skupščine SRS 
Miran Potrč je bil sklicatelj včeraj
šnjega posveta, v Ljubljano sta za to 
priložnost prišla tudi podpredsednik 
deželne skupščine FJK Paolo Braida 
in predsednik deželnega zbora Koroš
ke Adam Unterrieder. Prišli so funkci
onarji tiskovnih uradov treh sosednih 
dežel ter zastopniki vseh občil, med 
temi tudi tisti manjšinskih listov iz 
Furlanije-Julijske krajine ter Koroške.

Razni diskutanti so izrazili željo po 
boljšem medsebojnem informiranju, 
pa čeprav je bilo povedano, da to že 
poteka, še zlasti zaradi zanimanja po
sameznih medijev obveščanja in še 
posebej osebne angažiranosti zaintere
siranih novinarjev. Boljši kot med ča
sopisi so stiki med televizijskimi in ra
dijskimi hišami. Dani pa so bili pred
logi, da se to medsebojno informiranje 
še poveča, bodisi z bolj pogostimi sre
čanji novinarjev kot tudi z novimi po
budami javnih ustanov, v prvi vrsti 
deželnih svetov. O vsem tem bo seve
da še govor, naslednji sestanek pa bo 
na Koroškem. Do takrat bodo skušali 
uresničiti vse včerajšnje zamisli in 
predloge.

TRST — »Deželna vlada, še zlasti pa 
odborništvo za industrijo, pozorno 
spremlja položaj na severnem Jadranu 
in pojav alg ter posledice, ki jih ima 
prekomerno cvetenje za ribištvo.« 
Tako je poudaril odbornik za industri
jo Furlanije-Julijske krajine Ferruccio 
Saro, ki je včeraj poročal deželnemu 
odboru o vprašanju alg s posebnim 
poudarkom na težave ribičev. Saro je 
dejal, da so ribiči v Trstu, Gradežu in 
Maranu izredno zaskrbljeni zaradi 
prekomernega cvetenja alg in izloča
nja sluzaste snovi, ki močno poškodu
je mreže. Zaradi tega so bili ribiči že 
junija prisiljeni okrniti delo, ponekod 
pa so sploh morali prenehati z ribolo
vom.

»Ribiči,« je rekel Saro, »prikazujejo 
letošnji pojav kot naravno katastrofo, 
ki bo imela hude gospodarske posledi
ce za ribolov v deželi in bi lahko po
vzročila hudo škodo celotnemu druž- 
beno-gospodarskemu tkivu.« Odbor
nik za industrijo je dodal, da je odbor 
že sprejel obvezo, da bo preučil te 
probleme.

V razpravo o pojavu alg se je včeraj 
vključil tudi Konzorcij za preučevanje 
in izkoriščanje alg iz Trsta, ki je v 
svojem sporočilu poudaril, da je bio
loška analiza diatomej pokazala, da 
niso škodljive človeku in torej niso 
nevarne kopalcem. Vodja zavoda prof. 
Gerin je poudaril, da so alge sicer ne
všečnost za kopalce predvsem zaradi 
sluzaste snovi, ki jo izločajo, ne pa ne
varne človeku. Edina nevarnost bi bila 
prisotnost bakterij, ki bi jih alge vsr

kale iz drugačnih razlogov. Strupene 
pa so lahko rdeče alge, vendar teh do
slej še niso izsledili v Jadranskem 
morju.

Po izsledkih zavoda ima prekomer
no cvetenje kremenčastih alg tri vzro
ke: onesnaženost obal, višanje tempe
rature zraka in skromno zamenjavo 
vode V Jadranskem morju. Raziskova
nje teh treh vzrokov pa lahko pomaga 
v perspektivi v prizadevanjih za od
pravo pojava. Glede onesnaženja so 
pri Konzorciju mnenja, da je treba 
omejiti uporabo nekatere vrste gnojil 
v kmetijstvu in poskrbeti za bolj učin
kovite čistilne naprave, vendar to ne 
bo imelo takojšnjih učinkov. Ob vsem 
tem pa pri ocenjevanju pojava ne gre 
prezreti ostalih dveh dejavnikov, se 
pravi spremembe klimatskih razmer 
in postopno otoplitev morja ter skrom
ni pretok vode v Jadranu.
■ VIDEM — V videmski vojašnici 
Piave so včeraj izročili namenu umet
no alpinistično telovadnico, ki je naj
večja v deželi. Struktura, ki omogoča 
urjenje plezalcev v optimalnih pogo
jih, je namenjena predvsem vojakom, 
na razpolago pa bo tudi civilistom. V 
tem smislu je poveljstvo vojašnice 
podpisalo dogovor z videmsko sekcijo 
italijanskega alpinističnega kluba 
CAI.

V bistvu gre za deset metrov visoko 
leseno steno, v katero so vgradili pet
sto poliuretanskih blokov, s katerimi 
se lahko simulirajo najrazličnejši po
goji plezanja.

Imenovani trije komisarji 
za upravo grupe Cogolo

RIM — Minister za industrijo Battaglia je v dogovoru z 
zakladnim ministrom Amatom podpisal odlok, s katerim bo 
furlanska grupa Cogolo podvržena izrednemu upravljanju 
kot to predvideva zakon Prodi iz leta 1979. Istočasno je 
minister Battaglia imenoval kolegij komisarjev, ki bo za
dolžen, da vodi podjetje. V kolegiju so Franco Asguini, 
Giuseppe Ratti in Giacomo Zunin. V sporočilu ministrstva 
je rečeno, da so bili imenovani trije komisarji zaradi kom
pleksnosti problema grupe Cogolo.

Po novicah iz Rima kaže, da se je za hitro rešitev pro
blema koncerna Cogolo zavzela tudi Sovjetska zveza, ki je 
‘niela s furlansko grupo zelo dobre odnose, ker je furlanski 
partner dal jamstvo strokovnosti v delu. Kaže, da je sovjet
sko ministrstvo za industrijo s tem v zvezi brzojavilo zuna
njemu ministru in mandatarju za sestavo nove vlade Andre
ottiju, predstavniki italijanskega ministrstva za industrijo 
pa so imeli s tem v zvezi stike s sovjetskim gospodarskim 
predstavništvom v Rimu.

Tudi prizadevanje SZ je pripomoglo k temu, da je mi
nister Battaglia dokaj pospešil postopek za uveljavitev do
ločil zakona Prodi. Na tej osnovi bodo namreč trije komi
sarji lahko začeli s sanacijo podjetja, kar bi lahko opogumi
lo morebitne kupce, med katerimi časopisi omenjajo tudi 
Finančno družbo iz Veneta.

Trčenje pri Manzanu: 
2 mrtva in 2 ranjena

VIDEM — Dve osebi mrtvi in dve hudo ranjeni so 
tragični obračun prometne nesreče, ki se je pripetila 
prejšnjo noč okoli 3.00 na državni cesti 56 pri Manzanu. 
V nesreči sta izgubila življenje 19-letni Paolo Trevisan 
iz Korena (Corno di Rosazzo) in 35-letni Andrea Perini iz 
Savorgnana ob Teru, huje ranjena pa sta bila 17-letni 
Marco Tallon in San Giovannija ob Nediži, ki je bil v 
avtomobilu s Trevisanom, ter 35-letni Moris Naocco iz 
Reane del Rojale, ki je potoval skupaj s Perinijem.

Karabinjerji iz Palmanove, ki vodijo preiskavo, niso 
še ugotovili vzrokov prometne nesreče. Ugotovljeno je 
bilo le, da sta Perini (karabinjer pri videmski karabi
njerski legiji) in Trevisan čelno trčila.

Včerajšnja prometna nesreča je ena od vse bolj po
gostih nesreč na cestah Furlanije-Julijske krajine. Naj
pogostejši vzroki nesreč so prekomerna hitrost, nepazlji
vost voznikov in alkohol, večkrat pa tudi splet vseh teh 
dejavnikov. Dejstvo je namreč, da postajajo ceste v naši 
deželi vse bolj nevarne in doslej ne kaže, da bi - vsaj kar 
se Furlanije-Julijske krajine tiče - hitrostne omejitve 
bistveno zmanjšale krvni davek, ki ga človek plačuje 
motorizaciji. Morda bodo strožja merila na vozniških iz
pitih, ki naj bi jih uvedli jeseni, vsaj delno odpravila 
enega od razlogov nesreč, lahkomiselnost voznikov.

gospodarski dopis iz Slovenije

Ožemanje kliringa
Vsako gospodarstvo, ki doseže v 

menjavi z drugim gospodarstvom 
presežek, si mane roke. Presežek 
pomeni, da je uspešnejše od tek
meca, da gre njegovo blago bolje v 
denar, kot pa tekmečevo. Jugosla
vija pa ima prav zaradi trgovin
skega presežka velikanske težave. 
Menjava s Sovjetsko zvezo je na
mreč tako uspešna, da je zdaj pre
sežka že za 2,4 milijarde dolarjev. 
Težava pa nastaja zaradi klirin
škega načina obračunavanja me
njave. Pri takem načinu trgovanja 
velja pravilo, da mora tisti, ki ima 
v trgovanju presežek, ta presežek 
sam financirati. Za Jugoslavijo po
meni, da mora država iz svojega 
žepa plačati izvoženo blago svojim 
podjetjem.

Tako pravilo povzroča Jugosla
viji hude težave. Država nima de
narja (s trdnim kritjem) za porav
navo tolikšnih izvoznih vsot. Ker 
ni kritja, se mora država zatekati k 
izmišljenemu denarju. Ker ima tak
šno moč, da si denar lahko izmisli 
(tiskarna denarja ga natisne), teža
vo navidez odpravi, v resnici pa si 
jo poveča, ker se ji dodobra oploje
na vrne z inflacijo. Tiskanje nekri
tega denarja namreč povzroča in
flacijo.

V Jugoslaviji si dolgo časa s 
presežkom v trgovanju s Sovjetsko 
zvezo ni nihče belil las, marsikate
ri ekonomist pa celo priznati ni ho
tel (kaj šele politik!), da klirinški 
presežek povzroča inflacijo. Čep
rav je res, da v preteklosti prese
žek ni bil tako velik (šele leta 1986 
je poskočil na 600 milijonov dolar
jev) in da torej tudi inflacijski 
spodbujevalec ni bil tako močan - 
pa je treba upoštevati, da določena 
politična premoč ni nikoli dopusti
la, da bi začeli ta presežek odprav
ljati. Več volje je šele v zadnjem 
času, ko so učinki 2,4 milijarde do
larjev inflacijskega denarja izjem
no močni. Presežek je tako velik, 
da je začel motiti celo Sovjetsko 
zvezo, ki ji je tolikšen uvoz jugos
lovanskega blaga v napoto: če za
radi drugega ne, pa zaradi tega 
ker jugoslovanska stran zaradi 
presežka neprestano išče možnosti 
za nakupe sovjetskega blaga. Ker 
blaga po naši volji ni v izobilju, se 
trgovinska pogajanja vedno konča
jo pri nafti: Jugoslavija bi jo želela 
kupiti veliko več, Sovjeti pa je ne 
dajo, saj jo lahko prodajo drugam 
za zelene dolarje. Zato so že skle
nili, da bodo za kupčijo z Jugosla
vijo uvedli posebne dovolilnice.

Zmanjševati presežek - to seve
da ni nobena umetnost: lahko gd

začneš omejevati administrativno 
ali pa tržno. Tržno na primer tako, 
da organiziraš devizno borzo za 
klirinški dolar. Administrativno pa 
tako, da predpišeš omejevalne uk
repe. Nekaj takega se je lotil tudi 
Markovič, ki je doslej edini resneje 
ugriznil v to kislo jabolko. Predla
ga, naj bi država plačevala izvoz z 
zamikom, utemeljuje, naj bo tečej 
klirinškega dolarja nižji kot pa te
čaj ameriškega dolarja. Hoče spod
buditi nakupe v Sovjetski zvezi z 
carinskimi olajšavami.

Po splošnem prepričanju je treba 
takih ukrepov sprejeti še več in 
tako vztrajno postopno zmanjševa
ti presežek, s tem pa tudi pomem
ben inflacijski vzrok. Povsem je 
jasno, da vsem tistim, ki izvažajo v 
Sovjetsko zvezo, takšni ukrepi niso 
všeč. Morali bodo najti nadomes
tne trge, ki pa jih zaradi specifične 
kakovosti izdelkov, izdelanih za 
Sovjetsko zvezo, ne bo lahko najti, 
kajti večina drugih kupcev je za
htevnejša od sovjetskih. Preusme
ritev na druge trge kliče tudi po 
spremembi proizvodnje, kar pa ni 
lahko opravilo. Poleg tega je bila 
vsaka kupčija s sovjetsko stranjo 
dokaj zanesljiva, plačilo pa sprot
no.

Skratka: zaradi naše posebne po
litike od izvoza na kliring so po
stale kupčije s klirinškim trgom v 
zadnjih letih zelo donosne. Zato je 
presežek tudi tako zelo poskočil. 
Zdaj ZIS nekaj teh ugodnosti od
pravlja. Razumljivo je, da je indus
trija, ki veliko sodeluje s klirinški
mi trgi, nejevoljna zaradi tega. To 
nejevoljnost pa so uporabili pred
vsem srbski politiki, ki skušajo 
Markoviča onemogočiti pri zmanj
ševanju klirinškega izvoza, pri če
mer pa morajo uporabljati celo tr
ditve, da gre pri kliringu za slo- 
vensko-hrvaško zaroto, za ožema
nje Srbije, za ponovno vzpostavlja
nje gospodarske neenako
pravnosti...

Žal se je treba na jugoslovanski 
politični sceni ukvarjati tudi s ta
kimi trditvami, ki nimajo nobene
ga argumenta in ki so si celo na
sprotujoče (kot sta si na primer na
sprotujoči zahteva po protiinflacij
skem programu na eni strani in za
hteva po ohranitvi klirinških 
ugodnosti). A takšna ta scena je in 
na to se je treba pripraviti, politič
no modro je zato popustiti (Marko
vič je popustil in bo izvoz plačeval 
takoj), če ni ogrožena smer.

JOŽE PETROVČIČ

Spominski pohod na Triglav V Nadiških dolinah vse manj otrok
Pred štirimi leti, ko se je pri skup

nosti borcev 7. SNOUB France Preše
ren pri Bledu in Kranju porodila zami
sel o spominskem pohodu mladine in 
borcev na Triglav, ni nihče pričako- 
yal, da bo ta spominska, kulturna in 
sportno-rekreativna prireditev postala 
tradicionalna in tako odmevna. To po
trjuje podatek, da se je prvega pohoda 
“a Triglav udeležilo okoli 180 ne- 
kdanjh borcev NOV, med njimi pa je 
bilo nekaj takih, ki so v teh letih prvič 
stali ob Aljaževem stolpu.

Toda prireditev, kot je pohod na 
Triglav, zahteva ogromno dela, saj 
rrtora organizator poskrbeti za varnost 
tjudi njihove starosti, le-ta pa je v po
vprečju 60 let pri borcih NOV. Tega 
s° se zavedali tudi pripadniki JLA 
v°jne pošte iz Kranja, zlasti planinska 
enota in pa seveda gorski reševalci, ki 
s° priskočili na pomoč.

21. julija, v počastitev dneva vstaje 
slovenskega naroda se bo pričel že če
trti pohod na Triglav - simbol svobo- 
be. Organizator tokratnega pohoda je 

SZDL Tolmin v sodelovanju z 
Ostalimi podtriglavskimi občinami, 
Pridružujejo pa se tudi mladi, planin- 
t-P taborniki, ki naj bi tudi pripravili 
nkmovanje na Rudnem polju, pripad

li1*! planinske enote vojne pošte iz 
Manja, gorski reševalci in seveda bor- 

1 NOV, ki so še kos tako zahtevni 
Poti.

Pohod, ki bo potekal iz štirih smeri, 
s? bo pričel 21. julija, končal pa na- 

®dnji dan ob prazniku vstaje sloven- 
^e9a naroda na Rudnem polju, kjer 

tudi ljudsko zborovanje z bogatim 
peturnim programom. Tudi tokrat bo 
-pokroviteljica pohoda Zavarovalnica 
jjpj91av, pridružujejo pa se še nekatere 

‘°vne organizacije, zlasti iz Primorske.
t Ta spominska, kulturna in športno- 
p kreativna manifestacija bo posveča
ta Triglavu kot simbolu boja in svo- 
fr be' dnevu vstaje in Osvobodilne 
boa-6, 44‘ oziroma 46. obletnici osvo- 
lj. b‘tve slovenskega primorskega 
ha p Va ‘zP°d fašizma, splošni vstaji 
sa Primorskem, ustanovitvi IX. korpu- 
“a rP.^' katerega enote so delovale 

Primorskem do Triglava, goriški

fronti in 45-letnici utrjevanja ljudske 
oblasti na Primorskem.

Zaključni del pohoda bo na Poklju
ki (Rudnem polju pri vojašnici) pred
viden pa je tudi bogat kulturni spo
red, ki ga pripravljajo pevci Tržaške
ga pevskega zbora, folklorna skupina 
Razor iz Tolmina, pevci okteta Simon 
Gregorčič iz Kobarida, harmonikarji 
in še kdo. Istočasno bo tekmovanje ta
borniških odredov podtriglavskih ob
čin. (JČ)

VIDEM — V Nadiških dolinah ne
prestano upada število osnovnošolskih 
otrok. Na osnovnih šolah, ki sodijo 
pod didaktični ravnateljstvi v Špetru 
m Sv. Lenartu, imajo vsega skupaj 250 
dečkov in deklic. Od tega jih odpade 
150 na območje Špetra, kjer so poraz
deljeni med tri zavode - v Podbones- 
cu, Sovodnjah in Špetru; povprečno 
število učenk in učencev v posamez
nem razredu znaša 17, 8 in 5.

Na območju Sv. Lenarta pa je okoli 
100 osnovnošolcev razdeljenih med

zavode v štirih občinah; povprečna 
razredna gostota se suče med 8,6 v Sv. 
Lenartu, 3 pri Hločju in komaj 1 v 
Gornjem Tarbiju. Malce boljši je polo
žaj v nižnjih srednjih šolah, ki so osre
dotočene v občinah Špeter in-Sv. Le
nart. V Špetru je 130 dijakov in dija
kinj v 7 razredih s povprečnim števi
lom 18,5 na razred, v Sv. Lenartu pa 
jih je 93 s povprečjem 15,5 na razred.

Vprašanje zase je seveda Dvojezični 
šolski center v Špetru z osnovno šolo

in vrtcem, ki ga ne gre primerjati z 
drugimi šolskimi zavodi. Pač pa velja 
omeniti, da se tu pripravljajo na odpr
tje še 4. razreda, torej enega več kot 
lani, kar je seveda razveseljivo. Tem
bolj še, ker tudi število otrok v vrtcu 
narašča, kar priča, da se dvojezični za
vod vse bolj uveljavlja v beneški 
stvarnosti in da slovenski starši čutijo 
vse večjo potrebo, da otrokom zajam
čijo tudi znanje slovenskega knjižne
ga jezika.

VABLJENI in 
DOBRODOŠLI

odprt bo nov

Primorci 3 IaiiaI/I

stalni prebivalci, jv
slučajni obiskovalci
ali turisti - 1 ig, \
odsle j bo v Kopru 1 '...V, n 1
za vas nekaj več. gl |UU)d \
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Tranzitni promet preplavil tržaške ceste

Od Opčin do Nabrežine včeraj 
nepregledna vrsta avtomobilov

OBČINA REPENTABOR
VABI NA

27. RAZSTAVO TERANA IN POKUŠNJO 
DOMAČIH BELIH VIN

danes.
danes, 16., jutri, 17. t. m., v REPNU

16. t. m., ob 8. uri MEDNARODNI BALINARSKI TURNIR v 
organizaciji balinarske sekcije Kraški dom in pod pokroviteljstvom Občine, ob 
9. uri EX TEMPORE za otroke iz vrtca in za osnovnošolsko in srednješolsko 
mladino, ob 16. uri odprtje kioskov, ob 18.30 KONCERT GODBE NA PIHA
LA NABREŽINA, ob 19.30 NAGRAJEVANJE najboljših razstavljenih vin, na
grajevanje udeležencev ex tempere in nagrajevanje balinarskega turnirja, od 
20. ure do 0.30 ples z ansamblom TAIMS.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE
ANTON TOMAŽ LINHART

ŽUPANOVA MICKA
Režija in dopolnilno besedilo: BORIS KOBAL

Danes, 16. t. m., ob 21. uri — SLIVNO — pri Terčonovih 
Jutri, 17. t. m., ob 21. uri — OPČINE — Prosvetni dom
V torek, 18. t. m., ob 21. uri — MAČKOLJE — Borov gozdič
V četrtek, 20. t. m., ob 21. uri — BAZOVICA — gostilna Pri lipi
V petek, 21. t. m., Ob 21. uri — ZABREŽEC — v Hribenci
V soboto, 22. t. m., ob 21. uri — REPEN — Pokrajinski muzej
V nedeljo, 23. t. m., ob 21. uri — PROSEK — Kulturni dom

Omogočili denarni zavodi
Tržaška kreditna banka

Kmečko-delavska hranilnica in posojilnica Sovodnje 
Hranilnica in posojilnica Opčine 

Kmečka in obrtna hranilnica in posojilnica v Nabrežini 
Kmečko-obrtna hranilnica Doberdob 

Kmečka banka Gorica

združeni v sekciji Slovenskih denarnih zavodov pri S D G Z

OBČINSKO PODJETJE ZA ELEKTRIKO, PLIN IN VODO V TRSTU (ACEGA)

razpisuje javni natečaj na osnovi naslovov in kolokvija za zasedbo 
delovnega mesta

GLAVNEGA VODJE PERSONALA, SINDIKALNIH IN SPLOŠNIH ZADEV
s priznanjem II. funkcionalne ravni

katerega se lahko udeležijo diplomirani pravniki z ustreznimi de
lovnimi izkušnjami.

Trenutno veljavni ekonomski tretman gre od najmanj 90 milijonov 
lir do največ 103 milijone lir letnega bruto dohodka.

Interesenti lahko dobijo izvod razpisa na Oddelku za osebje pod
jetja ACEGA, Trst, Ul. Genova 6., 2. nadstr., soba št. 48/A (telefon 
040/7793484), in sicer vsak delavnik od 7.30 do 12.30.

Prošnjo za udeležbo na natečaju je treba vložiti v teku 30 dni od 
datuma objave razpisa natečaja v Uradnem listu republike Italije.

Trst, julij 1989

Za predsednika 
pooblaščeni komisar 

(Recius Vascotto)

ALZATVPA
TRST - ULICA UDINE 3 - TEL. «363452

SEZONSKI POPUSTI
obv. občini

Včeraj in v petek so ceste v naši 
pokrajini spet močno občutile posledi
ce množičnega julijskega počitniškega 
preseljevanja. Že navsezgodaj je bil 
namreč promet tako gost, da je pri 
križišču na Opčinah nastala večkilo- 
metrska vrsta, ki se je po novi hitri 
cesti vila vse do Gabrovca, okrog 14. 
ure pa je že dosegla Nabrežino.

Po prvih jutranjih urah se je promet 
nakoliko razredčil, nato pa se je priliv 
turistov — med njimi je bilo največ 
tujcev, še zlasti nemških državljanov 
— s tekom ur začel večati, tako da se 
je kolona pri openskem semaforju za
čela daljšati. Da bi nekoliko skrajšala 
čakanje nestrpnih turistov, je policija 
preusmerila vozila tudi na pokrajinske 
ceste. Turisti, ki so bili že siti čakanja 
pod žgočim soncem, so se tako razpr
šili po Krasu in preplavili vse sloven
ske vasi, kjer so si v gostilnah in osmi- 
cah oddahnili od potovanja in vročine.

Prometna policija, mestni redarji in 
karabinjerji so bili ves dan zaposleni z 
nadzorovanjem prometa, vendar na 
srečo niso imeli opravka z nesrečami.

Ker se je promet razredčil že na 
openskem križišču, na mejnih preho
dih ni bilo večjih zastojev. Najdaljše 
vrste so zabeležili na mejnem prehodu 
pri Lazaretu, kjer sta bili vrsti v obe 
smeri dolgi tudi dva kilometra. Na 
Fernetičih, v Rabujezu, v Bazovici in 
na Pesku pa je bila vrsta dolga po
vprečno po pol kilometra.

Na sliki (foto Magajna) gneča na 
openskem križišču, kjer je bilo zara
di vročine čakanje še bolj neprijeto.

Deželni odbornik 
za šolstvo sprejel 

predstavnika SDZPI
Deželni odbornik za šolstvo prof. 

Silvano Antonini-Canterin se je te dni 
srečal s predsednikom Slovenskega 
deželnega zavoda za poklicno izobra
ževanje prof. Josipom Tavčarjem in z 
njegovo ravnateljico Tamaro Blažino. 
Tema srečanja, za katerega je Zavod 
zaprosil že pred meseci, je bilo vpra
šanje preureditve njegovega sedeža. 
Vodstvo SDZPI je namreč vložilo prvo 
prošnjo za deželni prispevek, ki bi 
omogočil preureditev sedeža, že leta 
1986, lani pa jo je ponovilo. Odbornik 
Antonini je zagotovil, da so vključili v 
program tudi SDZPI, vendar trenutno 
ni finančnega kritja. Predstavnikoma 
Zavoda je tudi sporočil, da sol mu za 
letos dodelili prispevek 30 milijonov 
lir za nakup opreme, kar je vsekakor 
pozitiven znak, ki skupaj z odobritvijo 
programa tečajev za šolsko leto 
1989/90 dokazuje naklonjenost pristoj
nega deželnega odborništva do SDZPI.

Godbeno društvo praznuje 85 let delovanja

Z jubilejnim koncertom 
uvod v slavje na Proseku

Godbeno društvo Prosek je z jubi
lejnim koncertom v petek zvečer za
čelo s praznovanjem 85-letnice svoje 
ustanovitve in delovanja. Praznik pro- 
seških godbenikov se je nadaljeval si
noči s koncertom gasilske godbe iz 
Kapel pri Brežicah, danes pa se bo za
ključilo s slavnostnim mimohodom pe
tih zamejskih godb po proseških uli
cah in z nastopom posameznih pihal
nih orkestrov na prireditvenem pro
storu »na Balancu«.

Petkov jubilejni koncert je bil lepa 
priložnost za ponovno srečanje godbe 
z domačini in z drugimi ljubitelji glas
be pri nas. Škoda, da je slabo vreme 
ponagajalo jubilantom, ki pa so kljub 
temu suvereno in uglajeno izvedli pri
pravljeni program. Jubilejni koncert 
pa je bila tudi slovesnost, na kateri so 
poleg pozdravov vaških društev in so
rodnih organizacij številni godbeniki 
prejeli Gallusove značke za svoje dol
goletno sodelovanje v godbi. V imenu 
Zveze kulturnih organizacij Slovenije 
in Združenja pihalnih orkestrov jih je 
izročil predstavnik ZSKD Ignacij Ota. 
Trije godbeniki so prejeli zlata odličja 
(za več kot četrtstoletno udejstvovanje 
v godbi), štirje srebrna (za delovanje

od 15 do 25 let), kar 25 pa bronasta (za 
delovanje od 5 do 15 let).

Prav ta zadnji podatek priča o mla
dosti proseškega pihalnega ansambla, 
kar je v jubilejnem govoru poudaril 
tudi tajnik društva Walter Orel (na 
sliki D. Križmančiča). Njegov govor 
bi lahko označili za programskega. 
»Celotno delovanje društva je treba 
prilagajati potrebam današnjega časa 
in z drugačnimi sredstvi kot sedaj. S 
tem mislim predvsem na programiran 
in aktiven pristop k pridobivanju na
raščaja in kadrov z organizacijo glas
benih tečajev in pošiljanja godbeni
kov na izpopolnjevalne seminarje; na 
večje združevanje in tesnejše sodelo
vanje med godbami, predvsem na na
šem ozemlju; ne smemo pa niti opuš
čati stikov s sorodnimi društvi iz ma
tične domovine; obenem se bomo mo
rali vključiti tudi v italijansko stvar
nost na našem področju.«

Na jubilejni slovesnosti je imela se
veda glavno besedo glasba. Pod vod
stvom mladega kapelnika Aljoše Star
ca so godbeniki s Proseka zaigrali vr
sto klasičnih skladb in modernejših 
ritmov. Vse skladbe so dobro izvedli, 
pri nekaterih skladbah pa so se izka
zali tudi s solističnimi točkami.

GODBENO DRUŠTVO PROSEK 
prireja 

danes 16. julija

PRAZNIK OB 85-LETNICI USTANOVITVE
PROGRAM

danes, 16. t. m., ob 17. uri sprevod sledečih godb na prireditveni 
prostor: Godbeno društvo Kras iz Doberdoba, Godbeno društvo Nabrežina, 
Jodba V. Parma iz Trebč in Godba na pihala iz Ricmanj. Sledi nastop

: ansamblom LOJZETA FURLANA
Vabljeni!

posameznih godb. Ob 20.30 ples z ansamblom I
Danes bodo delovali dobro založeni kioski

Slovenski deželni zavod za poklicno izobraževanje
prireja v šolskem letu 1989/90 v Trstu sledeče tečaje:

1. za uradnike s kvalifikacijo - 1. letnik (1200 ur)
2. za uradnike v podjetjih import - export - 2. letnik (1200 ur)
3. za uradnike v podjetjih import - export - 2. letnik (1200 ur)
4. za obdelovalce kamna - 1. letnik (1200)
5. za marketing in managament (80 ur) - pogoj za vpis dokončana višja 

srednja šola
6. za bančno tehniko (30 ur)
7. za operaterje v zunanji trgovini (40 ur)
8. nemščine za poslovno uporabo (120 ur)
9. za programerje elektronskih računalnikov (175 ur) - pogoj za vpis do

končana višja srednja šola
10. personal computing (160 ur)
11. za animatorje na družbenovzgojnem področju (80 ur)
12. za naravoslovne vodiče (300 ur) - pogoj za vpis višja srednja šola
13. za fiskalno vodenje nekomercialnih ustanov (društev) (30 uf)
14. za biodinamiko (30 ur)
15. za splošno živinorejo (30 ur)
16. čebelarstva (60 ur)
17. enologije (30 ur)
18. za splošno kmetijstvo (150 ur).

Vpisovanja in podrobnejše informacije do 21. julija na sedežu 
Zavoda, Ul. Ginnastica 72 (Dijaški dom), tel. 577941 (razen sobote) od 
9. do 13. ure. Za tečaje iz kmetijstva je vpisovanje tudi na Kmečki 
zvezi v Trstu, Ul. Cicerone 8/B, tel. 362941.

falerija
UL. SV. FRANČIŠKA 20

vabi
cenjene odjemalce na ogled

SKUPINSKE RAZSTAVE 
JUGOSLOVANSKIH IN 
TRŽAŠKIH GRAFIKOV
Razstavljena dela ponujamo s

popustom od 10 do 20%

ŠK DOMIO
priredi tradicionalni

ŠPORTNI PRAZNIK
na športnem igrišču pri Domju 

danes, 16., in jutri, 17. julija
Igrala bosta ansambla Nočni 

skok in Pomlad.
Delovali bodo dobro založeni 
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Stališče KD po incidentu v rajonskem svetu

Na škedenjski postaji karabinjerjev 
je Pahorju prevajala rožnarica...

Politični incident v rajonskem svetu 
za Skedenj in Čarbolo je tudi včeraj 
sprožil vrsto reakcij. Predsednik ške- 
denjskega rajonskega sveta Favretto 
in pokrajinski tajnik KD Tripani sta v 
skupni tiskovni noti izjavila, da Trst 
ne sme nazadovati na področju omika
nega sožitja in da mora dokončno pre
rasti ločevanja. »Za zaščito slovenske 
narodnostne manjšine je treba pripra
viti tak zakon,« nadaljuje sporočilo, 
»ki bo pokazal največjo občutljivost 
do problema in bo z največjo zmer
nostjo, brez vsiljevanj in bilingvizmov, 
ob upoštevanju različnih stvarnosti, 
zbral podporo vseh, ki jim je pri srcu 
resnična dobrobit tržaške skupnosti.« 
Tripani tudi sporoča, da je poverjene
mu predsedniku vlade Andreottiju po
slal telegram z vabilom, naj ponovno 
vzame v pretres, izpopolni in izroči 
parlamentu organski zakonski pred
log, čigar osnutek je vlada že odobrila.

Ostro obsodbo politične nestrpnosti, 
ki nastaja zaradi rasističnega in nacio
nalističnega zadržanja večinskih 
strank, ki niso sposobne združevati 
načelnih izjav s konkretnimi ukrepi za 
zaščito civilnega in mirnega sožitja, so 
včeraj izrazila združenja VZPI-ANPI, 
ANED in Vsedržavno združenje poli
tičnih preganjancev. Odgovornosti za 
ponovno eksplozijo etnične mržnje je 
po njihovem treba iskati ne le v naci- 
onal-fašistični nestrpnosti, ampak tudi 
v stalnem odlaganju sprejetja zakona 
za zaščito slovenske manjšine.

Italijanska ustanova za spoznavanje 
slovenskega jezika in kulture je včeraj

naslovila na ministrskega predsednika 
De Mito in na poverjenega predsedni
ka Andreottija telegram, v katerem 
zahteva pravični zaščitni zakon za slo
vensko narodnostno skupnost v Italiji, 
ki naj bi »tudi italijanski skupnosti 
pomagal do dokončne razjasnitve na 
tem področju«. Nujno potrebno je ko
herentno politično dejanje nove vlade 
- je še rečeno v telegramu - z izdelavo 
vladnega zakonskega predloga, ki bi 
našemu prebivalstvu dokončno omo
gočil miren razvoj v sožitju in gradnjo 
združene Evrope narodov.

Nesrečne zaplete v zvezi s četrtko
vimi izgredi fašistov pa je včeraj doži
vel prof. Samo Pahor, ki se je zglasil 
na karabinjerski postaji v Skednju, da 
bi vložil tožbo proti nasilnežu, ki ga je 
po seji dvakrat udaril po levem ušesu. 
Kot očividec ga je spremljal Paolo Pa- 
rovel. Pahor je marešala Scalabrina 
najprej zaprosil, naj pokliče tolmača 
(začasno je v italijanščino prevajal Pa- 
rovel). O nadaljnjem poteku dogodkov 
pa Pahor takole pripoveduje: »Podofi
cir je na mojo zahtevo strumno odgo
voril, da v Skednju ni dvojezičnosti. 
Nato sem ga zaprosil, naj telefonira na 
poveljstvo, da mu dajo ustrezna navo
dila in pošljejo tolmača. Zdaj je podo
ficir odgovoril, da je starešina sodne 
policije in kot takemu njegovi nadre
jeni nimajo kaj ukazovati. Tej njegovi 
trditvi sem oporekal z dejstvom, da so 
njegovi kolegi v sodni palači poskrbe
li za prisotnost tolmača pri zaslišanju. 
Spet se je hotel izmakniti svoji dol

žnosti in trdil, da ni ustreznih predpi
sov. Odgovoril sem mu, da je kot sta
rešina sodne policije dolžan ravnati v 
skladu z razsodbo ustavnega sodišča 
št. 28 iz leta 1982. Potem ko je večkrat 
odklonil mojo zahtevo, da bi po telefo
nu obvestil poveljstvo in zaprosil za 
tolmača (spočetka je vztrajal na stališ
ču, naj si sam priskrbim tolmača), se je 
na koncu odločil, da imenuje sam tolma
ča.«

Marešalo Scalabrin je očitno prakti
čen človek, saj je dežurnemu karabi
njerju naročil, naj pripelje rožnarico, 
ki prodaja cvetje ob vhodu na bližnje 
pokopališče. Pahor: »Ko je ženska pri
šla, jo je imenoval za pomožnega 
agenta sodne policije in pričeli smo s 
pisanjem zapisnika. Težav ni manjka
lo. Pri besedi svetovalec je "prevajal
ka" dejala, da ne ve, kako se temu 
reče po italijansko. Postalo mi je jas
no, da ne more vedeti niti, kaj pomeni 
beseda nesklepčnost, pa sem stvar po
vedal po ovinkih, da bo marešalo lah
ko razmel, katero besedo naj zapiše v 
italijanščini. Ko je marešalo uporabil 
besedo "guerela", je ženska rekla, da 
sploh ne ve, kaj to je. Ko je bil zapis
nik končan, je marešalo hotel, da ga 
podpišem, ne da bi ga prebral. Ko sem 
ga hotel prebrati, me je pozval, naj 
bom dosleden: če ne znam italijansko, 
kako naj preberem v italijanščini se
stavljen zapisnik itd. itd.«. Poročilo o 
postopanju in stališčih Scalabrina bo 
Pahor poslal predsedniku vlade, notra
njemu, obrambnemu in pravosodnemu 
ministrstvu in seveda sodni oblasti.

pismo uredništvu

Stališče predstavnice KPI Kalčeve 
o zadnjih škedenjskih dogodkih

Škedenjske dogodke moramo postaviti 
v okvir zadržanja večinskih strank in ob
lasti do Slovencev, od sodnega preganja
nja slovenskih duhovnikov v Benečiji, do 
odkritih napadov na javno rabo sloven
ščine, o čemer priča nedavno glasovanje 
v tržaškem občinskem svetu v zvezi z 
dvojezičnimi tablami na Krasu. Ne čudi, 
če fašisti spet dvigajo glas in pesti nad 
Slovenci, saj jim to omogočajo tiste poli
tične sile, ki so opustile boj za omikano 
sožitje in sedaj samo še tekmujejo v za
ostrovanju svojih nacionalističnih tonov. 
Krščanska demokracija si, kot Poncij Pi
lat, hinavsko umiva roke in se sklicuje 
na zakonsko zaščito, ki jo v vladi in par
lamentu sama zavlačuje že štiri desetlet
ja. Medtem pa se v Trstu ogiba vsake 
odločitve v prid sožitja med Italijani in 
Slovenci, kar bi pričakovali od ljudi, ki 
bi jim papeževo pismo o pravicah manj
šine ne smelo biti tuje. Naravnost žaljivo 
pa je natolcevanje socialističnega tajnika 
Perellija, za katerega je »slovenski govor 
škedenjskega komunističnega svetovalca 
kratkomalo provokacija«, kajti tako Pe- 
relli ožigosa "izzivanje" Slovencev in de
jansko opravičuje reakcijo fašistov v 
Skednju. Basen o volku in jagnjetu je 
vsem znana že stoletja in Perelli res ni 
odkril nič novega, če je hotel Slovence 
prikazati kot provokatorje samo zato, ker 
terjajo spoštovanje občinskega pravilni
ka in z ustavo zajamčenih pravic. Da Pe- 
rellijeva stališča nekaj svetlobnih let lo
čuje od evropske omike in splošno spre
jete politike do manjšin, res nima smisla 
posebej poudarjati. Očitno je tržaška so
cialistična Stranka preveč prepojena s 
klicami razpadajoče melone, da bi se še

Odpvli so jo včeraj popoldne

V Repnu razstava terana

V sugestivnem okolju Kraške hiše v 
Repnu so včeraj slovesno o tvorili 27. 
razstavo terana in pokušnjo belih vin. 
Na hladnem dvorišču se je zbralo veli
ko število uglednih gostov, med kate
rimi so bili tudi general Caccamo, 
Podprefekt Ravalli, predsednik Pokra
jine Crozzoli, predsednik KGS Peče- 
nik, konzul SFRJ Ivic, zgoniški župan 
Budin, predsednika Kmečke zveze in 
Kmetijske zadruge Guštin in Mihalič 
ter številna delegacija iz pobratene 
občine Logatec. Pod oboki Kraške 
hiše je na začetku zadonela lepa pe
sem v izvedbi Logaškega okteta, ki je 
Zapel Slovenec sem, O košnji, O kre- 
su, koroško narodno Mam dro fletno 
navajeno in Morinella, ki so jo izvajali 
v italijanščini.

V priložnostnermnagovoru je repen- 
tabrski podžupan Aleksij Križman naj
prej opravičil obolelega župana Coljo, 
nato pa je omenil pereče vprašanje 
načrtovanega naravnega kraškega 
Parka, ki bi ga oblastveni krogi radi 
ysilili v imenu višjih interesov. Izrazil 
ie upanje, da se celotna zadeva ne bo 
Zasukala po klišeju sinhrotrona in 
kmetovalci morajo kot subjekt imeti 
Pri tem glavno besedo. Vinogradniki 
razpolagajo z vse manjšimi obdeloval
nimi površinami, morajo pa po drugi 
?trani zadostiti potrebam vse bolj za
htevnega tržišča. Veliko je novih na- 
°žb v vinograde in posodabljajo tudi 

?v°je kleti in vinsko tehniko. Logaški 
ritpan Andrej Logar je zaželel, da bi 
Prav v teh težkih časih postalo še bolj
Vrsto sodelovanje med pobratenima 
Pčinama in razčlenil razne možnosti 

pk°nomske izmenjave. Predsednik 
, °krajine Crozzoli pa je v zvezi s 
vraškim parkom izrazil veliko občut- 
Jivost za probleme krajevnih vinog- 
kdnikov in se obvezal, da bodo ostale 
6°krnjene možnosti razvoja kmečke- 

gospodarstva. V galeriji so nato 
t, v°rili razstavo slikarja Alberta Žva- 
t® jz Sežane, ki razstavlja akvarele, pa 
s ni mešane barvne tehnike. Gre za 
, JPouka, ki je sicer obiskoval več te- 
^ Jsv na ljubljanski akademiji za li- 
°vno umetnost. Ta razstava, kot tudi 
Zstava lesnih izdelkov Mirka Gušti- 

® v sosednjem Kraškem muzeju, bo 
a ogled tudi danes.
Na prireditvi razstavlja teran devet 

k hogradnikov in sicer Alfonz, Dario, 
j.nšan jvan -n ^irko Guštin, Milan 
An2111311, Alojz Milič, Emil Škabar in 

namarija Škabar-Gomizelj. Belo vino 
So prispevali: Mirko Guštin, Karlo

Mulič, Anamarija Škabar-Gomizelj in 
Irma Škabar-Purič.

Danes bo razstava dosegla višek. Že 
zjutraj je na programu mednarodni 
balinarski turnir v priredbi Kraškega 
doma. Ob 9. uri pa bo slikarski ex- 
tempore za otroke, kioske bodo odprli 
ob 16. uri, za 18.30 pa je napovedan 
koncert ghodbe na pihala iz Nabreži
ne. Po nagrajevanju vinogradnikov bo 
pozno v noč plesna zabava ob zvokih 
ansambla Taims. (B. S.)

Muzej Revoltella jutri v občinskem svetu

Šest milijard za umetnost
"Neskončna zgodba" Mestnega mu

zeja Revoltella, ki je že 20 let zaprt 
kljub temu da hrani eno od najpo
membnejših zbirk italijanske umet
nosti 20. stoletja (o tem pričajo števil
ne prošnje za posojo eksponatov, ki 
jih Muzej prejema vsako leto od naj
pomembnejših muzejev), se verjetno 
bliža h koncu. Na dnevnem redu jut
rišnje seje tržaškega občinskega sveta 
je tudi sklep, da bi Muzeju podelili še 
šest milijard lir in na ta način omogo
čili njegovo dokončno odprtje.

Muzej je namreč vse od začetka 70. 
let, ko so se po načrtu znanega beneš
kega arhitekta Carla Scarpe začela 
dela za njegovo preureditev in razširi
tev, zaprt (kot je znano, so ob palači 
barona Revoltelle, ki je svojo mestno 
rezidenco podaril Občini, da bi jo ta 
spremenila v muzej, preuredili še dve 
stavbi za stalno zbirko sodobne umet
nosti in druge razstave). Približno po 
14 letih so muzej prvič odprli (samo 
navidezno in iz osebnih koristi, ker se 
je kak odbornik želel proslaviti s to 
otvoritvijo, kot pravi predsednik kura- 
torija Muzeja arh. Pietro Cordara), 
vendar so ga kaj kmalu zatem zaprli. 
Za to je bilo resnici na ljubo več teh
tnih razlogov: v veljavo so stopili novi 
varnostni predpisi, po drugi strani pa 
je bilo treba dokončati ogrevanje in 
greznično omrežje. Po dveh letih pa so 
dela ponovno zastala. V Muzeju so po

novno začeli delati šele februarja le
tos, vendar se je položaj medtem tako 
poslabšal, da bo treba porabiti veliko 
večja sredstev, kot so predvideli na 
začetku. Neurje je pred dvema letoma 
opustošilo že prenovljeno palačo Re
voltella, poleg tega pa so se okvarile 
tudi električne kabine in druge napra
ve, tako da bo treba popraviti tudi to, 
kar je bilo že popravljeno.

Za zastoje ni bilo krivo pomanjka
nje denarja, saj je bilo tega vedno na 
pretek, poudarja Cordara. Očitno pa je 
manjkala politična volja ali sposob
nost, da bi v Trstu ustvarili res po
membno kulturno središče, ki bi lahko 
sodelovalo z drugimi podobnimi usta
novami zlasti iz dežel Alpe-Jadran, 
kar le potrjuje kratkovidnost naših 
krajevnih upraviteljev, ki si ne morejo 
predstavljati širše politične in kultur
ne akcije, ki bi prešla meje tržaške ob
čine (o tem zgrešenem odnosu do kul
ture priča tudi dejstvo, da Muzej nima 
avtonomnega računa in da mora načr
te predložiti v odobritev Občini).

Sest milijard lir (1 milijardo in 900 
milijonov bo prispeval vladni komisa
riat, ostalo pa si bo Občina izposodila 
pri Osrednji hranilnici in posojilnici) 
torej ni pretirana vsota. Lahko pa trdi
mo, da bi si jo država (in torej občani) 
lahko prihranila, ko bi Občina smotr
neje upravljala javni denar, (bg)

Jutri se bo sredi Nabrežine 
začel poletni otroški živžav

Jutri se bo tudi v Nabrežini začel poletni otroški živžav, ki ga letos že 
devetič organizirata športno društvo Sokol in kulturno društvo Igo Gruden iz 
Nabrežine. Pobudo sta denarno podprli devinsko-nabrežinska občinska uprava 
in Kmečka in obrtna hranilnica in posojilnica iz Nabrežine.

Poletni center bo trajal do 28. julija, doslej pa se je vanj vpisalo okrog 80 
otrok. Vendar po besedah organizatorjev to ni dokončno število, saj se mnogi 
starši odločijo in pripeljejo svojega otroka na letovanje kar na prvi dan njego
vega začetka. Računajo tako, da se bo letošnjega živžava, ki bo kot vsa leta 
doslej potekal na veliki jasi domačega športnega društva sredi Nabrežine, 
udeležilo kar okrog 100 otrok.

Deset animatork bo skrbelo, da se bodo otroci dobro počutili, da se bodo 
zabavali, igrali in izkoristili prosti čas tudi za kakšne koristne stvari. Vsako 
jutro ob 8. uri jih bodo šolski avtobusi pripeljali v ta poletni center,- otroke s 
Proseka, Kontovela in Križa pa bosta pripeljala in nato odpeljala domov dva 
društvena kombija.

Skoraj vse animatorke, ki bodo letos vodile poletno letovanje v Nabrežini, 
imajo že veliko izkušenj in bodo torej znale poskrbeti za prijetno razpoloženje.

Ker bodo otroci v centru tudi risali, sestavljali razne figure in igrače in tudi 
kaj pisali, so organizatorji tokrat izbrali posebno temo, na katero bo usmerjeno 
delovanje poletnega živžava. Tema bo posvečena cirkusu in življenju v njem. 
Otroška domišljija bo torej imela dovolj gradiva in sproščenosti.

Otroci bodo ostajali v centru le v dopoldanskih urah do 12.30, ko jih bodo 
šolski avtobusi in kombija odpeljali na njihove domove. V času bivanja bodo 
opravili več krajših izletov tako v razne kotičke v devinsko-nabrežinski občini 
kot tudi dlje, do bližnjih zanimivosti zunaj domače občine. Tako bodo otroci 
bolje spoznali svojo bližnjo in tudi nekoliko bolj oddaljeno okolico, (ni)

Bo PanneUa kandidiral v Miljah?
V Miljah bodo jeseni predčasne občinske volitve. V novinarskih krogih se 

govori, da iyia bivši župan Bordon, ki je sedaj poslanec KPI, že v programu 
povolilno zavezništvo z zelenimi in radikalci. Od tod baje tudi pogajanja z 
Marcom Pannello, ki naj bi načeloval morebitni radikalni listi. Bordon je kot 
znano najavil vstop v radikalno stranko, do danes pa še ni plačal članarine, ker 
bi ga v skladu s strankinim statutom skoraj gotovo izključili iz KPI. Zadnja seja 
miljskega občinskega sveta bo prihodnji ponedeljek.

V jami pri Devinu 
odkrili granate

V neki jami pri Devinu so jamarji 
društva "Societa adriatica di speleo- 
logia" včeraj popoldne odkrili pri
bližno štirideset metrov pod zemljo 
štiri 75-milimetrske granate. O najdbi 
so takoj obvestili policijo, ki je pokli
cala na kraj posebno vojaško enoto. 
Izvedenci so pod vodstvom marešala 
Sturniola oprezno dvignili na površje 
granate in jih odpeljali na strelišče 
pri Doberdobu, kjer so jih sinoči raz
strelili. Domnevajo, da je šlo za gra
nate iz prve svetovne vojne.

t Zapustil nas je naš dragi

Carlo Berze
Pogreb bo jutri, 17. t. m., ob 11.15 iz 

mrtvašnice glavne bolnišnice na poko
pališče pri Sv. Ani.

Žalostno vest sporočajo žena Da
nila, sin Carlo, vnukinje Luciana, 
Eliana in Cristina z družinami ter 
vsi sorodniki.

Žalovanju se pridružuje družina 
Novak.

Trst, 16. julija 1989

spomnila svojih nekdanjih obljub in sta
lišč. O tem bi vsekakor pričakovali odlo
čen odgovor slovenskih socialistov, pred
vsem tistih, ki opravljajo javne funkcije 
ali sedijo v rajonskih svetih tržaške obči
ne. Slovenci smo polnoletni in res ne po
trebujemo rasistično navdihnjenih na
svetov o tem, kje in kako naj gojimo svo
je narodne korenine in istovetnost. Pa 
menda ne samo na šagrah ali pečenih 
piščancih in vinu, kot mislijo najbolj za
krknjeni meščani. V Trstu so sile, ki so 
moderne zato, ker stremijo h kulturnemu 
zbiranju in medsebojnem bogatenju in 
nočejo, da bi proces ustvarjanja skupne
ga evropskega doma zavirala taka rasis
tična zaplankanost. Zato je skrajni čas, 
da bi se pravi socialisti in pravi demok
ristjani soočili z lastnimi odgovornostmi 
pred zgodovino, ki se res ne bo končala 
pri prihodnjih volitvah.

Občinska svetovalka KPI 
ANAMARIJA KALC

t Zapustila nas je naša draga

Francka Segina 
vd. Danieli

Pogreb bo jutri, 17. t. m., ob 11.45 iz 
mrtvašnice glavne bolnišnice v pro- 
seško cerkev.

Žalostno vest sporočajo hči Sonja, 
zet Nino, vnuka Dario in Karmen, 
sestri Marija in Silva ter vso sorod
stvo.

Prosek, 16. julija 1989
(Pogrebno podjetje Zimolo)

ZAHVALA
Ob izgubi naše drage mame, none 

in sestre

Cvetke Pertot 
vd. Venier

se sinova Marjan in Martin, snaha Eli- 
de in sestra Božena z družinami iskre
no zahvaljujejo vsem, ki so na kateri
koli način počastili njen spomin.

Posebna zahvala g. župniku Breclju, 
dr. de Michelinijevi, dr. Grudnu, gos
pe Ivanki Vitez, cerkvenim pevkam in 
vsem, ki so jo pospremili na zadnji 
poti.

Nabrežina, Melbourne, 16. 7. 1989

ZAHVALA
Ob izgubi naše drage

Vere Regent 
por. Krečič

se zahvaljujemo vsem, ki so na kateri
koli način počastili njen spomin in jo 
spremili na zadnji poti.

" SVOJCI
Barkovlje, 16. julija 1989

ZAHVALA
Ob izgubi dragega

Stanislava Caharije
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so z 
nami sočustvovali.

Posebna zahvala cerkvenemu pev
skemu zboru iz Nabrežine.

SVOJCI
Nabrežina, 16. julija 1989

14. 7. 1988 14. 7. 1989

Angela Bandi 
por. Križmančič

Minilo je leto dni, odkar si nas za
pustila.

Z žalostjo v srcu se te spominjajo 
mož Ludvik, sin Edvin z Mauro in 
malo Tjašo

Imeli te bomo vedno v lepem spo
minu!

Prebeneg, 16. julija 1989
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Zlata poroka 
v Križu

Prav na današnji dan pred 50 leti, 
in sicer 16. julija 1939, sta se v Križu 
poročila Norči Cossutta in Erminio 
Sullini in od takrat si delita radost in 
skrbi skupnega življenja. Norči, po 
domače "Kuharjeva", se je rodila v tej 
vasi leta 1920 v zavedni družini, saj je 
njen oče dolgo let igral pri kriški god
bi. Takoj po končani šoli je morala na 
delo, da bi pomagala številni družini. 
Tudi po poroki je Norči veliko delala, 
vendar za svojo družino, saj je v za
konu povila dve hčeri.

Tudi Erminio je pravi Križan, rodil 
se je leta 1915 in ko je dokončal 
osemletko, se je takoj spoprijel z de
lom. Dolgo let je bil zaposlen pri ob
činskem podjetju ACEGA, kjer je tudi 
dočakal upokojitev. Kot skoraj vsi slo
venski fantje, je služil italijansko voj
sko in bil tudi on dodeljen v tako 
imenovani Battaglione speciale. Za 
časa druge svetovne vojne so ga ujeli 
Angleži in kot ujetnik je dočakal ko
nec vojne ter se srečno vrnil domov. 
Omeniti moramo, da bo v torek slavi
la srebrno poroko tudi njuna hčerka 
Marta, ki se je poročila z Nabrežin- 
cem Igom Grudnom, nečakom pesni
ka Grudna. Čestitkam hčerk Marte in 
Livie ter vseh sorodnikov in prijate
ljev se pridružujemo tudi mi in vsem 
štirim kličemo »Kolkor kapljic toTko 
let!« (mm)

______________ gledališča_______________

VERDI
Poletni festival operete 1989 - Danes

ob 18. uri (red S) ponovitev Kalmanove 
opere GROFICA MARICA. Dirigent Ja- 
nos Kovacs, režiser Beppe de Tommasi, 
koreograf Gino Landi. V torek otr 20.30 
zadnja predstava.

GRAD SV. JUSTA
Nocoj ob 21.15 bodo na FESTIVALU 

Disneyevih filmov - druga izdaja - pred
vajali film CHI HA INCASTRATO RO- 
GER RABBIT. Jutri ob isti uri pa bo na 
sporedu TRNJULČICA.

LUČI IN ZVOKI
V torek ob 21.30 bo na sporedu pred

stava v angleščini in ob 22.45 pa v itali
janščini.

kino
ARISTON - 21.30 Una vedova allegra... 

ma non troppo, r. Jonathan Demme, i. 
Michelle Pfeiffer, Mathhew Modine. 

EKCELSIOR - 19.00, 22.15 Ladri di sapo- 
nette, kom., r. Maurizio Nichetti. 

EXCELSIOR AZZURRA - 20.00, 21.45 Un 
detective... particolare, krim., i. Kevin 
Kline.

LJUDSKI VRT - 21.15 Rambo III, i. S.
Stallone. Jutri Nightmare IV, srh. 

NAZIONALE I - 16.15, 22.15 Streghe, 
srh., □

NAZIONALE II - 16.30, 22.15 Chiamami 
di notte, □

NAZIONALE III - 16.15, 22.15 Incontri 
in čase proibite, porn., □ □ 

NAZIONALE IV - 17.00, 22.10 L'indis- 
creto fascino del peccato, r. Pedro Al- 
modovar, i. Carmen Maura, □ □ 

GRATTACIELO - 17.30, 22.00 Mamba, i.
Trudie Styler, Gregg Henry.

MIGNON - 17.00, 22.15 Una pallottola 
spuntata, kom.

EDEN - 16.00, 22.00 ... fino in fondo ...,
pom., □□

VITTORIO VENETO - Zaprto do se
ptembra zaradi popravil.

CAPITOL - 17.30, 22.10 Gorilla nella 
nebbia, dram., i. S. Weaver.

LUMIERE FICE - 17.00, 22.00 Fantasmi 
da legare, kom., VB 1988, i. Peter O- 
Toole.

ALCIONE - Zaprto.
RADIO - 15.30, 21.30 Moana, la scanda- 

losa, pom., □ □

Prepovedano mladini pod 14. letom □ - 
18. letom □ □

izleti
Društvo slovenskih upokojencev v 

Trstu obvešča, da bo odhod avtobusa za 
izlet v Kastav - Trsat v četrtek, 20. t. m., 
ob 7.30 izpred Deželne palače na Trgu 
Oberdan.

Obvestilo
naročnikom 

Primorskega dnevnika
Priporočamo vsem naročnikom 

Primorskega dnevnika, ki želijo 
prejemati časopis na kraju letnih 
počitnic, da obvestijo naš ekspe- 
dit (tel. 040/7796610 vsak dan 
razen ob nedeljah od 8. do 14. urej 
o spremembi naslova vsaj pet dni 
pred odhodom.

Uprava
Primorskega dnevnika

PD SLOVENEC 
Boršt-Zabrežec

VABI
22., 23. in 24. julija na

19. PRAZNIK VINA

koncerti
Jutri, 17. t. m., ob 20.30 bo na Trgu 

Unitž KONCERT godbe na pihala G. 
Verdi.

V Pasaži Protti so na razpolago vstop
nice za koncert-predstavo CIGANKINA 
LJUBEZEN z Jadranko Jovanovič, ki bo 
v petek, 21. t. m., ob 21. uri v gledališču 
CRISTALLO. Na sporedu Schumann, 
Verdi, Liszt, Čajkovski, Rachmaninoff, 
Dvoržak in drugi. Režija Mario Licalsi. 
Na klavir bo igral skladatelj Fabio Nie- 
der. Medtem se je pričela prodaja vstop
nic za premiero CIGAN BARON Johan
na Straussa.

Jutri, 17. t. m., ob 20.30 bo v gotski 
cerkvi v Štivanu koncert skupine ČEM
BALO ENSEMBLE.

razstave
V TK Galeriji, Ul. sv. Frančiška 20, je 

na ogled skupinska razstava SLOVEN
SKA GRAFIKA.

V pritličnih prostorih TKB, Ul. F. Fil- 
zi 10, razstavlja MARKO HREŠČAK.

Na gradu sv. Justa je na ogled razsta
va slikarja VVILLIEMA KLEINA. Razsta
va je odprta vsak dan od 9. do 20. ure.

V galeriji Rettori Tribbio 2 bo do 21. 
t. m. razstavljala svoja dela slikarka LA
URA UTMAR.

V okviru Mednarodne poletne aka
demije likovne umetnosti Bo v letoš
njem juliju v Devinu slikarski tečaj, ki 
ga bodo vodili in tudi obiskovali sever
noameriški docenti. Podrobnejša pojasni
la na tel. št. 34134.

V pokrajinskem muzeju v Repnu je
na ogled do 21. t. m. razstava lesnih iz
delkov MIRKA GUŠTINA. Razstava je 
odprta ob delavnikih od 18. do 21. ure, v 
nedeljo od 16. do 21. ure.

POTOVALNI URAD 
AURORA

vabi
na naslednja potovanja:
od 4. do 11. avgusta - v MOS

KVO in LENINGRAD (hoteli 
I. kat.). Cena 1.495.000 lir;

od 11. do 15. avgusta - v BU
DIMPEŠTO. Cena 497.000 lir; 

od 13. do 15. avgusta - na PLIT- 
VIČKA JEZERA in v ZAG
REB. Cena 230.000 lir;

od 13. do 20. avgusta - po AN
GLIJI in na ŠKOTSKO. Cena
1.497.000 lir;

od 2. do 13. septembra - v IN
DIJO in NEPAL. Cena
2.700.000 lir;

od 6. do 13. septembra - krožno 
potovanje po ŠPANIJI. Cena
875.000 lir;

od 14. do 18. septembra - v PA
RIZ in dolino gradov Loare. 
Cena 595.000 lir.
Informacije in vpisovanja pri 

potovalnem uradu AURORA - 
Ul. Milano 20, tel. 60261.

SKLAD 
MITJA ČUK

se iskreno zahvaljuje

KOLEKTIVU ZTT

za dohodek 4 delovnih ur ki 
so ga namenili za odkup Skla
dovega sedeža.

SKD SLAVEC

se zahvaljuje vsem, ki so pri
pomogli, da je letošnja šagra 
lepo uspela.

Iskreno se zahvaljujem vsem za 
prejete čestitke, darove in vsem, 
ki so počastili mojo obletnico, po
sebno pa SKGZ, Glasbeni matici, 
VZPI-ANPI, TPK Sirena, ŠZ Bor 
in Primorskemu dnevniku.

Dušan Košuta

NARODNA IN 
ŠTUDIJSKA KNJIŽNICA

obvešča, da bo zaprta od 
24. julija dalje.

razne prireditve
-Danes bo v Trebčah pri nogometnem 
igrišču PRAZNIK UNITA' IN DELA ter 
PRAZNIK ŠPORTA. Zvečer ples. Odvijal 
se bo turnir v malem nogometu z ekipa
mi: Brega, Bazovice, Padrič-Gropade, 
Ban-Ferlugov, Opčin, Repna, Križa in 
Trebč.

razna obvestila
Zveza slovenskih kulturnih društev - 

Trst sporoča, da odgovarja na tel. št. 
744426.

SKGZ sporoča, da je urad odprt od 8. 
do 14. ure.

Zveza slovenskih kulturnih društev - 
Trst sporoča, da posluje urad s sledečim 
urnikom: od ponedeljka do petka od 8. 
do 14. ure ter ob torkih in četrtkih tudi 
popoldne od 15.30 do 18.30.

Zadruga Mangart obvešča, da je pla
ninski dom Mangart v Žabnicah (Cam- 
porosso) odprt za vse, ki bi radi preživeli 
nekaj dni oddiha v gorskem svetu na Tr- 
biškem. Za rezervacije in informacije se 
interesenti lahko obrnejo direktno na 
upravo Doma, tel. (0428) 63173.

Poletni živžav Nabrežina sporoča ur
nik prevozov za otroke iz okoliških vasi 
od jutri, 17., do 28. julija; z velikim šol
skim avtobusom se bodo vozili vsi otroci 
iz naslednjih vasi: Nabrežina Kamnolomi 
7.15, Slivno 7.17, Šempolaj 7.22, Praprot 
7.24, Trnovca 7.26, Nabrežina Postaja 
7.30, Cerovlje 7.43, Vižovlje 7.45 in še 
otroci iz vrtca naslednjih vasi Devin 8.00 
in Sesljan 8.15; z malim šolskim avtobu
som se bodo vozili le osnovnošolski otro
ci iz naslednjih vasi: Medja vas 7.30, Šti- 
van 7.32, Devin 7.35, Sesljan 7.40; dva 
kombija bosta prevažala otroke s Prose
ka 7.45 in iz Križa 7.50. Odhod otrok iz 
Nabrežine ob 12.30.

šolske vesti
Sindikat slovenske šole obvešča štu 

dente, ki so dosegli ali bodo dosegli do 
30. julija ustrezen študijski naslov za po
učevanje na slovenskih nižjih in višjih 
srednjih šolah, da lahko do 5. avgusta 
vložijo prošnjo na skrbništvo za vključi
tev v dodatno lestvico za suplence v šol
skem letu 1989/90 in 1990/91. Obrazci za 
prošnje za začasne suplence so na razpo
lago na sedežu sindikata. Kdor je dose
gel ali bo dosegel do 31. julija specializa
cijo za delo s prizadetimi otroki, mora 
vložiti na skrbništvo prošnjo

mali oglasi_____________

PRODAM barvni televizor CGE telefun- 
ken 22", v odličnem stanju za 230.000 
lir. Podarim interno anteno. Tel. 
815626.

PRODAM jadrnico laser po ugodni ceni. 
Tel. (040) 410259 ob večernih urah.

PRODAM hišo v industrijski coni, 200 
kv. m in 500 kv. m dvorišča, primerno 
za obrtnika. Tel. 228390.

PRODAM motorno kolo ciao, bele barve, 
eno leto staro. Tel. 212111.

PRODAM mladiče dobermanov, uvože
nih staršev. Tel. (003861) 578547.

PRODAM čistokrvne mladiče z rodovni
kom šampionskih staršev avtohtone 
pasme kraškega ovčarja. Za informaci
je tel. na št. 220110.

OSMICO je odprl Jožef Kukanja, Devin- 
ščina št. 1. Toči belo in črno vino.

OSMICO je odprl Ladi Rebula (Bajta).
ZDRAVNIK Danijel Žerjal sprejema 

nove paciente v ambulanti pri Sv. Iva
nu, Ul. 'Brunelleschi 14, in v Bazovici 
209.

IŠČEM zazidljivo zemljišče na področju 
Cola oz. repentabrske občine. Pismene 
ponudbe na Upravo Primorskega 
dnevnika, Ul. Montecchi 6, 34137 Trst, 
pod šifro ’ Repentabor".

ŠE ŠEST prostih mest je na razpolago za 
izlet po Dalmaciji z ladjo, ki bo od 30. 
julija do 12. avgusta. Izlet priredi vese
la družba iz Križa. Interesenti naj tel. 
na št. 220624.

ŽENSKA srednjih let sprejme varstvo 
podnevi in ponoči starejše osebe ali 
otrok za dva meseca. Tel. (003866) 
24751 od 17. do 22. ure.

POŠTENO in dobro Slovenko, tudi z on
stran meje, išče 50-letni invalid za 
družbo in skupno življenje. Po mož
nosti plavolaso in ljubiteljico umetnos
ti. Samo resne ponudbe sprejmem na 
naslov: Giuseppe D uren, Ul. Paisiello 
1, Trst.

NUDIM pomoč na domu onemoglim in 
ostarelim osebam. Tel. 228252 v večer
nih urah.

MLADA gospa sprejme službo kot hišna 
pomočnica. Tel. na št. (003867) 87121 
po 20. uri.

CVETLIČARNA ANGELA - Boljunec - 
obvešča cenjene odjemalce, da bo za
prta zaradi letnega dopusta od 17. juli
ja do 19. avgusta.

DRUŽINICA išče stanovanje v najem za 
določen čas na področju od Bazovice 
do Proseka. Obenem nudi pomoč osta
reli osebi. Tel. na št. 226317 - Oskar ali 
Jelka.

V NEPOSREDNI bližini Pulja, 150 m od 
morja, oddajamo popolnoma opremlje
no stanovanje, primerno za štiri osebe, 
v času od 6. avgusta do konca septem
bra. Informacije po tel. (003852) 28315.

NA OPČINAH se je izgubila psička 
Pika, srednje rasti, umazano/bele bar
ve, kratke dlake, zelo majhen repek, z 
rdečo ovratnico. Najditelja naprošamo, 
da tel. na št. 213912.

POČITNICE V SLOVENIJI
Penzion MANCA v Radovljici ima v juliju 
in avgustu še nekaj prostih mest. Poleg 
penzionskih uslug, vam nudimo tudi 
športno rekreacijo.
NASLOV: Penzion MANCA - Gradnikova 2 

64240 Radovljica - tel. 064/75504

včeraj - danes
Danes, NEDELJA, 16. julija 1989

BOGDAN
Sonce vzide ob 5.31 in zatone ob 20.51 

- Dolžina dneva 15.20 - Luna vzide ob
19.35 in zatone ob 2.33.

Jutri, PONEDELJEK, 17. julija 1989
DRAŽISLAV

PLIMOVANJE DANES: ob 3.22 naj
nižja -56 cm, ob 10.19 najvišja 23 cm, ob 
14.59 najnižja -1 cm, ob 20.39 najvišja 43 
cm.

PLIMOVANJE JUTRI: ob 3.51 najnižja 
-62 cm, ob 10.42 najvišja 30 cm, ob 15.42 
najnižja -7 cm, ob 21.19 najvišja 46 cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka
22,5 stopinje, zračni tlak 1016,7 mb raste, 
veter 22 km na uro vzhodnik severovz
hodnik, burja s sunki do 48 km na uro, 
vlaga 45-odstotna, nebo jasno, morje raz
gibano, temperatura morja 20,3 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Giulio Riccardi, Stefa- 

no Može, Marco Berlot, Genny Pinto, Gi- 
ulia Catalani, Erik Petaros, Samuel Tu-

jach, Arianna Molino, Francesco Molino, 
Eloise Suppancich.

UMRLI SO: 15-letni Piero Surace, 68- 
letni Mario Rigonat, 84-letni Guido 
Gracchi, 79-letna Antonia Bakotic, 68- 
letna Lavinia Garbellotto por. Vanzini, 
74-letna Rina Faleschini vd. Missoni, 83- 
letni Galliano Paoletti, 67-letni Angelo 
Turcovich, 75-letna Giuseppina Agazzi, 
84-letni Dante Fossi.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN 

Nedelja, 16. julija 1989 
Dnevna služba - od 8.30 do 13.00 in 

od 16.00 do 20.30
Trg Ospedale 8, Ul. delllstria 35, Mi- 

ramarski drevored 117 (Barkovlje), Ul. 
Combi 19, Lamo Piave 2, Borzni trg 12, 
Ul. Flavia 89 (ŽAVLJE).

Dnevna služba - od 13.00 do 16.00 
Trg Ospedale 8, Ul. dellTstria 35, Mi- 

ramarski drevored 117 (Barkovlje), Ul. 
Combi 19, Ul. Flavia 89 (ŽAVLJE).

Nočna služba - od 20.30 do 8.30 
L argo Piave 2, Borzni trg 12, Ul. Flavia 

89 (ŽAVLJE).
OPČINE - Proseška ulica 3 (tel. 422923) 

- od 8.30 do 13.00 in od 13. ure dalje 
samo po telefonu za najnujnejše primere.

ZA VSAKOGAR 
NEKAJ POSEBNEGA

kontaktne leče
Ul. Buonarroti 6 (pr. Ul. Rossetti) 
TRST Telefon 77-29-96

Od ponedeljka, 17.julija, 
do sobote 22. julija 1989 

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Drevored XX. septembra 4, Ul. Bernini 

4, Ul. Commerciale 4, Trg XXV. aprila 6 
(Naselje sv. Sergija), Nabrežje Venezia 3 
(MILJE).

ZGONIK (tel. 229373) - samo po telefo
nu za najnujnejše primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Drevored XX. septembra 4, Ul. Bernini 

4, Ul. Commerciale 21, Trg XXV. aprila 6 
(Naselje sv. Sergija), Ul. Settefontane 39, 
Trg Unitš 4, Nabrežje Venezia 3 (MIL
JE).

ZGONIK (tel. 229373) - samo po telefo
nu za najnujnejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Ul. Settefontane 39, Trg Unita 4, Nab

režje Venezia 3 (MILJE).
ZGONIK (tel. 229373) - samo po telefo

nu za najnujnejše primere.
ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

LOTERIJA
BARI 47 67 83 43 62
CAGLIARI 64 57 21 69 85
FIRENCE 52 1 88 7 12
GENOVA 62 57 31 77 26
MILAN 53 70 13 39 83
NEAPELJ 56 48 89 42 28
PALERMO 42 75 90 17 21
RIM 70 48 36 13 40
TURIN 5 77 13 9 54
BENETKE 25 15

ENALOTTO
53 52 89

X 2 X 2
KVOTE:

XX X 2 1. 1 X X

12 84.971.000.—
11 1.668.000 — 

10 144.000,—

Danes praznujeta 25. obletnico po
roke

MARTA in IGO GRUDEN

Sara in Alex jima iz srca želita še 
mnogo zadovoljstva in veselja v 
skupnem življenju.

ŠD Sokol in KD Igo Gruden iskre
no čestitata ob uspešno opravljeni 
maturi svojim članom
NIKU GOLEMACU, TANJI MAS
TEN, DAŠI RADOVIČ, ERIKU 
DOLHARJU, IGORJU PERNAR
ČIČU, MARKU RUPLU, JANI 

GRUDEN, VERI GUŠTIN in 
ALEKSANDRU DANEUU

V teh dneh so na slovenskih višjih 
srednjih šolah uspešno opravili ma
turo
ROBERTA ŠKABAR, KATJA 

COLJA, ROMINA ŠKABAR, 
HARON MARUCELLI in 

ALAN ŠKABAR
Iskrene čestitke jim izraža 

KD Kraški dom

SKD Slavec čestita
TAMARI SANCIN in 
TAMARI RODELLI

ob uspešno opravljenem izpitu na 
višji srednji šoli.

Na tržaški pravni fakulteti je dok
torirala z odliko in pohvalo 

SONJA LEVSTIK 
Iskreno ji čestitajo

prijatelji

Na tržaški fakulteti za statistične 
vede je doktorirala

KATJA STARC
Iskreno ji čestitata

družini Grgič

čestitke
ŠZ Sloga čestita vsem svojim TEK

MOVALKAM in TEKMOVALCEM za 
uspešno opravljeno maturo.

Jutri bo praznovala ANA LOKATOS 
18. rojstni dan. Z ljubeznijo ji voščijo 
sreče in zdravja v življenju teta Mari
ja, brat Sebastjan in vsi njeni.

Na DTTZ Žiga Zois sta te dni uspeš
no opravili maturo LAURA MAURI in 
ALEKSIJA LABI ANI. Iskreno jima čes
tita KD Fran Venturini.

Na učiteljišču A. M. Slomšek in 
znanstvenem liceju F. Prešeren sta us
pešno opravili maturo DUNIJA SAN
CIN in LARA CONTI. Z najlepšimi že
ljami jima iskreno čestitata ŽPZ in KD 
Ivan Grbec.

Včeraj Je ugasnila svojo 7. svečko 
ELIZA MACAROL. Da bi bila še naprej 
tako pridna in nasmejana deklica ji iz 
srca želijo mama Nevina, očka Mitko, 
nona Justina in nono Pepi.

Draga ELIZA! Vse najboljše in vse 
naj, naj ti voščimo za tvoj rojstni dan 
vsi, ki te imamo radi.

Živjo dragi nono ALBINO! Za tvoj 
današnji rojstni dan se tudi mi s tabo 
veselimo in zdravja ti želimo Andrej, 
Martin, Neva, Marino in Sergio.

Godba na pihala iz Ricmanj čestita 
svoji članici Tamari RODELLI ob 
opravljenem zrelostnem izpitu.

Društvena gostilna na Proseku
razpisuje

NATEČAJ ZA NOVEGA 
GOSTILNIČARJA

Prošnje sprejema tajnik druš
tva:
Marino Albi, Prosek št. 102.

SAMI IZDELAJTE 
POROČNE BOM BONI ERE 
Ul. Manzoni 18 - TRST - Tel. 728096

FRIT01/2

Syn/eko ekološka zaščita parketa, z garancijo.
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: nedeljski televizijski in radijski sporedi

[~~y rai i_____________

9.55 Maša
12.15 Nabožna oddaja
12.25 Zelena linija
13.30 Dnevnik
13.55 Kviz: Fortunissima
14.00 Film: La signora del ve- 

nerdi (kom., ZDA 1940, r. 
Howard Hawks, i. Cary 
Grant, Rosalind Russell)

15.35 Nan.: Sapore di gloria
16.35 Risanke: Richie Rich
17.00 Glasbena oddaja: Canzo- 

nissima, la grande festa 
della mušica

18.05 TV film: Gli innocenti 
vanno alFestero

19.50 Vreme in dnevnik
20.30 Nadaljevanka: Quo vadiš? 

(po romanu Henrika Sien- 
kiewicza, r. Franco Rossi, 
i. Klaus Maria Brandauer, 
Max Von Sydow, Barbara 
De Rossi, 3. del)

22.00 Športna nedelja, vmes po
snetek finalne tekme za 
vojaški SP v nogometu, 
Italia-Maroko

0.10 Dnevnik - zadnje vesti
0.20 Podelitev 16. mednarodne 

nagrade Flaiano za knji
ževnost, gledališče, film 
in televizijo

4T RAI 2_____________

10.00 Aktualnosti: Srečanja vče
raj in danes

10.30 Video week-end: Filmi na 
domu

11.00 Film: Strada sbarrata 
(dram., ZDA 1937, r. Willi- 
am Wyler, i. Humphrey 
Bogart, Silvia Sidney, 
Joel McCrea)

12.30 Najboljši odlomki rubrike 
o zdravju in estetiki

13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.30 TV film: Carpool (kom., 

ZDA 1983, r. E. W. Swack- 
hamer, i. Ernest Borgnine)

15.15 Avtomobilizem Fl: VN 
Velike Britanije (iz Silver- 
stona)

17.30 Jahanje (iz Predazza)
18.10 SP v sabljanju (iz Denver-

ja)
18.40 Variete: Tirami su
19.35 Vreme in dnevnik
20.00 Šport: Domenica sprint
20.30 Variete: Grolle d'oro 1989 

(vodita Heather Parisi in 
Lello Bersani, iz Saint 
Vincenta)

22.05 Dnevnik - nocoj
22.20 Dok. oddaja: Mixer
23.30 Rubrika o židovski kulturi
24.00 Umbria Jazz '88-'89

| ^ RAI 3_____________

10.40 IP v hoji (iz Sulmone)
10.55 Motociklizem: VN Franci

je, 250 ccm (iz Le Mansa)
11.50 Variete: Dancemania '88
12.55 Motociklizem: VN Franci

je, 125 ccm (iz Le Mansa)
14.00 Deželne vesti
14.10 Glas. oddaja: Video Box
14.55 Motociklizem: VN Franci

je, 500 ccm (iz Le Mansa)
15.50 Kolesarstvo: Tour de 

France
17.00 Atletika: mednarodni mi

ting (iz Caorl)
18.35 Šport: Domenica gol
19.00 Dnevnik
19.30 Deželne vesti
19.45 Koncert na trgu: 32. festi

val Dveh svetov (Mahler, 
dir. Spiros Argiris, prenos 
iz Spoleta)

21.20 Podeljevanje nagrade 
Spoleto

21.35 Film: La gabbia (dram., It. 
1985, r. Giuseppe Patroni 
Griffi, i. Tony Musante, 
Laura Antonelli)

23.15 Dnevnik - zadnje vesti
23.30 Avtorska TV: Nanni Loy - 

Specchio segreto
0.25 Dokumentarna oddaja: 

Pred 20 leti

RTV Ljubljana 1
9.25 Otroška matineja: Živ 

Žav, 10.15 nan. Nevarni 
zaliv (pon. 8. dela)

10.45 Nad.: Boljše življenje
11.30 Domači ansambli: Ansam

bel Braneta Klavžerja
12.00 Kmetijska oddaja: Ljudje 

in zemlja
13.00 Sanremo '89
15.00 Variete: Marjanca
15.55 Nad.: Zapisani šoli (Mar

keta Zinnerova, r. Miros
lav Raža, i. Gabriela Vra
nova, Jiri Sovak, 6. del)

17.00 Dnevnik
17.05 Poslovne informacije
17.10 Film: Opičje norčije 

(kom., ZDA 1952, r. Ho- 
ward Hawks, i. Cary 
Grant, Ginger Rogers)

18.45 Glasba za cicibane
19.10 Risanka
19.20 Informativna oddaja za 

goste iz tujine
19.25 TV Okno
19.30 Dnevnik, vreme, Zrcalo
20.20 Nad.: Djekna še ni umrla, 

kdaj bo, pa ne vemo (Mi- 
odrag Karadič, 4. del)

21.20 Zdravo, vmes dnevnik
22.50 Informativna oddaja za

goste iz tujine

| flP) TV Koper
11.00 Šport spektakel
13.30 TVD Novice
13.40 Dok.: Čampo base
14.10 Tenis: Roland Garros 

(pon.)
20.00 Juke box
20.30 EP v košarki: Jugoslavija- 

Grčija (pon.)
22.15 TVD Novice
23.25 Odbojka: za pokal prva

kov, Panini-CSHA
24.00 Juke box

fg' RTV Ljubljana 2
10.00 Danes za jutri
13.00 Dok.: Boj za obstanek
13.25 Glasbena oddaja: Zgodbe 

iz starih mest - Livno
13.55 Koncert: Placido Domingo
15.20 Avtomobilizem Fl: VN 

VB (iz Silvestona)
17.15 SP v motonavtiki
18.00 SP v vaterpolu (iz Berlina)
19.00 Da ne bi bolelo
19.30 Dnevnik, 19.55 Koncert
20.10 Dok.: Bellamy na vrhu 

sveta, 20.35 Dolga iskanja
21.10 TV Galerija
21.35 Športni pregled
22.00 DP v gorskih cestnohit- 

rostnih dirkah

CANALES___________
8.30 Nanizanki: Fantasilandia,

9.30 Glitter
10.30 Film: II mare dei vascelli 

perduti (dram., ZDA 1953, 
r. Joseph Kane, i. John De- 
rek, VVanda Hendrix)

12.00 Nanizanka: Mac Gruder & 
Loud

13.00 Glasbena oddaja: Super- 
classifica Show

14.00 Nadaljevanka: Colorado
15.45 Film: Due per la strada 

(kom., ZDA 1966, r. Stanley 
Donen, i. Audrey Hepburn, 
Albert Finney)

17.30 Nanizanki: I cingue del 
guinto piano, 18.00 Love 
boat

19.45 Kviz: Čari genitori
20.30 Nadaljevanka: Segreti 

(dram., i. Anthony Higgins, 
Phoebe Cates, 1. del)

22.35 Nanizanki: Časa Vianello,
23.05 Ovidio

23.35 Aktualno: Italija sprašuje 
0.20 Film: L’occhio della spirale

(dram., ZDA 1974, r. Jan 
Couglin, i. Peter Summer, 
Wendy Hughes)

1.50 Nanizanka: Mannix

RETE 4 ________
8.00 Jutrišnji svet
8.30 Dokumentarec: Pianeta 

Big Bang
10.00 Nanizanka: Bonanza
11.00 Rubrika iz parlamenta
11.45 Nanizanke: Harry 'O, 12.40

Mississippi, 13.35 Giovani 
avvocati, 14.30 Arabesgue - 
La maschera della morte,
15.30 Longstreet - Nata di 
mercoledi, 16.30 Angie

17.00 Film: La ragazza della 
stanza n. 13 (krim., ZDA 
1961, r. Richard Cunha, i. 
Brian Donlevy, Andrea Ba- 
yard)

18.30 Nanizanki: Marcus Welby,
19.30 Baretta

20.30 Film: ...e continuavano a 
fregarsi il milione di dolla- 
ri (vestem, It. 1971, r. Gene 
Martin, i. Gina Lollobrigi- 
da, Lee Van Cleef)

22.15 Film: Io, re del blues (glas., 
ZDA 1976, r. Gordon Parks, 
i. Roger Mosley, Paul Be
njamin)

0.45 Nanizanki: Agente specia- 
le - Uomo invisibile, 1.45 
Ironside

ITAL! A 1_____________
8.30 Otroška oddaja: Bim bum 

bam in risanke
10.15 Nanizanke: Dimensione 

Alfa, 11.10 Chopper Sguad,
12.05 The Master

13.00 Šport: Grand Prix
14.00 Film: Le tre donne di Casa

nova (kom., ZDA 1944, r. 
Sam Wood, i. Gary Cooper, 
Teresa VVright)

16.00 Otroška oddaja: Bim bum 
bam, vmes nanizanka Te- 
neramente Licia in risanke

18.00 Nanizanka: II falco della 
strada

19.00 Risanke: Foofur superstar,
19.30 Gli amici cerca fa- 
miglia, 20.00 IPuffi

20.30 Nogomet: pokal Amerike 
0.30 Nanizanki: Search, 1.30 

StarTrek

OPEON______________
13.00 Rubrika: Ouestitalia
13.30 Nadaljevanka: La storia di 

Maria
15.30 Film: Lotta per la vita 

(dram., ZDA 1987, r. Elliot 
Silverstein, i. Jerry Lewis, 
Patty Duke)

17.30 Nanizanke: Sanford and 
Son, 18.00 La mamma e 
sempre la mamma, 18.30 II 
supermercato piu pazzo 
del mondo, 19.30 Misfits

20.30 Variete: Telemeno
20.45 Nanizanka: Sul luogo del 

delitto
22.45 Variete: Telemeno
23.00 Film: Ninja il guerriero bi- 

onico (pust., Filip. 1987, r. 
Tim Ashby, i. Kelly Steve, 
Alan Hemmings)

TMC_________________
10.00 Risanke: Snack
10.50 Motociklizem: VN Franci

je, 250 ccm
12.00 Papežev blagoslov
12.15 Dokumentarec: I piccoli 

volatili
12.55 Motociklizem: VN Franci

je, 125 ccm
13.45 Nanizanka: I predatori del- 

l'idolo d'oro
14.45 Avtomobilizem Fl: VN Ve

like Britanije (iz Silversto- 
na)

18.00 SP v vaterpolu: finale (iz 
Berlina)

19.00 Nanizanka: I misteri di 
Nancy Drew

20.00 Vesti: TMC News
20.30 Film: Fuga senza respiro 

(dram., ZDA 1982, r. Paul 
Glicker, i. Ken Wahl)

22.15 Nogomet '89: najboljše iz 
prvenstva

24.00 Film: Detective G. (krim., 
ZDA 1972, r. Ivan Dixon, i. 
Robert Hooks)

TELEFRIULI
10.30 Dok. oddaja: Možje in na

rodi 20. stoletja
11.30 Dražba
12.00 Nanizanka: Medusa
13.00 Rubrika: Župan in njegovi 

ljudje
14.30 TV film: Baby sitter con 

baffi (pust.)
16.00 Nanizanke: Naufraghi,

16.30 La guerra di Tom 
Grattan, 17.00 Oranges & 
Lemons, 18.00 Justice

19.00 Dnevnik - šport
19.30 Nanizanka: San Francisco 

off limit
20.30 Film: Arrivano i Titani 

(pust., It., r. Duccio Tessari, 
i. Giuliano Gemma, Anto- 
nella Lualdi)

23.00 Šport
0.30 Inf. oddaja: News

TELE 4_______________
(Se povezuje s sporedi Italia 1)

Lastne oddaje:
19.30 Dnevnik in šport
20.30 Zadnje vesti m šport

RADIO TRST A
8.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 14.00 Poroči

la; 8.20 Koledarček; 8.30 Kmetijski ted
nik; 9.00 Maša iz župnijske cerkve v Ro
janu; 9.45 Pregled tiska; 10.00 Matineja: 
Glasbeni listi, 10.15 Mladinski oder: Igi 
(A. Marodič); 11.45 Vera in naš čas, 12.00 
Prežganka ali Brodo brustula - antologija 
humorja kabaretistov Borisa Kobala in 
Sergeja Verča, 12.40 Godbe na pihala; 
13.20 Nedeljski popoldanski zbornik: 
Glasba po željah, 14.00 Deželna kronika, 
14.10 Na počitnice, 15.30 Počitniški ren- 
dez-vous; 17.00 Radijska igra: Prgišče ze
mlje (Jožko Lukeš, pon.); 19.20 Zaključek.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 8.00, 9.00i 10.00, 11.00, 12.00, 

13.00, 17.00, 19.00, 23.00 Poročila; 7.00 Jut
ranja kronika; 8.05 Radijska igra; 9.05 Še 
pomnite tovariši; 9.45 Pesmi bojev in 
dela; 10.05 Matineja; 10.35 Reportaža; 
11.03 Naši poslušalci čestitajo; 12.00 Na 
današnji dan; 13.20 Za naše kmetovalce;
15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 Lojtrca 
domačih; 17.05 Amaterski zbori pojo;
17.30 Zabavna radijska igra; 18.30 Oper
ne melodije; 19.30 Zabavna glasba; 19.35 
Lahko noč, otroci!; 19.45 Glasbene raz
glednice; 20.00 V nedeljo zvečer; 22.00 
Žrcalo dneva; 22.30 Za prijeten konec 
dneva; 23.05 Literarni nokturno; 23.15 
Nočni program in nočna glasba.

RADIO KOPER
(slovenski program)

10.30, 12.30 14.30 Poročila; 19.00 Radij
ski dnevnik; 10.00 Glasba, Sosednji kraji 
in ljudje, Pozdrav, Na današnji dan, re
portaže, intervjuji, zanimivosti; 11.30 
Kmetijska oddaja: Polje, kdo bo tebe lju
bil; 12.00 Glasba po željah; 12.45 Vanka 
in Tonca; 14.45 Pesem tedna; 15.00 Ne
deljski ritem; 15.30 Radio Kp na obisku;
16.30 Lestvica popevk Radia Kp: Vročih 
deset; 19.30 Prenos Radia Lj.

RADIO KOPER
(italijanski program)

7.15, 12.30, 19.30 Dnevnik; 8.30, 10.30, 
13.30, 17.30 Poročila; 6.00 Glasba; 6.05 Al
manah; 6.30 Zgodovinski utrinki; 6.50 
Simfonija zvezd in horoskop tedna; 7.35 
Glasba; 8.00 Vse o radiu; 8.25 Pesem ted
na; 8.45 Športna oddaja; 9.30 Dragi Lucia- 
no; 10.00 Najlepših sedem; 10.35 Družin
sko vesolje; 11.00 Dogodki in odmevi;
11.30 Superpass; 12.00 Glasba po željah;
13.00 Čestitke v živo; 14.33 Pesem tedna;
15.00 Glasba in športni dogodki; 17.33 
Made in YU; 18.00 Najnovejše plošče;
19.00 Glasba non stop in športni dogod
ki; 20.00 Prenos Radia Lj.

RADIO OPČINE
10.30, 14.30, 16.30 Poročila; 10.00 Jutra

nji val; 12.30 Oddaja z odborniki SKD 
Tabor z Opčin; 13.00 Glasba po željah;
20.00 Nočna glasba.

ponedeljkovi televizijski in radijski sporedi iiiiii lini
■!■!:

rj rai 1_____________
11.55 Vremenska slika
12.00 Dnevnik - kratke vesti
12.05 Nadaljevanki: Santa Bar

bara, 12.30 Creature gran- 
di e piccole

13.30 Dnevnik
14.00 Politična tribuna
14.20 Buona fortuna Estate
14.35 Film: Amore tzigano 

(kom., ZDA 1934, r. Ric
hard VVallace, i. Katharine 
Hepburn, John Beal)

16.20 Risanke: Woody Wood- 
pecker

16.35 Mladinska oddaja: Big
17.30 Film: Il sospetto (srh., 

ZDA 1941, r. Alfred Hit
chcock, i. Cary Grant, 
Joan Fontaine)

19.05 Nad.: Santa Barbara
19.40 Almanah in vreme
20.00 Dnevnik
20.30 Film: Pane, amore e gelo- 

sia (kom., It. 1954, r. Luigi 
Comencini, i. Gina Lol- 
lobrigida, Vittorio De 
Sica)

22.05 Dnevnik
22.20 O satelitu 01ympus
23.20 Nadaljevanka: Il sangue 

degli altri (1. del), vmes 
(0.05) dnevnik

4[ RAI 2_____________
11.30 Rubrika: Protestantizem
12.00 Risanke
12.10 Nan.: A passo di fuga
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.25 Rubrika: Trentatre
13.45 Nanizanka: Capitol
14.30 Dnevnik - gospodarstvo
14.45 Poletna oddaja: Tutti frut- 

ti, vmes Mente fresca
15.25 Nanizanka: Lassie
15.50 Risanka: Cucciolo
16.15 Film: La vacca e il prigio- 

niero (kom., It.-Fr. 1960, r. 
Henry Verneuil, i. Fer- 
nandel, Pierre Louis)

18.05 TV igra: Il sicario
18.30 pnevnik - športne vesti
18.45 Nanizanka: Perry Mason
19.30 Horoskop, vreme, dnev

nik, športne vesti
20.30 Nanizanka: L'ispettore 

Derrick
21.35 Dnevnik - nocoj
21.45 Gledališče na RAI 2: La 

strana coppia (N. Simon, 
r. F. Valeri, i. Monica Vit
li, Rossella Falk)

23.50 Dnevnik - zadnje vesti
24.00 Film: Delitto sulla spiag- 

gia (krim., ZDA 1955, r. 
Joseph Pevney, i. Joan 
Cravvford)

RAI 3_____________
13.45 Kolesarstvo: Il Giro d'oro
14.00 Deželne vesti
14.10 Dokumentarna oddaja: 

Drobci
14.30 Bezbol - povzetki prven

stva
15.00 Jahanje (prenos iz Vigne 

Di Nami)
15.30 Glasbena oddaja: Video 

Box
15.45 Film: Vincitori e vinti 

(dram., ZDA 1962, r. Stan- 
ley Kramer, i. Spencer 
Tracy, Burt Lancaster, 
Marlene Dietrich)

18.45 Športna oddaja: Derby
19.00 Vreme in dnevnik
19.30 Deželne vesti
19.45 Dokumentarna oddaja: 

Pred 20 leti
20.00 Dok. oddaja: Geo Estate
20.30 Šport: Tutto mondiali ieri 

& domani (vodi Aldo Bis- 
cardi)

22.30 Dnevnik - nocoj
22.40 Zabavna oddaja: Fronti a 

tutto (vodi Pinina Gara- 
vaglia)

23.10 Avtorska TV: Beniamino 
Placido - Serata Garibaldi

0.05 Dnevnik - zadnje vesti 
0.20 Avtorska TV (2. del)

RTV Ljubljana 1
16.10 Video strani
16.20 Poletna noč: nad. Schwar- 

ztvaldska klinika, 17.10 
nan. Samo bedaki in konji 
(pon.)

17.45 Mozaik. Zrcalo tedna
18.00 Dnevnik
18.05 Poslovne informacije
18.10 Mozaik. Naš utrip
18.25 Spored za otroke in mla

de: Radovedni Taček - 
Ogenj, 18.45 lutkovna ig
rica Zlatarjevo zlato

19.10 Risanka
19.20 Informativna oddaja za 

goste iz tujine
19.25 TV Okno
19.30 Dnevnik in vreme
20.05 TV drama: Kjer je oporo

ka (B. Taylor, r. Baz Tay- 
lor, i. Louan Gideon, Mic
hael Howe)

21.05 Kulturna oddaja: Osmi 
dan

21.45 Dnevnik in vreme
22.05 Informativna oddaja za 

goste iz tujine
22.10 Poletna noč, vmes nad. 

Schwarzwaldska klinika 
(43. del) in humoristična 
serija Alo, Alo (7. del)

1.10 Video strani

TV Koper_________
13.30 TVD Novice
13.40 Dok.: Čampo base
14.10 Boks: Cassi-De Lorenzi 

(pon.)
16.00 Šport spektakel
19.00 Odprta meja

Danes v Odprti meji:
TRST — Zaostrovanje proti

slovenskih napadov 
LJESA (Videm) — S Senjama 

beneških pesmi 
GORICA — O letošnjem zbo

rovskem natečaju Seghizzi 
TRST — Tekmovanje gliserjev 

offshore
19.30 TVD Stičišče
20.00 Tednik: Settegiorni
20.30 Nogomet: pokal Amerike, 

tekma iz finaleja
22.15 TVD Novice
22.25 Šport spektakel

ff RTV Ljubljana 2
19.00 Po brezkončnosti sveta
19.30 Dnevnik, 20.05 Žarišče
20.35 Po sledeh napredka
21.05 Svet na zaslonu
21.45 Nogomet: Dinamo-Nantes 

(iz Splita)

1CANALE 5 RETE 4 ITALIA 1 ODEON
nanizanke: Fantasilandia,
9.15 Peyton Plače, 10.15 
Una famiglia americana 

■16 Rubrika: Forum (vodi Rita 
Dalla Chiesa)

00 Mladinska oddaja: Doppio 
slalom

^•30 Kviz: OK il prezzo 6 giusto 
, ' 0 Variete: Rivediamoli 

■30 Nanizanka: Love Boat - 
j t q Vincere non e tutto

o Film: Uno sconosciuto alla 
mia porta (dram., ZDA 
1956, r. VVilliam Witney, i. 
Mac Donald Carey, Patri-

17 on cia Medina)
•30 Nanizanka: Hotel - Dram-

18 i ma d amore
6 Rubrika: Agenzia ma-

19 On trimoniale
Kviza: Gioco delle coppie, 

•>n „ 19-45 Čari genitori 
22o° Nad, Segreti (2. del)

3 Kviz: Il gioco dei nove 
^3.20 Variete: Maurizio Co- 
0 qn Ltanzo Show Estate

Film: Suspense a Venezia 
(krim., ZDA 1967, r. Jerry 
Thorpe, i. Robert Vaughn, 
Elke Sommer)

8.00 Nan, In časa Lawrence
8.55 Film: Extraconiugale

(kom., It. 1965, r. Franciosa- 
Guerrini-Montaldo, i. Gas- 
tone Moschin)

10.45 Nanizanki: Bonanza, 11.45 
Harry O - Ai margini della 
strada

12.45 Otroška oddaja: Ciao ciao, 
vmes risanke

13.45 Nadaljevanke: Sentieri,
14.45 La valle dei pini,
15.40 Cosi gira il mondo,
16.40 Aspettando il domani

17.00 Nanizanka: California - 
Non ti dirobugie

18.00 Nad, Febbre d'amore
19.00 Nanizanki: General Hospi- 

tal, 19.30 Baretta
20.30 Film: 11 gigante buono 

(pust., ZDA 1968, r. James 
Neilson, i. Dennis Weaver, 
VeraMiles)

22.20 Film: Il giocattolo (dram., 
It. 1979, r. Giulieno Mon- 
taldo, i. Nino Manfredi, 
Marlene Jobert)

0.40 Nanizanki: Agente specia- 
le, 1.40 Ironside - II simbolo 
della vita

8.15 Nanizanke: Skippy, 8.45 I 
Gemelli Edison, 9.15 La 
gang degli orsi, 9.45 Super- 
man, 10.15 La terra dei gi
ganti, 11.10 Kronos, 12.05 
Mork & Mindy,12.35 Stre- 
ga per amore, 13.00 Simon 
& Simon

14.00 Megasalvi show
14.15 Deejay Beach
15.00 Nanizanka: Ralph Super- 

maxieroe
16.00 Otroška oddaja: Bim bum 

bam, vmes nanizanka Te- 
neramente Licia in risanke

18.00 Nanizanki: Supercar, 19.00 
Riptide - I predatori del 
sottomarino perduto

20.00 Risanka: Siamo fatti cosi
20.30 Film: Dove stanno i ragazzi

(kom., ZDA 1984, r. Hi 
Averback, i. Lisa Hartman, 
Lorna Luft)

22.20 Nanizanki: Starsky and 
Hutch - Il professionista,
23.20 Brothers

23.50 Dok. oddaja: Cingue anni 
diavventura

0.25 Nanizanki: Taxi, 0.55 
Kung-fu

13.00 Otroški variete: Sugar
15.30 Nadaljevanki: Maria, 16.30 

Colorina
17.30 Nanizanke: Rituals, 18.00 

La mamma e sempre la 
mamma, 18.30 II supermer
cato piti pazzo del mondo

19.30 Risanke
20.30 Variete: Telemeno
20.45 Film: Scandali al mare 

(kom., It. 1961, r. Marino 
Girolami, i. Carlo Dappor- 
to, Raimondo Vianello)

22.45 Variete: Telemeno
23.00 Nanizanka: I classici dell'- 

erotismo
23.30 TV film: La leggenda di 

Henry Ford (3. del)

TMC

18.00 Aktualno: TV donna
19.00 Nan, Operazione ladro
20.00 Vesti: TMC News
20.30 Film: Chi giace nella mia 

bara? (dram., ZDA 1964, r. 
P. Henreid, i. Bette Davis)

22.35 Nanizanka: Ray Bradbury
23.05 Vesti nocoj
23.20 Šport nocoj
24.00 Tv film: La giostra di fuoco 

(dram., ZDA 1979, r. E. 
Stvackhamer, i. M. Con- 
nors)

TELEFRIULI

11.00 Nanizanka: Ai confini del- 
1'Arizona

12.00 Nadaljevanka: Il fiume 
scorre lento

12.45 Ogledalo življenja
13.30 Vesti in šport
14.15 Risanka: Beatles
14.30 Dok. o naravi
15.00 Nan, Sceriffo Lobo
16.00 Film: Zio Joe Shannon 

(dram., ZDA 1978, r. J. 
Hanvvright, i. Burt Young)

11.30 Nanizanka: Tom Grattan
12.00 Dok. oddaja: Možje in na

rodi 20. stoletja
13.00 Vesti
13.30 Nanizanka: Justice
15.30 Glas. oddaja: Musič box
18.30 Nadaljevanka: Il diavolo al 

Pontelungo
19.00 Dnevnik in Dan za dnem
20.00 Nadaljevanka: I naufraghi
20.30 TV film: La banda della pi- 

uma nera (pust.)
22.30 Nan.: Le avventure di 

Charles Dickens
23.30 Dnevnik

0.30 Inf. oddaja: News

TELE 4
(Se povezuje s sporedi Italia 1)

Lastne oddaje: ■
19.30 Dogodki in odmevi
23.45 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 14.00,

17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro po naše, 
Koledarček; 8.10 Iz četrtkovih srečanj: 
Mal položi dar, domu na oltar; 9.15 Ot
roški kotiček: Živalske dogodivščine (3. 
del); 10.00 Pregled tiska; 10.10 Koncert: 
Tržaški oktet (vodi J. Ban), Mladinski 
zbor GM (vodi S. Kuret), MePZ Obala 
(vodi M. Slosar); 11.30 Pisani listi: Glas
beni listi, 12.00 Sonatina za glas in klavir 
(pon.); 12.40 Koroška poje; 13.20 Glasbeni 
listi; 14.45 Beležka; 15.30 Utrinki; 16.00 In 
ti, kam pojdeš v soboto zvečer?; 17.10 
Klasični album; 18.00 Kmetijski tednik, 
nato Glasbeni listi; 19.20 Zaključek.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 

12.00, 13.00, 14.00, 15.30, 19.00, 21.00, 22.00,
23.00 Poročila; 8.05 Lepljenka; 8.35 Počit
niško popotovanje; 9.05 Z glasbo v dober 
dan; 9.35 Turistični napotki; 11.05 Izbrali 
smo; 12.10 Ansambli; 12.30 Kmetijstvo; 
12.40 Domača glasba; 13.00 Danes; 13.20 
Zabavna glasba; 13.30 Do 14.00; 14.02 11. 
šola; 14.20 Glas. tekmovanja; 14.40 Mer- 
kurček; 15.15 Radio danes; 15.30 Dogodki 
in odmevi; 16.00 Melodije; 17.00 Studio;
18.05 Godbe; 18.25 Zvočni signali; 19.45 
Studio 26; 20.00 Sotočja; 21.05 Zaplešite z 
nami; 22.00 Zrcalo; 22.30 Melodije; 23.05 
Nokturno, nato Nočni program.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 16.30, 19.00 Poročila; 6.00 
Glasba; 6.10 Vreme in promet; 6.30 Jutra
njik in ceste; 7.00 Kronika; 7.30 Pregled 
tiska; 8.00 Radio Lj; 13.15 V podaljšku; 
14.35 Pesem tedna; 15.30 Dogodki in od
mevi; 16.00 Glasba po željah; 17.30 Pri
morski dnevnik; 18.00 Superpass; 18.30 
Glasba po telefonu; 19.30 Radio Lj.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 10.30, 13.30, 14.30, 16.30, 17.30,
18.30 Poročila; 7.15, 12.30, 19.30 Dnevnik;
6.05 Almanah; 6.30 Zgodovinski utrinki; 
6.50 Simfonija zvezd; 7.40 Dobro jutro, 
otroci; 7.50 Razglednica; 8.00 Pripovedu
jejo; 8.25 Pesem tedna; 8.35 Mi in vi; 9.32 
Revival; 10.00 Pregled tiska; 10.05 Naj
lepših 7; 10.35 Družina; 11.00 Srečanja;
11.30 Superpass; 12.00 Glasba po željah;
13.00 Neposredno; 14.00 Glasba; 14.40 Pe
sem; 14.45 Edig Galletti; 15.00 Popoldne; 
15.45 Koncert; 16.00 Mixage; 16.33 Zdra
vo, otroci; 17.00 Bubbling; 17.33 Show 
business; 18.00 Prijatelj D J; 18.33 Mi in 
vi; 19.00 Glasba; 20.00 Nočni spored.

RADIO OPČINE
7.30, 13.30, 17.30 Poročila; 8.00 Glasba 

za vsakogar; 10.00 Dobro jutro; 10.30 Ho
roskop; 12.00 Pogovor z odvetnikom in 
Ostali Trst (pon.); 18.00 Šport; 19.30 Kla
sična glasba; 22.00 Nočna glasba.



stran 8 □ goriški dnevnik PRIMORSKI DNEVNIK — 16. julija 1989

Na natečaju Seghizzi so zmagali tudi v folklornem petju

Vse do konca premoč Filipincev

Pevke zbora Heribert Svetel Iz Maribora so prejele nagrado Alpe Adria

S koncertom najboljših zborov v za
dnjem od tekmovalnih sporedov - fol
klornem petju - je sinoči padel zastor 
nad letošnji 28. mednarodni zborovski 
natečaj Cesare Augusto Seghizzi. Tudi 
v folklori je premočno zmagal filipin
ski zbor "Madrigal Singers", na drugo 
mesto pa sta se z enakim številom 
točk uvrstila armenski ženski zbor iz 
Erevana in mešani zbor "Collegium 
musicum" iz Bolgarije.

Včeraj so tudi podelili posebne na
grade. Velika nagrada Evrope za zbor, 
ki je dosegel največ točk na celotnem 
tekmovanju, je neizbežno šel Filipin
cem. Nagrado Alpe Adria za najboljši 
zbor iz dežel te delovne skupnosti so 
prejele pevke zbora Heribert Svetel iz 
Maribora. Kot najboljši zbor iz Italije 
se je uveljavil ženski zbor Jacob Arca- 
delt iz Škocjana ob Soči, posebna na
grada kritikov pa je šla švedskemu 
"Sofia Kammarkor" iz Stockholma.

Po izteku štirih bogatih dnevov na
stopov, bo jutri natečaj doživel še 
"podaljšek" z gostovanji nekaterih na
stopajočih zborov v raznih krajih na 
Goriškem. Filipinski zbor "Madrigal 
Singers" bo ob 10. uri pel pri maši v 
Mošu, ženski zbor iz Erevana pa ob 
10.30 v cerkvi v Fari.

Organizatorji pozitivno ocenjujejo 
letošnji potek in kvaliteto goriškega 
zborovskega tekmovanja. Kakovost 
nastopajočih zborov je potrdila, da 
sodi natečaj Seghizzi med najpo
membnejša tovrstna tekmovanja na 
evropski ravni. Še posebno ugoden je 
obračun nove tekmovalne skupine v 
polifoniji (s predstavitvijo silno homo
genih programov), v kateri je bila po

vprečna kakovost nastopov zelo do
bra.

Ob tem pa ostajajo nerešena vpraša
nja organizacijskega in finančnega 
značaja, zaradi katerih je celo v dvo
mu izvedba tekmovanja prihodnje 
leto. Problem se postavlja v zvezi s 
prostori, saj ni v mestu primerne dvo
rane za množične nastope, ki vsako 
leto privabijo številno občinstvo. Le
tos so zaradi neuporabnosti dvorane 
UGG (pristojna komisija ni dala dovo
ljenja za uporabo stranskih tribun)

tekmovanje priredili v avditoriju v Ul. 
Roma, kjer pa zlasti na zaključnih ve
čerih ni bilo dovolj prostora za vse ob
činstvo. Poleg tega se organizatorji 
pritožujejo, da niso več kos finančne
mu bremenu za izvedbo manifestacije 
s skoraj 700 nestopajočimi, in zahteva
jo izrazitejšo denarno podporo od De
žele in drugih javnih ustanov. V na
sprotnem primeru pravijo, bodo prisi
ljeni prirejati v bodoče tekmovanje 
vsaki dve leti in ne vsako leto kot do
slej.

V Romansu od včeraj razstava 
o langobardski prisotnosti

Na ogled številne najdbe iz bližnje nekropole

V zelo primernem okolju stare be
neške vile v Romansu so včeraj dopol
dne odprli zanimivo razstavo o Lango
bardih v Romansu.

Razstava, ki je nekakšen uvod v od
mevne prireditve, ki bodo prihodnje 
leto v naši deželi (Villa Manin, Čedad) 
in ki bodo posvečene prav langobard
ski prisotnosti, bo odprta do 17. se
ptembra.

Za razliko od lanske razstave, je le
tošnja popolnejša, bogatejša, kajti na 
podlagi predmetov, ki so jih našli v 
približno 140 doslej odkopanih grobo
vih srednjeveške nekropole, je bilo 
mogoče dati razstavi izrazit didaktični 
poudarek, je v uvodnih besedah dejal 
župan iz Romansa, Mirio Bolzan.

Na slovesnosti so spregovorili še na
čelnik deželnega zavoda za spomeniš
ko varstvo arh. Valentino, arheologi
nja dr. Franca Maselli Scotti, ki je do
slej vodila izkopavanja, podpredsed
nik Goriške hranilnice Sergio Medeot 
in predsednik Pokrajine Gianfranco 
Crisci.

"Razstava ni nekaj dovršenega, kajti 
zaokroženo sliko o langobardski ne
kropoli v Romansu bomo imeli samo 
ko bo celotno grobišče odkopano", je 
dejala Scottijeva. Kljub temu pa je 
bilo mogoče na podlagi najdb že se
staviti tudi znanstveno razlago o ne
katerih aspektih življenja nekdanjih 
prebivalcev kraja, ki so se tu naselili 
proti koncu šestega stoletja.

Razstava je res popolnejša v primer
javi z lansko, zlasti kar zadeva prisot
nost restavriranih predmetov.

Povedati velja, da je občinska upra
va naletela na veliko razumevanje 
tako pri Pokrajini kakor pri Goriški

hranilnici, ki sta gmotno podprli po
stavitev razstave in tiskanje kataloga. 
Sodelovanje in to najširše, je bilo tudi 
s strani samih domačinov, ki so že dve 
leti zapored sodelovali pri izkopava
njih in ki so veliko pomagali tudi pri 
pripravi razstave, ki je v prostorih sta
re beneške vile, ki jo je dala na razpo
lago družina del Torre. Urnik ogleda 
razstave je vsak dan, razen ponedelj
ka, od 10. do 12.30 in od 17. do 20.30.

V Gabrjah

Popoldan košnja 
zvečer pa ples

Vaški praznik v Gabrjah se počasi 
izteka. Danes bo na sporedu osrednji 
del tridnevnega praznika, ko se bodo 
ob 18. uri med seboj pomerili naj spret
nejši kosci. Letošnjega že tradicional
nega 12. tekmovanja v košenju trave 
se bodo udeležile številne ekipe z 
obeh strani meje.

Ob 20. uri pa bodo prišli na svoj 
račun plesalci in ljubiteji narodnoza
bavne glasbe, saj bo nastopil znani an
sambel Fantje z vseh vetrov. Priredite
lji obljubljajo, da bodo delovali boga
to obloženi kioski.

koncerti
Drevi na gradu ob 20.30 koncert operet
ne glasbe. Izvaja simfonični orkester iz 
Beljaka, solista Elisabeth Freundlinger 
in Anton Steingruber. Na sporedu sklad
be Straussa, Millocherja in von Suppeja.

V palači Torriani v Gradišču

Antološka razstava ob stoletnici 
rojstva slikarja Luiša Spazzapana

V prijetnih prostorih deželne galeri
je sodobne umetnosti v Gradišču, je 
do 15. oktobra na ogled bogata anto
loška razstava del znanega goriškega 
slikarja L. Spazzapana. Razstavo so 
pripravili ob stoletnici slikarjevega 
rojstva, ki se je rodil prav v Gradišču, 
večino življenja in tudi uveljavitev na 
umetniškem področju pa doživel v To
rinu, kjer je pred enaintridesetimi leti

umrl. Sponsor odmevne razstave je 
Goriška hranilnica, glavni organizator 
pa Pokrajina, v sodelovanju z Deželno 
upravo Piemonta. Razstavo bodo po 
Gradišču namreč prenesli tudi v To- 
rin.

(Na sliki - foto Bumbaca - trenutki 
na petkovi otvoritvi razstave v Pala
či Torriani).

fHfl SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE
ANTON TOMAŽ LINHART

ŽUPANOVA MICKA
Režija in dopolnilno besedilo: BORIS KOBAL 

V sredo, 19. t. m., ob 21. uri - JAMLJE - pred osnovno šolo

Predstavo je omogočila občinska uprava Doberdob

SLOVENSKI DEŽELNI ZAVOD ZA POKLICNO IZOBRAŽEVANJE

PROGRAM TEČAJEV ZA ŠOLSKO LETO 1989/90
1. Dveletni poklicni tečaj s kvalifikacijo za prodajalce (1.000 ur)
2. Dveletni poklicni tečaj s kvalifikacijo za mizarje (1.200 ur)
3. Izpopolnjevalni tečaj iz angleščine - 2. stopnja (120 ur)
4. Izpopolnjevalni tečaj za programerje elektronskih računalnikov (175 ur)
5. Izpopolnjevalni tečaj za operaterje z zunanjo trgovine (120)
6. Izpopolnjevalni tečaj za strojepis (120)
7. Tečaj ažuriranja za fiskalno vodenje nekomercialnih ustanov - društev 

(30 ur)
8. Tečaj ažuriranja za animatorje na družbeno-vzgojnem področju (40ur)
9. Tečaj ažuriranja bančne tehnike (30 ur)

Rok za vpis se zaključi 21. julija. Vse informacije dobite na uradu 
zavoda v Križni ulici 3 (tel. 81826) vsak dan, razen sobote, med 9. in 13. uro.

Predstavitev je bila v Gradežu

Kaj ponuja jesenski sejem Flash Moda
Flash Moda, modni sejem, bo letos 

na gospodarskem razstavišču pri loč- 
niškem mostu v Gorici od 23. septem
bra do 1. oktobra. Pobudniki ga že se
daj reklamizirajo na tak način, da nji
hova reklama doseže najbolj široke 
plasti prebivalstva. Sejem so predsta
vili v petek zvečer v Gradežu z mod
no revijo, ki jo je gledalo nekaj tisoč 
ljudi. Revija je bila na velikem odru v 
tamkajšnjem parku rož. Podobno revi
jo so nameravali prikazati že prejšnji 
večer v Lignanu, pa jih je dež pregnal. 
Revija v Gradežu bo brez dvoma ime
la velik odmev zlasti med "domačo" 
publiko. Poleg Avstrijcev in Nemcev 
je te dni v Gradežu veliko Goričanov, 
Tržačanov, Videmčanov, ki tu letujejo 
kljub nadležnim algam. Ti so bili na 
petkovi predstavitvi najbolj številni, 
brez dvoma bodo ti tudi med obisko
valci modnega sejma na goriškem sej
mišču konec septembra.

Vodstvo goriškega sejmišča Espo- 
mego je dalo pobudo za modni sejem 
pred nekaj leti. To je bila (taka bo 
tudi ostala) edina modna sejemska pri
reditev v naši deželi. Zaradi tega je 
imela velik uspeh. Do lanskega leta so 
sejem prirejali dvakrat letno, enaga na 
pomlad, na katerem so prikazovali po
letno in jesensko modo, drugega v je
seni, ko so prikazovali zimsko in spo
mladansko modo. Na vsako prireditev,

Včeraj okrog 11.30 so v splošno 
bolnišnico pripeljali 35-letnega Fla- 
via Alta, ki stanuje v Škabrijelovi 
ul. 17 (uradno bivališče ima v Ul. Pa- 
olini 1). Altu so zdravniki ugotovili 
težke rane, ki mu jih je povzročilo 
rezilo: manjkal mu je členek sredin
ca na levi roki, rane in vbode pa je 
imel tudi po drugih delih telesa. 
Urez mu je med drugim pretrgal 
troglavo mišico na roki. Zdravil se 
bo 30 dni, toda na roki bo trajno no
sil posledice surovega napada.

OBČINA GORICA
v četrtek, 20. julija, ob 18. uri
na sedežu krajevne skupščine v 
Štandrežu, Ul. sv. Mihaela 153

PREDSTAVITEV NAČRTA 
OBNOVE OSNOVNE ŠOLE 

VŠTANDREŽU
Vabljeni didaktično ravna

teljstvo, učno osebje, starši in 
vaščani.

OBČINA GORICA 
predsednik krajevne 
skupščine Štandrež 

VValter Ressi

ki je trajala le po štiri dni, je prišlo do
50.000 obiskovalcev, seveda največ iz 
ženskih vrst.

Vodstvo goriškega sejmišča se je 
odločilo, da bo odslej tak sejem le en
krat na leto, na jesen. Letos bo sejem 
od 23. septembra do 1. oktobra, torej 
cel teden. Pri organizaciji sejma bodo 
tudi letos sodelovali Deželna ustanova 
za razvoj obrti ESA, sponzor sejma pa 
bo Goriška hranilnica.

Tudi letos bodo poskrbeli, da bodo 
na sejmu razstavljali modni kreatorji

Števerjanska občinska uprava nam 
je poslala s prošnjo za objavo nasled
nji dopis:

"Preko tiska smo izvedeli, da Pokra
jinski odbor za lov ocenjuje možnost, 
da bi jezerca na Prevali preuredil v 
zaščiteno območje za ptice. O tem 
vprašanju teče razprava, kakor lahko 
razumemo iz vesti v tisku, že nekaj 
mesecev in menda je bilo že kar pre-

Alt je povedal, da ga je pred hišo 
napadel 30-letni Silvano Grusovin iz 
Ul. Montenero 46. Policija je takoj 
začela iskati napadalca, ki so ga že 
dobro uro kasneje izsledili v Ul. 
Furlani pri Sv. Ani. Pri sebi je še 
imel orožje: kos rezila srpa, ki ga je 
bil pritrdil na približno 60 cm dolg 
ročaj. Pri priči so ga aretirali in pri
javili zaradi povzročitve težkih te
lesnih poškodb, groženj in nedovo
ljene posesti orožja.

Vzrok prepira, je ugotovila polici
ja, gre iskati v sporu med dekletoma 
Alta in Grusovina. Slednji se je od
pravil v Škabrijelovo ulico in začel 
groziti dekletu, ki živi z Altom. Alt 
je posegel v njeno obrambo in tako 
postal žrtev Grusovinovega napada.

Nesreča v Mošu
Včeraj okrog poldneva se je v 

Mošu pripetila prometna nesreča, v 
kateri se je težje poškodovala 68-let- 
na kolesarka Teodora Corecig iz 
Moša, Ul. Codelli 35. Vanjo je na
mreč iz še nepojasnjenih vzrokov z 
avtomobilom trčila 68-letna Evalda 
Kodermaz iz Moša, Ul. Tarabocchia 
2. Ponesrečenko so z rešilcem prepe
ljali v goriško splošno bolnišnico, 
kjer so jo zaradi več zlomov reber, 
zloma desne ključnice in leve ko- 
željnice sprejeli na ortopedski odde
lek. Okrevala bo v dveh mesecih.

iz naše dežele, nekatere muzejske us
tanove (doslej so sodelovali Goriški 
pokrajinski muzeji, Mestni muzej v Id
riji, Modni muzej na Dunaju), Priredili 
bodo modne defileje, nekaj večernih 
prireditev itd.

Sejem bo popolnejši od prejšnjih iz
vedb, saj bodo na njem sodelovali ne 
le modni kreatorji marveč tudi trgov
ci. Na ogled bo vse kar je v zvezi z 
modo. K sodelovanju so povabili tudi 
razstavljalce iz tujine.

cej stvari dogovorjenih. Vprašujemo 
se s kom ?

Občinsko upravo v Števerjanu, na 
katerem območju se nahajajo jezerca, 
doslej ni nihče vprašal kaj meni o tem 
vprašanju. V kolikor je znano, so obči
ne tudi po uvedbi znanega zakona o 
decentralizaciji ohranile pristojnost 
glede neposrednega upravljanja svoje
ga teritorija.

Postopek, ki ga je sprožil Pokrajin
ski odbor za lov, ki mu predseduje 
predsednik Pokrajine, se prav zato zdi 
zelo neobičajen".

Župan I. Humar

kino
Gorica

CORSO Zaprto do 20. julija.
VERDI 16.00-22.00 »Nudo e crudo«. 
VITTORIA 16.00-22.00 »La donna delle 

bestie«. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Nova Gorica in okolica
SOČA (Nova Gorica) 18.30 in 20.30 »Ob

račun v Hongkongu - 1. del«. 
SVOBODA (Šempeter) 18.30 »Strašna 

mama«, 20.30 »Plavi angel«.
DESKLE 19.30 »Protinapad«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Pontoni e Bassi, Raštel 52 - tel. 533349.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Občinska lekarna št. 1 (Comunale), Ul. 

Terenziana 26 - tel. 482787.
DEŽURNA LEKARNA V DOBERDOBU 

Lekarna pri Jezeru - Vrtna ulica 2 tel. 
78300.

_________________pogrebi_________________

Jutri v Gorici ob 11. uri Giuseppe Pal- 
mieri iz bolnišnice Janeza od Boga v 
cerkev na Svetogorski ulici in na glavno 
pokopališče, ob 12.30 Carmela Olivo iz 
splošne bolnišnice na glavno pokopališ
če, ob 13.15 Marija Dolores Komjanc vd. 
Škorjanc iz splošne bolnišnice na poko
pališče v Števerjanu.

V surovem napadu s srpom 
odsekal tekmecu kos prsta

Pismo uredništvu

Čigave so pristojnosti glede 
prostorskega načrtovanja?



PRIMORSKI DNEVNIK 16. julija 1989 goriški dnevnik □ stran 9

Višek prometa pričakujejo v prihodnjih tednih Matura v oceni dveh odličnjakov

Do junija čez mejo na Goriškem 
23 odstotkov ljudi več kot lani

Zelo zadovoljna z uspehom 
na zrelostni preizkušnji

Promet čez mejo na Goriškem 
v šestmesečju januar-junij 1989

mednarodni
promet

maloobmejni
promet skupno

JANUAR 341.730 590.549 932.279
FEBRUAR 394.261 579.867 974.128
MAREC 433.550 674.563 1.108.113
APRIL 478.015 654.719 1.132.734
MAJ 425.584 670.668 1.096.252
JUNIJ 427.621 651.855 1.079.476

SKUPNO
januar-junij 2.500.761 3.822.221 6.322.982

Tako kot nasploh na cestah priča
kujejo tudi na mejnih prehodih ob 
tem in ob prihodnjih koncih tedna 
večji naval prometa, ki navadno sov
pada z obdobjem, ko se pričenjajo in 
zaključujejo dopusti. Turistični val je 
sicer v prejšnjih letih le delno zajel 
mednarodna mejna prehoda pri Štan- 
drežu in pri Rdeči hiši, ki pa sta v 
najbolj prometnih dneh za turiste, ki 
potujejo v Jugoslavijo, zaenkrat še 
vedno "pametna" alternativa dolgim 
kolonam na prehodih v okolici Trsta. 
Res pa je, da se bo ob občutnem pove
čanju števila turističnih potovanj skozi 
goriška prehoda najbrž tudi na njih 
ustvarila kaka daljša kolona vozil. To 
je mogoče sklepati iz podatkov o pro
metu čez mejo na Goriškem, ki v za
dnjih letih stalno in občutno narašča. 
Če smo ob koncu lanskega leta ugo
tavljali, da se je promet čez mejo v 
primerjavi z letom 1987 povečal za 
okrog 15%, kaže obračun za prvo še- 
stmesečje tega leta, da raste skupni 
obseg prometa še hitreje kot lani.

Dovolj zgovorni so že zgolj statistič
ni podatki goriške mejne policije za 
junij, ko so - upoštevajoč mednarodni 
in maloobmejni promet - našteli v obe 
smeri milijon 79 tisoč 476 prehodov

italijanskih in tujih državljanov. To je 
več kot avgusta lani, čeprav je avgust 
zaradi množičnih turističnih premikov 
tradicionalno najbolj prometni mesec 
tudi na meji. Število potnikov, ki so 
jih našteli junija ni izredno, če ga pri
merjamo s prejšnjimi meseci letos, ko 
je povprečno vsak mesec šlo čez mejo 
na Goriškem več kot milijon potnikov. 
Zaradi tega lahko domnevamo, da bo 
obračun prometa avgusta letos krepko 
presegel lanske podatke.

Seštevek podatkov za šest mesecev 
od januarja do vključno junija dosega 
letos približno 6 milijonov 323 tisoč 
prehodov meje. V enakem obdobju 
lani je promet čez mejo dosegel komaj 
5 milijonov 125 tisoč prehodov. To po
meni, da je doslej v šestih mesecih 
bilo že skoraj milijon 200 tisoč preho
dov več kot v prvi polovici lanskega 
leta, izračunan v odstotkih pa dosega 
porast kar 23 odstotkov.

Večji del tega porasta so zabeležili 
prav pri mednarodnem prometu. V pr
vih šestih mesecih letos je s potnimi 
listi šlo čez mejo na Goriškem več kot 
poltretji milijon ljudi. Od teh sta bili 
skoraj dve tretjini italijanskih držav
ljanov. Junija, ko je s potnim listom

potovalo čez mejo 427 tisoč ljudi, se je 
razlika med italijanskimi in tujimi dr
žavljani nekoliko zmanjšala: prvih je 
bilo nekaj več kot 279 tisoč, drugih pa 
okrog 148 tisoč.

Maloobmejni promet je junija dose
gel 652 tisoč prehodov, od tega skoraj 
385 tisoč z italijanske in 267 tisoč z 
jugoslovanske strani. Ti podatki se ne 
oddaljujejo od mesečnega povprečja v 
tem polletju, ko je skupno maloobmej
ni promet dosegel 3 milijone 822 tisoč 
prehodov.

Zadovoljstvo
CGIL/CISL/UIL
Sindikalne zveze CGIL/CISL/UIL 

izražajo zadovoljstvo ob novici, da se 
je vendarle pričela gradnja spomenika 
deportirancem v nemških uničevalnih 
taboriščih. Gre za hvalevredno pobu
do združenja ANED, ki je v preteklos
ti z vrsto publikacij skušala ohraniti 
živ spomin in opomin na grozote voj
ne in rasnega preganjanja in ki zdaj to 
plemenito nalogo nadaljuje s postavit
vijo trajnega obeležja.

V krajši izjavi za tisk sindikalne 
zveze CGIL/CISL/UIL opozarjajo na 
dejstvo, da je prebivalstvo slovenske 
in italijanske narodnosti z zadovolj
stvom sprejelo omenjeno pobudo in 
da je bil tudi odziv številnih krajevnih 
in javnih ustanov za gmotno podporo 
pobudi, doslej zelo odmeven. Sindika
ti izražajo končno prepričanje da bo 
tudi Občina Gorica, potem ko bodo 
opravljene predvidene procedure, 
dala svoj prispevek.

Volitve za obnovo 
sindikalnega sveta 

v ladjedelnic
V tržiški ladjedelnici so bile v sredo 

volitve za obnovo 70 članskega sin
dikalnega sveta. Po prvih podatkih se 
je glasovanja udeležilo okrog 85 od
stotkov delavcev. Izbirali so kandida
te, ki sta jih na skupni listi predstavili 
sindikalni zvezi FIOM in FIM, med
tem ko je zveza UILM ubrala samos
tojno pot.

V ponedeljek dopoldne bodo znani 
dokončni izidi in bodo tudi proglasili 
izvoljene predstavnike v sindikalnem 
svetu. V tem organizmu naj bi bilo po 
napovedih, novih približno petdeset 
odstotkov članov.

Sindikalni svet se bo moral že kma
lu, takoj po poletnih počitnicah, spo
prijeti z vrsto vprašanj, ki danes tarejo 
tržiško ladjedelnico, od sprostitve za
poslovanja in nadomeščanja upokoje
nih delavcev, do sprejemanja in obse
ga novih naročil.

Občina sprejema 
prošnje za nadzor 

pred šolami
Goriška občina bo tudi v prihod

njem šolskem letu poskrbela za službo 
urejanja prometa in nadzorstva pred 
šolami. Opravljanje te naloge bodo za
upali starejšim občanom.

Razporejanje pred posameznimi šo
lami in vodstvo službe urejajo goriški 
mestni redarji. Interesenti, ki bi v pri
hodnjem šolskem letu radi opravljali 
to dejavnost — predvidena je nagrada 
v znesku 8.360 lir (bruto) dnevno — 
naj se čimprej javijo v uradu za de
centralizacijo, Mazzinijeva ulica 17, 
kjer jim bodo postregli s podrobnimi 
informacijami. V uradu za decentrali
zacijo so tudi na razpolago obrazci, ki 
jih je treba izpolniti. Za moške se za
hteva minimalna starost šestdeset let, 
za ženske pa petinpetdeset let.

Elisabetta Paolettl

Tudi letošnja matura na slovenskih 
višjih šolah je za nami. Profesorji in 
dijaki so že na zasluženem poletnem 
dopustu, ki bo trajal vse do prvih se
ptembrskih dni, ko bodo morali svoje 
znanje potrditi še nekateri šibkejši di
jaki.

Letošnji slovenski maturantje so po 
ocenah sodeč opravili solidno maturo. 
Uspeh je bil skoraj stoodstoten, saj je 
ocenjevalna komisija le na trgovskem 
zavodu Žiga Zois zavrnila dva kandi
data. V preteklih dneh smo že primer
no obeležili rekordno bero šestdesetic 
na gimnaziji-klasičnem liceju Primož 
Trubar, kjer so kar trije maturanti, in 
sicer Srečko Breganti, Danijel Deve
tak in Damjan Hlede, prejeli najvišjo 
možno oceno. Nič manj pomembna pa 
ni seveda šestdesetica, ki si jo je za
služila Elisabetta Paoletti na zavodu 
Žiga Zois.

Kako so doživljali naši odličnjaki 
maturitetno preskušnjo, se res sedaj 
čutijo zrele, ali imajo kak pomislek 
kar zadeva potek mature in načina 
študija na višji srednji šoli, kam sedaj 
naprej. Pokramljali smo s Srečkom 
Bregantijem in Elisabetto Paoletti, 
kajti ostala dva odličnjaka se že pote
pata na skavtskem potovalnem taboru 
v Žirovnici.

Srečko Breganti iz Gorice je seveda 
nad svojo maturo povsem navdušen. 
»Komisija je bila res enkratna. Prizna
ti moram, da sem bil zlasti pred ustno 
preizkušnjo zelo prestrašen. Profesor
ji, ki so nas izpraševali, pa so nas 
znali do takšne mere pomiriti, da je 
nato vse steklo lepo in prav.

Tudi način izpraševanja je bil po 
mojem mnenju pravilen. Ko so nam 
postavili vprašanje, smo lahko razvili 
svoj odgovor, ne da bi nas kdo s pre
tiranim številom dodatnih vmesnih 
vprašanj kdaj zmotil. Komisija je po
lagala vso težo na razgledanost vsa
kega kandidata, večkrat nas je "preti
pala" tudi v čisto sodobnih dogodkih. 
Med spraševanjem zgodovine smo 
namreč med drugim govorili tudi o 
sedanjem dramatičnem položaju na 
Kitajskem.

Prepričan sem, da lahko dobro ma
turo opraviš le s sistematičnim in 
vestnim delom in učenjem skozi vseh 
pet let. Če po eni strani lahko v za
dnjih mesecih nadoknadiš marsikaj, 
je tudi jasno, da vsega se ne moreš 
na novo naučiti. Komisija je znala 
tudi primerno upoštevati to, kar je 
vsak kandidat pokazal v vseh petih 
letih višješolskega življenja.

Kar zadeva končni uspeh, mislim, 
da se profesorji tokrat niso ušteli. Po
leg suhoparnih ocen nalog so upošte
vali pri vsakem dijaku njegova na
gnjenja, zanimanja itd. Sam sem pri
pravil raziskavo o goriških trgovinah 
na Korzu pred prvo svetovno vojno. O 
tej smo nato razpravljali med ustno 
preizkušnjo. Kljub temu pa mislim, da

Srečko Breganti

tako izpeljana matura ne ustreza po
trebam dijakov. Vse preveč je namreč 
odvisno od maturitetne komisije, ki z 
izjemo notranjega člana sploh ne 
more v tako kratkem nastopu spozna
ti pravo vrednost vsakega kandidata.

Kam sedaj naprej? Rad bi postal 
dober zdravnik, zato se bom jeseni 
vpisal na tržaško medicinsko fakulte
to. Vem, da je v Italiji preveč novope
čenih zdravnikov, kljub temu, pa me 
ta poklic preveč privlači, da bi se mu 
odrekel. Letošnje najdaljše počitnice 
pa bom izkoristil tako, da si bom sku
šal prislužiti nekaj denarja za drage 
univerzitetne študije.

To priložnost bi rad izkoristil, da bi 
se zahvalil vsem profesorjem, še po
sebno maturitetnemu notranjemu čla
nu prof. Faganelovi in prof. Černiču, ki 
mi je priskočil na pomoč pri sestav
ljanju zgodovinske raziskave«.

Elisabetta Paoletti, ki stanuje na 
Peči, nam je o učnem uspehu poveda
la sledeče: »Na letošnjo maturo sem 
se res veliko pripravljala. Priznati 
moram, da sem bila pred pričetkom 
maturitetne preizkušnje res živčno 
zelo napeta, saj nisem še točno vede
la, kako bo vsa stvar izpadla. Nekoli
ko mi je odleglo šele, ko sem se used
la pred komisijo, ki je bila res prisr
čno razpoložena. Sam kolokvij je po
tekal brez večjih problemov, saj sem 
lahko kar sama razvijala pogovor, ne 
da bi se pri tem držala strogih didak
tičnih načinov odgovarjanja. Res je, 
da smo tisti maturantje, ki smo odgo
varjali na vprašanja iz slovenščine in 
finančnih ved, imeli "več sreče" s pro
fesorji. Ostali so morda s preštevilni
mi vprašanji maturanta zmedli, da 
mu ni uspelo prikazati vsega, kar je v 
resnici znal. Poleg tega se mi ni zde
lo, da bi komisija upoštevala tudi 
znanje, ki ga je posamezni dijak po
kazal v vseh prejšnjih letih.

Tako osnovana matura po mojem 
vsekakor ne ustreza več načinu so
dobnega študija. Preveč je odvisna od 
posameznega profesorja, ki v enour
nem pogovoru sploh ne mogel spo
znati posameznega maturanta v pravi 
luči. Čeprav se ti zdi a posteriori ma
tura ne pretirano težka preizkušnja, si 
pred njo zelo zaskrbljen in marsikate
rega lahko živci tudi usodno izdajo.

Z maturo je najverjetneje mojega 
študija konec. Prejšnje poletje sem 
bila na poletni praksi na Kmečki ban
ki, sedaj pa bi se rada, in to čimprej, 
zaposlila v kakšnem bančnem zavo
du. Upam, da ni bil odvečen ves trud, 
ki sem ga vložila v vseh teh šolskih 
letih. Če bom sedaj razpolagala z 
večjo količino prostega časa, se bom 
morda ponovno posvetila igranju kla
virja, ki sem ga s težkim srcem zapus
tila po končani mali maturi.

če bi se morala ponovno vpisati na 
višjo srednjo šolo, pa bi nedvomno še 
enkrat izbrala zavod Žiga Zois.
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Domače viže v zadnjem delu poznane glasbene skupine

Nova kaseta ansambla Furlan

Poletnih šager in ljudskih veselic si 
sploh ne moremo zamišljati brez sode
lovanja tega ali onega narodnozabav
nega ansambla, ki razposajeno vabi na 
plesišče parčke, da se brezskrbno za
vrtijo in nabrusijo pete.

Ena najbolj uveljavljenih tovrstnih 
glasbeno-vokalnih skupin je pri nas v 
zamejstvu ansambel Lojzeta Furlana iz 
Zgonika, ki že polnih 17 let ljubitelj
sko vztraja na tem področju in po bo
ječih začetnih korakih pridobiva izra
zito profesionalno podobo in postaja 
vse bolj priljubljen med ljubitelji do
mačih viž. Trenutno šteje šest akter
jev, ki imajo tako porazdeljene vloge: 
šef Lojze Furlan neutrudno vleče meh 
frajtonarce, Sergio Bresciani je kita
rist, Igor Guštin igra na bas-kitaro, Pa
olo Foraus piha v saksofon oziroma 
klarinet in skrbi za elektronske bobne, 
pevca pa sta "slavček" Živko Terčelj 
in Pia Cah, ki je letos pristopila k an
samblu. Lojze, Sergio in Živko so že 
pravi veterani, saj se aktivno udej
stvujejo od ustanovitve skupine dalje.

Pet let po prvem snemanju je te dni 
ansambel Lojzeta Furlana izdal svojo 
drugo kaseto, ki je že v prodaji v Tr
žaški knjigarni in seveda pri članih 
ansambla, v kratkem pa bo na razpo
lago še v drugih knjigarnah in specia
liziranih trgovinah. Na dveh straneh 
kasete je posnetih 12 izvirnih skladb 
za skupnih 31 minut in 15 sekund 
glasbe in petja. Besedilo so napisali 
prof. Ivan Sivec, Sergio Bresciani in 
Paolo Foraus, ki je tudi komponiral 
dve skladbi, za glasbeni aranžma kar 
desetih pesmi pa je poskrbel Lojze 
Furlan. Producent je bil član ansambla 
Rž Marjan Ogrin, tehnik pa Tomaž 
Murn, ki je motive posnel na trak v 
studiu Sraka v Novem mestu. Naslov
no stran kasete (na sliki) je s fotogra
fijo ansambla opremil Janko Kovačič.

Kaj pa vsebina? O njej se bodo iz
rekli glasbeni tehniki in pedagogi, kot 
vselej pa bo najbolj merodajna sodba 
publike. Po našem mnenju gre za zelo 
posrečen venček izvirnih motivov, ki s 
svojo svežino in družbeno izpovedjo, 
pa tudi presenetljivo dobro strokovno 
izvedbo predstavljajo prav gotovo 
markanten kvalitetni skok in umetniš
ki vrhunec ansambla Lojzeta Furlana. 
Ob izboljšani dikciji je tudi izgovarja
va razločnejša, tradicionalna "slakov- 
ska" glasbena spremljava pa se je 
znatno obogatila in popestrila z efek
tnimi vložki saksofona pa tudi klarine
ta. Ob poslušanju poskočnih valčkov 
in polk, pa tudi melanholičnega an
gleškega valčka poslušalec kar zdrhti 
od prijetne razdraženosti. Naslovna 
pesem nosi pomenljiv naslov "Cesta 
terana", ki je speljana po tržaškem 
Krasu. Refren poje takole: »Od Opčin 
pa tja do Sesljana, najlepša cesta je 
speljana, po dobrem vincu je poznana, 
ta naša cesta je terana.« Pesem "Spo

mini" je prepojena s čustvenim ro
manticizmom in pripoveduje, kako se 
zaljubljenca nostalgično spominjata 
toplega objema v Sesljanskem zalivu 
ob utripu src, šumu valov in zvonjenju 
jamborov... "Avstralija" je posvečena 
tistim emigrantom, ki so si morali po
iskati nov dom, pa vendar je njihovo 
srce ostalo v rodnem kraju. Prikupna 
in živahna je pesem, ki poje o "veselih 
lovcih". Da ne bi bralcem razkrili prav 
vseh skrivnosti, naj navedemo le še 
naslove preostalih osmih skladbic: Na
jin Valček, Kaj boš ti, Na vrtiljaku, 
Moja frajtonarca, Samo enkrat, Polka 
za saksofon, Na kolesu in Objem.

S člani ansambla Lojzeta Furlana 
smo se pogovorili v intimnih prostorih 
"glasbenega laboratorija" pri Petelino
vih v Zgoniku, kjer imajo vaje po
vprečno po dvakrat tedensko. Vsi ima
jo veliko veselje do glasbe in novi čla
ni so kolektivu dali še večji elan in

entuziazem. To še posebno velja za 
Pio Cah, saj je s svojimi zborovodski- 
mi izkušnjami dala svoj jasen pečat in 
kot pri vsaki hiši je ženska neobhodno 
potrebna tudi pri ansamblu. Pia nam 
je razkrila, da je do dogovora o sode
lovanju naključno prišlo pred nekaj 
meseci v osmici in "pogodba" ima res 
trdno osnovo, saj je doživela kar če
den vinski blagoslov. Ideja o pripravi 
druge kasete se je pojavila pred letom 
dni in posebno v zadnjih mesecih je 
terjala veliko intenzivnih naporov. 
Tako je skupina dobila novega zagona 
in stimulacijo, strnila je svoje vrste in 
opravila pomemben kakovostni skok. 
Razpoloženje med člani ansambla je 
vedno vedro in prijateljsko, če pa se 
pojavi kaka trenutna napetost, za to že 
poskrbi mojster Lojze, kateremu pripi
sujejo tudi učinkovite "pomirjevalne" 
sposobnosti. Glasbeno udejstvovanje 
je dokaj naporen posel, ki sicer prina
ša tudi določen zaslužek, vendar pa je 
za glasbenike in pevce največje za
doščenje, ko na ploščadi zamrgoli ple
salcev in se zabavajo ob zvokih an
sambla.

V sodelovanju s priznanimi narod
nozabavnimi ansambli iz Slovenije in 
avstrijske Koroške bo stekla prireditev 
z nazivom "Glasba treh dežel". Prvi 
tak nastop bo v Mengšu, drugi na Ko
roškem, v pozni jeseni pa bo ansambel 
Lojzeta Furlana pod pokroviteljstvom 
Občine Zgonik priredil to manifestaci
jo v Zgoniku.

Nova kaseta je sicer komaj prišla na 
tržišče, pa vendar Lojze in njegovi so
ustvarjalci že razmišljajo o izdaji tretje 
kasete. To pomeni, da se njihova glas
bena žilica ni izčrpala in da imajo v 
sebi vedno nove dražljaje in izpovedi, 
ki jih hočejo v glasbeni obliki posre
dovati tudi širši družbi, obenem pa 
bogatijo našo narodnozabavno zaklad
ni0' BORIS SIMONETA

Razstavljeni so kitajski akvareli

V piranski Punti 
nova galerija Ikra

V Piranu so odprli novo zasebno 
razstavno-prodajno galerijo, ki pomeni 
prispevek k turističnemu utripu stare 
mestne četrti Punte, najstarejsega za
metka mesta, kjer je romantika zapus
tila izredno bogato materialno priče
vanje s posameznimi arhitektonskimi 
detajli. Najpomembnejšo prometno ar-

Obzidna ulica v Piranu (reproduci
rano po risbi Giulia de Franceschija 
iz Caprinove LTstria nobiiissima I., 

str. 264)

terijo, ki poteka v stavbnem tkivu 
Punte vzporedno z obalo, tvori Gre
gorčičeva ulica. Njen slikoviti vijugas
ti potek sekajo prečne ulice. Nekoč so 
povezovale mesto med obzidjem, da
nes pa se na eni strani iztekajo prosto 
na obalo, na drugi strani pa vodijo v 
gosto pozidani mesti predel. Polne so 
zanimivih arhitektonskih rešitev, ne
pričakovanih zamikov stavbnih gmot, 
v ulico prehajajočih plastičnih zuna
njih stopnišč, stavb, ki se vzpenjajo 
nad ulicami ter ustvarjajo romantične 
podhode, ne manjka pa slikovitih ar- 
hitektonstih elementov ter kamnoseš
kih detajlov. Ustvarjen je neponovljiv 
srednjeveški ambient (podobno kot v 
Poreču, Rovinju), kjer posamične ano
nimne arhitekture samo v odnosu do 
neposredne soseščine ter v prostor
skem učinkovanju dobivajo polno ve
ljavo.

V eni izmed teh ozkih ulic (Vegova 
8) se nahaja nova zasebna galerija 
"Ikra", ki se je s svojo pestro ponudbo 
imenitno vklopila v ambient te mes
tne četrti. V omenjeni galeriji so raz
stavljeni akvareli na kitajski svili z 
morskimi motivi in unikatni šali in 
rute Lilijane Gaberc, istrske freske 
akademskega slikarja Marjana Pon- 
graca z Reke, unikatna keramika iz 
Goržnjana (Karlo in Marta Pavline; 
Rok, Lea in Nina Zelenko), grafične 
mape Stojana Zafreda iz Divače in Li- 
via Cuccurina iz Pulja ter drugo. Os
novni namen galerijske dejavnosti je 
ponuditi domačim in tujim obiskoval
cem Pirana dela istrskih umetnikov 
brez regionalnih oziroma republiških 
omejitev, hkrati pa končno ponuditi 
tudi izvirni istrski suvenir, ki ga še 
vedno močno pograšamo na naši oba
li, slejkoprej "preplavljeni" z raznovr
stnim etnobalkanskim kičem, ki se še 
naprej bohoti v vseh slovenskih obal
nih krajih. SLAVKO GABERC

Pristojni ministrstvi bi se morali bolj angažirati za kulturno rast

V Ferrari zanimiv posvet o kulturi
Ferrara je gotovo eno najbolj uglednih italijan

skih zgodovinskih, kulturnih in tako rekoč politič
nih mest. To je prvo urbanizirano mesto v Evropi. 
Njegov urbanistični načrt (kajpak za tedanje razme
re) sega v leto 1410. Iz Ferrare je vrsta slovitih itali
janskih kulturnih osebnosti. V tem mestu so kultur
na srečanja in manifestacije dobesedno vsakodnev
ne. Tako so te dni imeli v Ferrari vsedržavni posvet, 
na katerem je bilo kar visoko število odbornikov za 
kulturo pri občinskih, pokrajinskih in deželnih sve
tih (nad 300), precej pa je bilo tudi predstavnikov 
številnih italijanskih osrednjih kulturnih ustanov.

Obravnavali so problematiko "razvoja kulture in 
kulturnih manifestacij", pri tem pa v glavnem grajali 
zlasti ministrstvi za kulturne dobrine in za turizem 
ter prireditve, ki se seveda najbolj ubadata s proble
mi kulture. Ost kritike je bila predvsem v tem, da se 
ministrstvi dozdevno obnašata "centralistično" in da 
žal zmeraj manj skrbita za kulturno politiko.

Leta 1987 je ministrstvo za kulturne dobrine na
menilo italijanski kulturi okrog 3.100 milijard lir 
(kar je v glavnem sedanja raven v zahodni Evropi), 
toda tudi samo poskrbelo za razdelitev teh sredstev 
(nad 72 odstotkov). Občine so v glavnem prejele 15 
odstotkov sredstev, ostalo pa je šlo deželam in po
krajinam. Drugo ministrstvo (za turizem in priredit
ve) pa je predlani dalo za kulturo okrog 1350 mili
jard lir (na sedmem mestu pri državah zahodne Ev
rope), samo pa razdelilo kar 65 odstotkov teh sred
stev.

Večina udeležencev je menila, da se vlada žal še 
ne zaveda, da bi naložbe v kulturo lahko bile še 
kako "produktivne", saj bi pomagale pri hitrejšem 
reševanju gospodarskih in socialnih problemov (na
vsezadnje pa tudi političnih). Te investicije bi seve
da bile drugačne od industrijskega modela, ki si za
stavlja tako rekoč profit, bile pa bi dragocene, saj bi

pripomogle, kakor je dejal odbornik za kulturo iz 
Bologne, "k daleč višjemu izobrazbenemu standar
du" ljudi.

Razpravljale! so jemali kot izhodišče to, da je 
Italija "dragoceni kulturni zaklad". Zavzeli pa so se 
tudi za novo tako rekoč kulturno zakonodajo (seda
nja se še zmeraj naslanja na tisto, ki jo je, v času 
fašizma oblikoval minister Bottai!), takšno, s katero 
bi lahko bolje koordinirali in razvijali krajevne ini
ciative; dejstvo je, da obe navedeni ministrstvi, pa 
tudi druge vladne ali pol vladne ustanove, ravnajo 
dobesedno birokratsko, svojih pobud pa ne usklaju
jejo ne z idejami, kaj šele s programi krajevnih kul
turnih organizacij.

Pozornost je pritegnilo tudi priporočilo, da bi 
morali v Italiji odločneje gojiti kulturna društva, kot 
najbolj neposredno emanacijo kulturnih hotenj in 
želja prebivalcev. Med razpravo je bilo med drugim 
slišati, kako da imajo to razvito v Jugoslaviji, kjer da 
sicer ne manjka drugih problemov. Kulturna društva 
naj bi pač delovala prostovoljno, odprla pa naj bi na 
stežaj vrata ljudem in njihovim iniciativam. Nekate
ri so navedli primere kulturnih društev, ki jih imajo 
po tovarnah in so presenetljivo delovna.

Gre v bistvu, za podporo tako imenovanim kul
turnim združenjem ali pa "združevanju", kakor so o 
tem govorili na posvetu v Ferrari. Kulturne organi
zacije, ki naj bi neposredneje odsevale želje za kul
turno udejstvovanje prebivalcev, naj bi pripomogle 
tudi k temu, da bi razbili zaprtost nekaterih kultur
nih ustanov, njihovo bolj ali manj zasidrano mnenje, 
da pač spadajo v posebno družbeno sfero.

Na posvetu so kajpak razpravljali še o marsičem, 
pozornost pa je šla tudi zamisli, da bi v Italiji pričeli 
oblikovati profil "kulturnega menežerja" namesto 
dosedanjega kulturnega operaterja. Ta bi sicer lahko 
še ostal kot nekak "izvršni" kulturni delavec, kakor

so razlagali na posvetu, nujno pa je menežerstvo 
tudi v kulturi, saj se razgibanost družbenega življe
nja stopnjuje (in postaja zmeraj bolj zahtevna), ni
kjer pa ni rečeno, da mora profil menežerja veljati 
samo za gospodarstvo.

Brez dvoma je, da razvoj znanosti, tehnike in teh
nologije vpliva tudi na kulturno dejavnost (ta, če je 
sodobno zasnovana, je lahko tudi njegov pobudnik, 
ki si bo morala prav tako kot druge družbene dejav
nosti nenehoma prizadevati za nove oblike in prije
me. Bržčas je res, da v Evropi ne bi smeli imeli takih 
kulturnih menežerjev, kakršne imajo v Ameriki, kjer 
so tako rekoč skrajno komercializirani, ni pa dvoma, 
da bi imeli izjemne možnosti v evropskih kulturnih 
razmerah. V Ferrari so predlagali, naj bi pričeli o 
kulturnih menežerjih razmišljati na univerzah, kjer 
naj bi pohiteli tudi z izdelavo obrisov tega novega 
profila.

Ta menežer naj bi hkrati seveda bil tudi nekak 
kulturni raziskovalec. Večje občine, oziroma večja 
mestna središča, bi jih v Italiji lahko imela več. Kul
turne raziskovalce so nemara pričeli že "šolati« v 
skandinavskih deželah.

Na posvetu so naposled sprejeli tudi predlog re
solucije "Kultura in regije", ki so jo pripravili v Ev
ropskem svetu, ima namen utrjevati, mimo državnih, 
tudi medregijske kulturne stike. Gre za pobudo, so 
pojasnjevali, ki izhaja iz že zdavnaj sprejete politike 
evropskega sveta, da se stiki poglobijo, tako rekoč 
približajo narodom in narodnostim. In ni kar tako, če 
bodo čez dve leti imeli prvo evropsko konferenco o 
medregijskih stikih prav v Ferrari.

Shod je organizirala Občina Ferrara, ki ji je po
magala pokrajina, sodelovala pa je tudi Zveza kra
jevnih ustanov (Lega delle autonomie locali). Pokro
vitelj je bil predsednik italijanske republike.

M. K.

Intervju in koncert znanega italijanskega kantavtorja v Mestrah

Roberto Vecchioni, pevec spominov in ljubezni
Roberto Vecchioni spada med tiste italijanske 

kantavtorje, ki so že več kot dve desetletji v središ
ču italijanske avtorske glasbe. Njegov glasbeni staž 
je še daljši, če upoštevamo leta, ko ni še samostojno 
nastopal in »le« pisal pesmi za druge italijanske 
pevce. Nekaj njegovih pesmi so tisti čas celo uvrsti
li na sanremski festival italijanske popevke, kar se 
sedaj morda nekam čudno sliši, konec šestdesetih 
let pa je bilo to nekaj povsem običajnega: isto je 
počel navsezadnje tudi Battisti. S pisanjem pesmi 
»za druge« se je Vecchioni preživljal skupaj s prija
teljem Lo Vecchioni (z njim je tvoril res čuden 
»starčevski« duo — Lo Vecchio-Vecchioni!)

Resnici na ljubo je bil Roberto Vecchioni takrat 
že zaposlen kot profesor, kar je še danes. In prav ta 
njegov odnos do poklica (profesorskega) in hobbyja 
(kantavtorskega) je bilo eno od vprašanj, ki sva mu 
jih zastavila s kolegom zasebne radijske postaje iz 
Trevisa nekaj minut pred njegovim nedeljskim kon
certom v Mestrah. Vecchioni je odgovoril, da prav
zaprav sploh ne ve, kateri je njegov pravi poklic, 
pripomnil pa je, da mu je oboje (poučevanje in pet
je) sila všeč. Zato morda ni bilo naključje, da je 
koncert začel s pesmijo La mia ragazza, na koncu

katere razkriva, da je njegovo dekle prav — njegov 
poklic.

Sam je nato pripomnil, da se ima za zelo srečne
ga: ljubi ljudi in na koncertih in preko plošč lahko 
vzpostavlja stik s celo množico mladih in manj 
mladih,- z glasbo je dobro zaslužil, a na odru je 
šaljivo priznal, da je mnogo prislužil z »goljufa
njem« diskografskih mogotcev in glasbenih mana- 
gerjev. Nasploh je torej zelo zadovoljen s svojim 
življenjem, s svojim delom. Navdih za pesmi išče 
predvsem v času, »izredno lepi dimenziji«, in v spo
minih, ki jih čas nosi s sabo. Zanj je »historia ma
gistra vitae« res pravo življenjsko načelo'. V pesmih 
je mnogokje dokaj piker, ironičen, humoren. Tako je 
v odgovoru na kolegovo vprašanje o protagonistki 
ene od njegovih pesmi razložil, da protagonistka — 
Laura — ni nihče drug kot on sam, oziroma del 
njega samega. Ko sva ga povprašala po najlepšem 
spominu je brez oklevanj povedal, da je bil to dan, 

t ko je spoznal svojo sedanjo življenjsko družico, kot 
najgrši pa se mu je v spomin zapisal... dan po tem 
presrečnem srečanju.

Na odru prireditvenega prostora v Parku Bissuo- 
la je Roberto Vecchioni nadaljeval svoj humoristič- 
no-ironični show. Ves nasmejan je pritekel pred

mikrofon in najavil, da bo posredoval prisotnim »iz
redne občutke« vse do »popolne omame občinstva«. 
S takim neposrednim prijemom je že na začetku 
koncerta priklenil gledalce na stol in jih nato pozi
baval s svojimi melodijami in teksti. Občinstvu, se 
je predajal brez vsakega slepomišenja ali hlinjenja 
tako, ko je nastopil sam, s kitaro po imenu »Poldo« 
v rokah, kot tudi ob spremljavi zelo dobre in uglaje
ne skupine, ki so jo sestavljali kitarista VJalter 
Prandin in Alberto Celombi, bas kitarist Sandro D‘- 
Antonio, klaviaturist Fabrizio Lamberti, saksofonist 
Fabrizio Mandolini in bobnar Gianni Pierabella.

Na koncertu je kantavtor zapel večino pesmi, ki 
jih je posnel po več kot dveletni ustvarjalni krizi na 
zadnji plošči Milady, ob njih pa je v dve uri in pol 
trajajočo predstavo vključil tudi številne svoje že 
poznane pesmi (med njimi tudi hit Samarcanda). 
Vmes je izrekel nekaj tipično »vecchionijevskih« 
maksim, kot so bile na primer: »Upanje je lepše od 
žalosti«, »Moški je smatral in še smatra žensko le 
za svojo projekcijo«, »Zenska gradi čustva, moški 
ohranja vso to energijo«, ali pa »Ljubiti se je zelo 
lepo, a še lepše je govoriti o ljubezni«. In Vecchioni 
je v Mestrah največ govoril o ljubezni oziroma o 
ljubeznih, ki so se mu v času usidrale v spomin in 
iz katerih črpa limfo za svojo glasbo in svoje pesmi.

MARJAN KEMPERLE Roberto Vecchioni
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Cirila Zlobca sem obiskal pred dne

vi, ko je v Ljubljani pihala osvežilna 
poletna sapica, ki je dajala ljudem v 
strogem mestnem središču še pose
ben čar svežine, mladosti in želje do 
izkazovanja svoje identitete. Zlobec 
je sedel v svoji pisarni v stavbi SZDL, 
obkorožen s papirji, knjigami, rokopi
si, letečimi listi in vsem tistim, ki pač 
označuje umetnika, pa ne samo umet
nika, tudi politika, in ne samo politi
ka. Nekaj prijetno nedorečenega je 
valovalo nad tisto mizo, vendar je 
človek, ki je sedel za njo, dajal vtis 
velike priklenjenosti na stvarnost, ve
like energije, predvsem pa strasti ter 
želje do življenja samega. Življenje 
kot stil, življenje kot pot, življenje kot 
poezija. Takoj sem imel vtis, da je 
Zlobec predvsem poet, vendar tak, ki 
se prav dobro zaveda svojega čisto 
"župančičevskega dolga svojega", 
slednjega pa plačuje z veseljem in 
vedrino. In seveda energijo, ki je želja 
po ustvarjanju, tako v umetnosti kot v 
bitnosti. Ta energija je med intervju
jem, ki ga tu objavljamo, stalno rasla, 
tako da je pogovor dosegel svoj vi
šek, ko je registrator že zdavnaj nehal 
brneti in mehansko zapisovati odme
ve dvogovora, ki se je nato dokočno 
sprostil in dobil dimenzije prijetnega 
kramljanja. Res škoda, da sem. prav 
takrat moral oditi...

Rdeča nit 
neke poezije

Ciril Zlobec pisatelj, Ciril Zlobec 
politik, Ciril Zlobec družbenopoli
tični delavec, Ciril Zlobec esejist, 
Ciril Zlobec še predvsem in najbolj 
pristno poet. Poezija... Vaša poezija, 
pa tudi v manjši meri proza, ima 
neke stalne med seboj prepletajoče 
se rdeče niti, ki se vijejo skozi vaše 
celotno literarno delo in ji dajejo 
močan pečat, skoraj priokus nečesa 
nadstrukturnega, ker mora pač tako 
biti, saj so še vedno vključene v svoj 
presnavljalni tok in se bo tako lahko 
iz njih še črpalo in bogato zajemalo. 
To je motivika ljubezni. Krasa, 
otroštva, ki je odšlo, tistega brez
skrbnega, ki je tako prepričljiva me
tafora življenja samega...

»Res izhajam iz nekaterih osrednjih 
motivov, ki jih stalno prepletam v svo
je ustvarjalno delo. Kras, otroštvo, 
brezskrbno življenje. Temu sem bil 
nekako odvzet zaradi vojne. To je bilo 
moje otroštvo, in sicer na ravni eksi
stencialnega občutka. Kras sem začel 
odkrivati že zgodaj kot simboliko člo
vekovih korenin. V neki pesmi sam to 
pravim, da sem iz tega rojstnega kraja, 
iz te kmečke idilike, ki sploh nikoli ni 
bila zame idilika, ker je bila kruto so
cialno utesnjeno življenje, pobegnil 
kot iz ječe v prostost. Pobegnil sem 
študirat, konkretno skozi partizansko 
izkušnjo, direktno v Ljubljano, ki je 
bila takrat zame tudi simbol sloven
stva kot prestolnica in takrat sem bil 
srečen in prepričan, da je Kras za 
zmeraj za mano.

Potem sem spoznal, da ima tako 
imenovani veliki svet svoje zameje
nosti in da si lahko tudi v tem veli
kem svetu utesnjen in da celo za do- 
oro počutje v tem svetu potrebuješ 
neko trdnost, neko zasidranost ali kar
koli, in tistikrat sem ponovno odkril 
vrednost svojih korenin, torej Krasa. 
Začel sem se torej tudi fizično ponov
no vračati, ne samo iz sentimentalne
ga odnosa do kraja svoje mladosti, 
ampak do Krasa in rojstnega kraja kot 
spodbujevalca nekih asociacij in ne
nadoma se mi je začel ta Kras spremi
njati v veliko'življenjsko metaforo kot 
simbol ne samo na ravni spoznavnega, 
ampak tudi čustvenega sveta, kot tisti 
simbol, ki nakazuje začetek nekega ži
vljenja. Tako je postal Kras sinonim za 
naoje otroštvo.«

To večno vračanje 
k izhodišču...

V vaši motiviki se torej stalno 
Vračate k izhodišču, in to na več ni- 
v°j>h: miselno k otroštvu, prostorsko 
na Kras. Je pa v vaši poetiki vseob- 
Segajoči motiv, ki je večplastno po
vezan s tema večnima komponenta- 
n*a: t° je ljubezen. Kaj je torej za vas 
lubezen in kako jo v vaši poeziji

dojemate?
»Pred enim mesecem sem oddal 

vojo novo pesniško zbirko, ki naj bi 
.a Prihodnje leto z naslovom Kratka 

ecnost. Zame ni ljubezen in moja lju- 
ezenska lirika nikoli, to sem sam 
gotavljal tudi v kritiki s priznava- 
Jem in z zanikovanjem, čista erotika, 
meraj ima ta eksistencialni del in se- 
eda tudi nekaj filozofskega, če lahko 

Pec uporabljam ta izraz pri svoji poe- 
■h- Erotika je zame tudi tista preiz- 
usnja človekove usode, ki neprestano 

®Z1 k socializaciji, ko se skuša vsak 
med nas približati drugemu, se po- 

aostoma celo poistovetiti zlasti s člo- 
ekom, ki ga ima rad, ki ga ljubi, kot 

hifClm0 z žen0, dekletom ali karkoli, 
j rati pa tudi v tem odnosu ugotavlja, 
žii v® v bistyu v temeljnih vprašanjih 
Z1vljenja tragično sam in osamljen.

n zat.° se mi zdi prav ta ljubezen- 
dm, Prejzkušnja tista absolutna, ki ne 
nik °, ^az*- Laž je lahko zunaj tebe,
lii.K pa ne more biti znotraj tebe, 
ča ^Z6n pa nek* kristal, ki omogo- 

1 da človek spoznava meje in mož

Pogovor s pesnikom Cirilom Zlobcem

Poezija 
ljubezen 

narod 
življenje 
samo...

Dušan Jelinčič
nosti samega sebe tudi na širšem pla
nu, torej eksistencialnem, socialnem, 
filozofskem, spoznavnem in zato sem 
potem sproti odkrival, da je ljubezen
ska poezija zame najprimernejši izraz 
tudi zaradi tega, ker mi skozi to kon
frontacijo odnosa med moškim in žen
sko omogoča, da razmišljam tudi o te
meljnih vprašanjih življenja in sveta.«

Je lahko poet politik? 
Je lahko politik poet?

Sedaj bi vsebinsko prešel na drugi 
del najinega pogovora, ki bi mu lah
ko dali naslov: Zlobec - družbenopo
litični delavec. Ali je lahko pesnik 
družbenopolitični delavec, oziroma 
je lahko dober pesnik dober družbe
nopolitični delavec? Za Slovence je 
zelo značilno, da je intelektualec, 
pisatelj, pesnik obenem tudi politik. 
To se je izrazito pokazalo ob lanskih 
bučnih dogodkih pa tudi marsikdaj 
prej in seveda potem.

»Morda najbolj politična organizaci
ja Slovenije je pisateljsko društvo. 
Prav te dni me je neki novinar iz Zag
reba vprašal, kako se počutim kot 
družbeni delavec, zakaj sploh sem se 
vključil v to, ali sem čutil potrebo po 
tej dejavnosti. In ko sem razmišljal o 
tem, sem prišel do odgovora samemu 
sebi, da najbrž ni primarno to, ali sem 
jaz začutil potrebo, da delujem kot 
javni delavec, ampak spoznanje, da 
slovenska družba čuti v določenih ob
dobjih potrebo, da pritegme kulturne 
delavce v svoje javno politično življe
nje. Čista politična misel izgublja zlas
ti v kriznih ali pa preizkusnih obdob
jih, kot je bilo med vojno in kot je 
dandanes, določeno kredibilnost, ki jo 
pisatelj ima, saj ko piše delujejo pri 
njem drugi zakoni, ki so veliko bolj 
rigorozni, kot je politikova življenjska 
morala. S tem seveda ustvarja kredi
bilnost pri bralcih in v javnosti. To 
opravlja v nasprotju z logiko, ki velja 
v politiki: sam nisem izrekel ali napi
sal ali izgovoril na številnih javnih go
vorih ali v intervjujih niti enega stav
ka ali misli, za katero bi me lahko bilo 
čez leta sram, zato ker se je situacija 
spremenila.

In seveda se tukaj prične tista meja 
ločnica, ki je ne bi prestopil zaradi 
koncesije do pričakovanj politične 
javnosti storil nekaj, kar bi bilo v na
sprotju z mojo intimno individualno 
človeško etiko. Smatram pa seveda, da 
je tak moj angažma v javnosti kot an
gažma drugih slovenskih pisateljev ta 
trenutek absolutno potreben in da se 
večina ni angažirala zato, ker bi hote
la zganjati etiko iz političnih ambicij, 
še manj pa iz prodanosti režimu, kot 
se je včasih govorilo nepremišljeno, 
čeprav je tudi tega bilo, ampak iz čis
te preproste nuje, ker je naš čas zahte
val, da se pisatelj oglasi v slovenski 
javnosti, kot se je oglašal tudi v naši 
pretekli zgodovini. In če gledamo kro
nologijo prisotnosti slovenskih pisate
ljev skozi nacionalno zgodovino, 
vemo, da je bila v glavni orientaciji 
pozitivna, plodna, učinkovita, bolj kot 
kateregakoli drugega segmenta slo
venske javne misli.«

Eno leto predsedujoči
Vrhunec vaše osebne miselne po

vezave med poetom in politikom ste 
verjetno dosegli takrat, ko ste bili 
eno leto predsednik Zveze pisateljev 
Jugoslavije. Vaši kontrasti z Bulato- 
vičem so že današnja politično-lite-

rarna epika... Danes se po štirih ali 
petih letih dogaja praktično isto kot 
takrat, da nam pač srbski pisatelji 
odrekajo osebno identiteto. Kje je 
razlika med današnjim in takratnim 
obdobjem? Ali bi, če bi bili danes še 
predsednik te organizacije, ravnali 
prav tako kot takrat?

»Moram reči, da bi ravnal popolno
ma enako in v tem mojem odgovoru je 
kaplja samovšečnosti, da sem takrat 
pravilno ukrepal. Hkrati pa sem prišel 
do tragičnega spoznanja, da so bili za
metki tega, kar se danes dogaja, zame 
vidni že takrat. Jaz sem skušal kot 
predsedujoči Zveze pisateljev Jugosla
vije v teh mednacionalnih sporih uve
ljavljati nadnacionalne kriterije de
mokratičnosti. Nikoli nisem imel dile
me, ali bo Bulatovič moj naslednik, ali 
ne bo. Držal sem se tega, da bo pač 
predsednik, če ga bo večina izvolila, 
nikakor pa ne zato, ker je srbski pred
stavnik, ker je predstavnik večinskega 
naroda. Takrat sem zaslutil in seveda 
tudi ustrezno reagiral, da je ravno to 
tista nevarnost, da bi Jugoslavija šla 
to pot, da bi večinski narod smatral, 
da je poklican zaradi česarkoli, ali las
tne zgodovine, 'ali skrbi za Jugoslavi
jo, da diktira svojo politiko preostalim 
narodom. In zato sem se zavzemal 
vedno za nadnacionalne kriterije, ki 
so edini lahko takšni, da so za vse 
sprejemljivi, hkrati pa seveda ob po
polnem spoštovanju nacionalnih avto
nomnosti in identitete.

Marsikaj bi lahko preprečili, če bi 
politika takrat prisluhnila temu, kar se 
je dogajalo med pisatelji, ker je čisto 
logično, da pri pisateljih izbruhne na 
dan marsikaj, kar nima še široke zako
reninjenosti, zaraščenosti v stvarnosti. 
Pisatelji so namreč občutljivejši regis- 
tratorji življenja, so tisti, ki neko na 
videz obrobno vprašanje postavijo v 
središče pozornosti. Če preskočim na 
sedanjo izkušnjo lahko povem, da je 
prekinitev odnosov med srbskim in 
slovenskim društvom simptom za to, 
kar se lahko utegne zgoditi na pod
ročju čiste politike, da recimo pride 
do prekinitve odnosov, konkretno na 
kongresu, napovedanem za december 
med slovensko in srbsko partijo ali pa 
še širše med slovensko in srbsko re
publiko, če se bodo stvari tako zaos
trovale. Tudi za politiko je lahko ta 
odnos izjemno poučen.«

Oh, ta trpeči 
slovenski narod...

Pred nekaj leti ste napisali knjigo 
Slovenska samobitnost in pisatelj. 
Kaj pomeni ta naša samobitnost in 
kako se mora pokazati navzven, gle
de na to, da jo nekateri celo zame
njujejo za nacionalizem, za pretirani 
egocentrizem, za samovšečnost in še 
z marsičem drugim...

»Jaz sem tam v uvodu napisal misel, 
ki jo večkrat ponavljam in ki se mi zdi 
sintagmatični odgovor. Biti moramo 
odprto jedro, kajti enako smrtni sta za 
nas zakrnelost kot razpršenost. Naj 
zdaj to obrazložim. Slovenci si pripisu
jemo ne vem kakšne idealistične las
tnosti, kot je svoj čas, in takrat je bilo 
to plodno, razmišljal Vidmar o Slove
niji kot o novodobnih Atenah, Firen
cah, ki bi skratka zaradi svoje maj
hnosti s svojo izjemno visoko kultur
nostjo izžarela v svet. To je danes se
veda iluzija. Celo obratno se dogaja. 
To, kar je pri velikih narodih produkt 
samobitnega življenja, tudi produkt 
umetnosti in kulture, mora biti pri nas 
organizirano in vodeno in podpirano,

ker moramo zaradi svoje majhnosti ži
veti svojo nacionalno polnost, če ho
čemo biti narod, zato pa ne sme iti v 
izgubo prav noben talent, nobena us
tvarjalna energija.

Torej če se je včasih v preteklosti 
slovenstvo ohranjalo s tem, da se je 
zapiralo pred svetom in se je s tem 
upiralo germanizaciji, madžarizaciji, 
in skratka tudi hrvatizaciji, torej vpli
vom okoliških mejnih narodov, danes 
to ne pride več v poštev zaradi moder
nega sveta odprtih komunikacij. Ker 
če se ti politično zapiraš, lahko vseeno 
doma skozi družinski televizor prideš 
v kontakt s svetom. To pomeni, da se 
moramo Slovenci ne samo usposobiti 
kot nekoč, ampak neprestano vsak 
dan, generacija za generacijo, celo ista 
generacija v različnih legah, za, v tem 
je morda moja razlika od Vidmarja, 
enakopraven dialog s svetom brez, ko 
sami sebe ocenjujemo, kompleksa in
feriornosti v odnosu do drugih.

Še zmeraj nas bodo drugi slabo po
znali, ali sploh ne poznali zaradi naše 
majhnosti, zaradi omejenosti rabe jezi
ka in podobno, ampak mi sami, ko se 
srečujemo s svetom, lahko ugotavlja
mo, da smo enakopravni v svoji kul- 
turno-civilizacijski stopnji in dejav
nosti in lahko brez kompleksa z njim 
sodelujemo. Samo takšna samozavest, 
ki je realna in hkrati dovolj trdna nas 
lahko v modernem svetu rešuje, da 
nas ne bo ob srečanju z realnim sve
tom zrušilo ali vrglo v obup. Mislim, 
da moramo biti realni: smo kar smo, 
moramo pa producirati maksimum, 
kolikor nam omogočajo naši potencia
li, medtem ko drugim ni treba maksi
muma. Njihov rezultat bo zanesljiv 
tudi brez tega.

In seveda tukaj bi rekel, da je še 
neka tradicija, ki jo mi pozabljamo. 
Vsa naša zgodovina, bi rekel psihološ
ka in moralna, je temeljila na nekem 
občutku trpljenja. Slovenci smo imeli 
občutek, da smo boljši od svojih sose
dov, zaradi tega, ker trpimo, ker pre
našamo to trpljenje in da smo nekako 
izvoljen narod v božjem smislu zaradi 
svojega trpljenja in zaradi pokončne 
človeške drže, s katero to trpljenje 
prenašamo. Vzemimo tudi praktično 
skoraj vso literaturo Cankarja, pa tudi 
Prešerna in ostalih. Treba je slovenski 
narod osvoboditi tega občutka, da je 
velik, zato ker veliko trpi.«

Majhne bo rešila 
le kvaliteta...

V dosedanjem pogovoru smo ne
kako prišli do zaključka, da lahko 
samo kvaliteta reši majhnega pred 
velikim. Torej tukaj govorimo očit
no o kvaliteti naše literature...

»Pravzaprav gre za kvaliteto celot
nega življenja. Mislim, da je današnja 
kriza tudi slovenske družbe in sloven
skega naroda ravno v tem, da predvi
deno kvaliteto življenja zaradi eko
nomskih razlogov ne more več ustrez
no realizirati. To je problem šolstva, 
problem zdravstva, sociale in seveda 
tudi problem kulture, če dam kulturo 
na zadnje mesto. Kultura ima to pred
nost pred drugimi družbenimi dejav
nostmi, pred šolstvom, tudi pred zna
nostjo, da je v dobršni meri vezana na 
individualno talentiranost ustvarjal
cev, na njihovo požrtvovalnost. Jaz 
lahko napišem pesniško zbirko, pa mi 
jo kdo finansira ali ne. Recimo neki 
znanstveni projekt mora imeti finan
čno osnovo, prav tako zdravstvo, šol
stvo itd.

Tako je pri naših sosedih Madžarih, 
Bolgarih, Cehih in drugod literatura 
izraziteje poudarjena kot pri večjih 
narodih. V Italiji so recimo veliki pisa
telji praktično tisti, ki imajo velik us
peh v javnosti, medtem ko je pri vseh 
teh narodih, ki sem jim omenil, in še v 
mnogih drugih, literatura tudi v za
vesti javnosti vključena v tisto, čemur 
bi lahko rekli neprestano dokazovanje 
nacionalne samobitnosti, ki se kaže 
tudi v večji ali manjši potenci ustvar
jalnosti njenih avtorjev. In to je ta moj 
pojem slovenske samobitnosti, ki sem 
ga prvič skušal predstaviti prav na pi
sateljskem kongresu v Novem Sadu 
leta 1985.«

Problem tako interpretirane sa
mobitnosti je v zamejstvu prav zato 
občuten...

»Seveda v kolikor ima narod neke 
specifike, ki so edinstveno in izključ
no njegove, mora naravno te razviti 
do maksimuma, vendar slednje ne sme 
prevrednotiti preko tistih naravnih 
meja, ki pri tičejo takšni samobitnosti. 
To velja tudi za zamejstvo, oz. za za
mejstvo velja najbrž še bolj, ker obsta
ja še večja nevarnost, da predimenzio
nira nekatere svoje posebnosti in jih 
skuša poveličevati zato, da kljubuje 
asimilaciji. Seveda zamejstvo ne more 
programirati svojega nadaljnjega ob
stoja brez najtesnejšega sodelovanja z 
matico. Pa ne sodelovanja kot s par
tnerjem, ampak sodelovanja v smislu 
skupnega življenja na ravni duhovnos
ti kulture, zlasti ker je danes matica 
na slabšem ekonomskem nivoju kot je 
naše zamejstvo. To lahko vnaša med 
slovenske zamejce zmotno mnenje, da 
se od matice nimajo kaj naučiti. Ne 
gre za to. Gre za vprašanje, ali to slo
venstvo, za katerega trdimo, da bi ga 
državne politične meje ne smele deli
ti, čuti enotno ali vsaj sorodno o te
meljnih vprašanjih nacionalne eksi
stence.«

Pojem enotnega slovenskega kul
turnega prostora je torej prav ta šir
še vzeta idejna povezava?

»Je, in jaz se prav bojim, da je ideja 
tega enotnega kulturnega oziroma 
skupnega slovenskega prostora, kot 
smo ga pozneje imenovali, ter se od
povedali enotnosti, ker lahko enotnost 
implicira tudi negativno konotacijo, 
(skupni kulturni prostor pa je bil spre
jet z entuziazmom ne eni in drugi 
strani, pri zamejcih in zdomcih ter pri 
matici), zdaj ogrožena zaradi šibkosti 
matične celice, ki ni več zmožna biti 
neprestani pobudnik te skupnosti, ker 
ni zmožna konkretno rečeno finansira
ti cele vrste dejavnosti, aktivnosti, po
vezovanja in pretoke mnenj. Vseeno 
mislim, da bi morala kljub tem teža
vam ostati duhovna pripadnost neče
mu skupnemu osnovna ideja tega 
splošnega pojma.«

V zamejstvu 
me moti tisto 

kar že pri nas...
Kakšna je po vašem mnenju skup

na značilnost matice in tržaškega 
zamejstva ob zavesti določenih raz
ličnosti, od katerih je glavna seveda 
ta, da pač živimo v drugi državi, oz. 
kakšna je specifika, tudi negativna, 
tega našega zamejstva?

»Kakor jaz spremljam slovensko ži
vljenje v Italiji, me moti isto, kar me 
moti tudi pri nas doma, in rad bi, da je 
moj občutek zmoten. To, da pogosto- 
ma postane ideološkost posameznih 
grupacij močnejša od nacionalne za
vesti. Skratka, ko gre za konfrontacijo 
na ravni poglobljene političnosti, ki jo 
imenujemo ideološkost, ali si na skraj
ni levi, ali si na skrajni desni, ali si v 
centru, je ločitveni element celo moč
nejši od tistega, ki bi moral biti zdru- 
ževalnica za pripadnost skupnosti, ko 
se konfrontira z večinskim narodom 
na področju eksistencialnih vprašanj 
enakopravnosti. Tako' se izgubi tista 
skupna volja, ki postane samo vsota 
majhnih volj, s katerimi se seveda lah
ko večinski narod popolnoma svobod
no poigrava, ker se tega zaveda.

To se sedaj kaže tudi pri nas v ma
tični domovini, in sicer pri nastajanju 
teh zvez. To je strast Slovencev v 
boju, kdo ima prav, in hkrati smo se
veda aprioristično in fanatično prepri
čani, da imamo vsak že vnaprej, še 
predno gre v konfrontacijo z drugimi, 
zagotovo prav. To nam onemogoča, da 
bi imeli neko sproščeno, skupno poli
tiko ob temeljnih vprašanjih naroda.

To je naša slovenska posebnost, ne
gativna seveda, ki pa je najbrž značil
na za vse majhne narode, morda prav 
zato, ker smo žrtve neke obsedenosti, 
da če hočemo biti učinkoviti, moramo 
biti enotni za vsako ceno, zato pa išče
mo zmeraj enotnost tudi tam, kjer ni 
potrebno, da obstaja, in ko iščemo 
enotnost, pa obratno ponavadi nepres
tano najdemo tiste, ki enotnost rušijo 
do skrajne meje.

Pri tej parcializaciji interesov tudi v 
praktičnih političnih bojih, ki se vodi
jo tudi v matični deželi, pa je zato še 
toliko bolj dragocena vloga, ki jo ima
jo pisatelji in kulturniki, ki že po svoji 
naravi težijo k nacionalni sintezi, in 
zato mislim, da so kljub ostrini ali celo 
izločevalni ideologiji, ki je značilna"za 
mnoge pisatelje, vendarle le pisatelji 
tista struktura, ki zmore uspešno opra
viti ta prehod' iz osebnega na višjo 
skupnostno raven v korist naroda.«
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Pred dvajsetimi leti se je človek izkrcal na Mesecu

Halo Zemlja, Orel je pristal
»Tu oporišče miru. Orel je pristal.« 

S temi besedami je ob 22.18 20. julija 
1969 ameriški kozmonavt Neil Arm- 
strog naznanil ameriškemu vesoljske
mu oporišču v Houstonu in v televizij
skem prenosu vsemu svetu, da so se 
končno uresničile človekove sanje: 
prispel je na Mesec. Le nekaj ur po
zneje, ob 4.56 21. julija je Armstrong 
kot prvi človek vtisnil svojo stopinjo v 
Lunina tla.

Dvajset let je minilo od tistih dni in 
tistih ur, ko se je približno pol milijar
de ljudi zbralo pred televizijskimi ek
rani, da bi sledilo velikemu podvigu, s 
katerim so Nbconove ZDA dokončno 
poudarile svojo tehnološko in organi
zacijsko premoč v tekmi za vesolje. 
Skoraj osemnajst let, od kar je ameriš
ka vesoljska ustanova Nasa zaključila 
to poglavje in odložila »pisanje« do
datnih strani na veliko poznejši čas. 
Od pričakovanj, naporov, navdušenja 
tistih dni, od naslovov čez celo stran, 
je ostalo bore malo. Morda nekaj neiz- 
brisnil stopinj na Lunini površini, ne
kaj zastav, tehnoloških in drugih pri
prav, ki jih je človek ob odhodu za
pustil na Mesecu. Kajti v valu navdu
šenja je človek pripel na mesec pre
zgodaj: veliko preden bi lahko začel 
resnično preučevati naravni zemeljski 
satelit. V nekem smislu je bilo z Me
secem podobno kot z Antarktiko: člo
vek je v začetku tega stoletja prispel 
do južnega zemeljskega tečaja za ceno 
velikih naporov in še večjih žrtev. 
Šele pol stoletja potem pa je tehnološ
ko toliko napredoval, da je lahko po
stavil znanstvene postaje za preučeva
nje tega še ne dovolj poznanega kon
tinenta. Tako se je zgodilo tudi z 
Luno: v šestdesetih in v začetku se
demdesetih let sta ZDA in SZ vložili 
ogromna sredstva v tekmo za osvoji
tev vesolja in Meseca. Dvajset let je 
minilo od tistih dni in v tem času no
beni od dveh velesil ni še uspelo us
tvariti pogojev, da bi od prvega maj
hnega koraka naredili še druge kora
ke naprej. Najbrž bo ta korak mogoč - 
in ameriški svet za vesolje, ki ga vodi 
podpredsednik Don Quayle se spet 
močno zavzema, da bi se ZDA spet iz
krcale na našem naravnem satelitu in 
tamkaj zgradile prvo vesoljsko oporiš
če - treba pa bo prehoditi še precej
šnjo pot. Najprej bo treba postaviti vr
sto postaj na krožni tir okoli Zemlje in 
jih učinkovito povezati s planetom, 
nato pa pripraviti vesoljske ladjice, ki 
bi lahko s teh vesoljskih postaj starta- 
le Mesecu naproti. Težave s shutlom 
kažejo, da niti prvi od teh korakov ni 
bil še narejen. Zato je mesec še vedno 
poglavje prihodnosti.

Polet na Mesec je nastal v obdobju, 
ko je bila tekmovalnost med SZ in 
ZDA v osvajanju vesolja na višku. Vse 
se je začelo v drugi polovici petdese
tih let, v oktobru 1957, ko je iz vesolja 
sputnik oddal svoj prvi »bip-bip«. Sov
jetska zveza je prva postavila umetni 
satelit na krožno pot okoli zemlje. In 
medtem ko so ZDA v istem času do
življale neuspehe, je Sovjetska zveza 
žela uspeh za uspehom: prva je posla
la v vesolje ladjico s psičko Laiko, 
prva je poslala v vesolje kozmonavta, 
prva dogradila dovolj močne rakete, 
da so ponesle na mesec in proti bolj 
oddaljenim planetom avtomatske son
de.

Vse to je spodbudilo ZDA, da so po
spešila svoj program za osvajanje ve
solja. Kljub začetnim neuspehom in

Človek se je izkrcal na 
Luni, ko ni bil še 
tehnološko dovolj 
opremljen, da bi lahko 
izkoristil podvig 
Nespodbudna zakulisna 
ozadja in tekmovalnost 
med podjetniki za 
»vesoljski kolač«
ZDA že spet 
razmišljajo o izkrcanju 
na našem naravnem 
satelitu

Voj mir Tavčar

Pod naslovom : Armstrong na Mesecu; v sredi: ameriški kozmonavti Armstrong, Aldrin in Collins; spodaj levo: 
kozmonavt na delu v vesolju; spodaj desno: raketa saturn, ki je ponesla v vesolje ladjice programa Apollo

kljub nekaterim tragedijam (med pre
izkušanjem vesoljske ladje apollo v 
kozmodromu na Canaveralskem rtu so 
zaradi malomarnosti zgoreli trije ko
zmonavti) je iz prestižnih razlogov na
pela vse moči in vložila v vesoljske 
programe toliko sredstev (78 milijard 
dolarjev, od tega 25 milijard dolarjev 
samo za program Apollo), da je ame
riška zastava prva »zaplapolala« na

Mesecu. Prihod človeka na Luno je bil 
za tiste čase nedvomno izjemen tehno
loški podvig in velik organizacijski 
uspeh. Toda ta uspeh je v načrtih 
ameriških voditeljev in predsednika 
Nixona moral imeti svojo »težo« pred
vsem na Zemlji.

Mesec je od nekdaj vzbujal zanima
nje in radovednost ljudi, ki so sanjali, 
da ga bodo nekoč osvojili. Že pred

dva tisoč leti je izšla povest o pusto
lovščinah brodolomcev, ki so pristali 
na Luni. Povesti in fantastični romani 
o osvajanju Lune so izšli med renesan
so, nato v osemnajstem in devetnaj
stem stoletju. Bolj kot je znanost na
predovala, boli so povesti in romani 
postajali znanstveni in manj fantastič
ni. V našem stoletju pa si je poleg 
znanstveno fantastične literature Me

sec prisvojila predvsem filmska indus
trija, ki si je izmislila za naš naravni 
satelit tudi primerno bizarne prebival-

Kmalu po izstrelitvi prvega sputni- 
ka je Luna postaja dosegljiv cilj v sov- 
jetsko-ameriški tekmi za osvajanje ve
solja, saj je Mesec nam najbližje ne
besno telo. Že leta 1959 je prvi lunik 
poletel mimo naravnega satelita, kma
lu nato pa je podoben lunik treščil na 
površino Meseca. Od začetka šestde
setih let se je na našem satelitu raz
treščilo nič koliko avtomatskih postaj, 
prav toliko jih je obletelo Luno in ne
katere so mehko pristale na njenem 
površju, načrt Apollo pa je bil logična 
posledica te tekme, v kateri so tako 
ZDA kot SZ preizkušale svojo vesolj
sko tehnologijo, predvsem pa se borile 
za prestiž. In s tega vidika je bilo izkr
canje človeka na Mesecu tudi »beg v 
prihodnost«, ki je bolj ustrezal potre
bam ZDA kot velesile na Zemlji kot 
pa racionalnemu načrtu spoznavanja 
in osvajanja vesolja. Ni namreč na
ključje, da so ZDA šele po večkratnem 
izkarcanju svojih kozmonavtov na na
šem naravnem satelitu začele razvijati 
program vesoljskega laboratorija sky- 
lab in vesoljskega trajekta »shuttle«, 
ki naj bi povezoval Zemljo s postajami 
na krožnem tiru okoli našega planeta.

Pa tudi zakulisje programa Apollo 
ne skriva veliko vzvišenih ciljev. Ob 
že omenjeni malomarnosti, ki je zahte
vala smrt treh ameriških kozmonav
tov, velja omeniti tekmovanje ameriš
kih podjetij, ki so se posluževala do
voljenih in včasih tudi nedovoljenih 
sredstev, da bi si zagotovila najbolj 
donosna naročila, ljubosumnosti in 
podlosti, ki so bile stalne spremljeval
ke pri uresničevanju načrta.

To je po svoje precej jasno prišlo do 
izraza ob desetletnici pristanka na 
Luni. V ZDA so sicer priredili vrsto 
slovesnosti ob tej obletnici, toda medi
ji, ki so ob koncu šestdesetih let poro
čali o podvigu z naslovi čez vso stran, 
so komaj zabeležili dogodek in pouda
rili bolj negativne kot pozitivne plati.

Dvajsetletna odmaknjenost, drugač
ne politične razmere v svetu, spozna
nje, da vesolje nudi perspektivo člove
ku, vendar da ta perspektiva ni pred 
durmi, onesnaženost Zemlje in nevar
nost uničenja planeta, omogočajo da
nes nekoliko drugačno oceno podviga. 
Program Apollo in izkrcanje na Mese
cu so bili nedvomno vrh tedanje ve
soljske tehnologije, ki je danes že za
starela. Osvojitev Lune je ostala soraz
merno majhen korak v zgodovini člo
veštva, bolj odraz ameriške sle po 
»novi preriji« kot pa potreben cilj za 
napredek astronavtike in spoznavanje 
vesolja. In vendar ostaja v tistih, ki so 
z ameriškimi kozmonavti prek televi
zijskih ekranov doživljali dramatične 
trenutke pristajanja in odkrivanja no
vega, povsem tujega okolja, neizbrisen 
spomin. Vsak od tiste pol milijarde 
ljudi, ki se je zbrala pred ekrani, se je 
oddahnil, ko je Neil Armstrong sporo
čil, da je lem srečno pristal na mesecu, 
marsikomu so stopile solze v oči, ko je 
nekaj ur pozneje Armstrong vtisnil 
prvo stopinjo v Lunin prah. Človek ni 
postal boljši, kot so nekateri preroko
vali, nove razsežnosti dela in razisko
vanja, ki jih je nakazoval podvig, so še 
daleč, sanje pa so se le uresničile. In 
tudi to včasih ni malo.

Kako so o vesoljskem podvigu poročala množična občila

Med navdušenjem in improvizacijo
Osvajanje meseca je v tistih dneh prevzelo 

vse, zlasti zahodne medije. Italijani pa so s svojo 
pozornostjo presenetili tudi Američane, ki so 
vendarle bili protagonisti podviga in torej po 
»službeni dolžnosti« angažirani v poročanju. Za 
istrelitev apolla 11 proti Luni se je na Canaveral
skem rtu, v Hustonu in na Floridi zbralo okoli
3.000 poročevalcev iz dvajsetih različnih držav. 
Če izvzamemo Američane, so imeli največ poro
čevalcev Japonci, ki so poslali kar 130 posebnih 
dopisnikov, takoj za njimi pa so bili Italijani z 
več kot sto posebnimi poročevalci.

Če je bila prisotnost japonskih novinarjev 
razumljiva glede na razširjenost časopisov na Ja
ponskem in na radovednost japonske publike za 
vse tehnološke dosežke, je bila mobilizacija itali
janskih medijev manj razumljiva. Še zlasti, ker je 
bilo med italijanskimi novinarji malo takih, ki bi 
bili specialisti za astronavtiko, veliko pa pisate
ljev, filmarjev in ljudi, ki jim je bilo bolj do mod
rovanja ob osvajanju Meseca kot pa do jasnega 
in s tehničnega vidika neoporečnega poročanja.

Osvajanje Lune je očitno navdušilo italijanski 
tisk, še zlasti pa bolj konservativne medije, ki so 
s poudarjanjem ameriškega uspeha poudarili 
tudi tehnološki primat kapitalističnih Združenih

držav Amerike v primerjavi s socialistično Sov
jetsko zvezo.

Tolikšna novinarska mobilizacija je očitno 
vplivala na javno mnenje, ki je z velikim priča
kovanjem sledilo razpletu dogajanja, v noči ko je 
pristajalni modul dosegel mesec in ko je Arm
strong prvič stopil na Lunina tla, pa je bil dober 
del Italijanov pred televizijskimi ekrani. Tudi 
Trst ni bil izjema. V času pristajanja se je mesto 
dobesedno spraznilo, proti polnoči pa so se ljud
je spet vrnili na ulice in iskali osvežitev po ce
lodnevni pasji vročini, preden jih je nato rado
vednost spet priklenila pred ekrane.

RAI, ki je bila tedaj še edina italijanska tele
vizija, je ob izkrcanju na Mesecu pripravila po
sebno oddajo, ki je trajala v bistvu vso noč. V 
največjem študiju v Ul. Teulada v Rimu so pri
pravili za to priložnost velik anfiteater, kamor so

posedli na desetine ljudi, ki naj bi sledili in ob 
potrebi komentirali dogajanje v vesolju in na 
Mesecu. Oddajo je vodil Tito Stagno, ki je v 
tistem času kot novinar spremljal vesoljske pod
vige in o njih poročal na ekranu.

Kljub temu in kljub res obilnemu dokumen
tacijskemu gradivu, ki si ga je pripravil, Stagno 
tisto noč ni blestel po strokovnosti, predvsem pa 
je goste, ki jih je poklical v studio, obsodil na 
vlogo statistov, medtem ko je vlogo protagonista 
obdržal zase. V pričakovanju pristanka je Stagno 
dal v oddajo posnetke izstrelitve, posnetke pri
pravljalnega dela na raketi, posnetke priprav ve
soljske ladjice, vse tiste aspekte pač, ki so bili 
uvod v uspešno izstrelitev in nato v prvo izkrca
nje človeka na našem naravnem satelitu.

V to poplavo besed pa je Stagno, morda da bi 
dramatiziral dogajanje in priklenil pozornost

gledalcev, stalno vnašal še dogodek, ki z ameriš
ko vesoljsko misijo ni imel nič skupnega: izstre
litev sovjetskega satelita luna 15. SZ je izstrelila 
avtomatsko postajo skoraj istočasno z izstrelitvijo 
apolla 11. V začetku je izstrelitev zbegala Ameri
čane, ki so se zbali, da bi lahko prišlo do trčenja 
med njihovo vesoljsko ladjico in sovjetsko avto
matsko postajo, kaj kmalu pa se je izkazalo, da te 
nevarnosti ni. Italijanski tisk je dal velik pouda
rek možnosti trčenja, Stagno pa je stalno vnašal 
v oddajo ta element dramatizacije, čeprav je bilo 
tedaj že povsem jasno, da luna 15 ne ogroža 
ameriških kozmonavtov.

Ob vnašanju umetne dramatičnosti je Stagno 
povsem prezrl dejansko dramatično okoliščino: 
Armstrong in Aldrin sta v bistvu prvič preizku
šala pristajalni modul. Res je sicer, da sta pred 
tem na zemlji trenirala pristajanje, vendar pogoji 
niso bili povsem enaki, poleg tega pa sta prista
jala na povsem nepoznani površini. In Armstrog 
je moral spremeniti kraj pristanka ter osebno vo
diti pristajalni modul na bolj položno pobočje od 
tistega, ki je bilo sprva določeno.

Kljub tem nedoslednostim in šibkostim pa je 
italijanska televizija tisto noč opravila znatno 
delo in je pritegnila pred ekran milijone gledal-
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V Franciji pa uvajajo tudi klasične hotele

Club Mediterranee gradi v svetu 
še nova počitniška naselja

Club Mediterranee je doslej bil in 
najbrž bo še dolgo časa pojem počit
nic v popolni prostosti. Gre za fran
cosko »iznajdbo«. Nekateri podjetni 
turistični delavci so ugotovili, da ne
katerim ljudem, še zlasti tistim, ki so 
dan za dnem zaprti v pisarnah ali v 
tovarni, zelo prija nekaj tednov počit
nic v prostosti, kjer niso vezani na ne
katere hotelske navade.

Zaradi tega so že pred več kot dvaj
setimi leti nastali prvi počitniški klu
bi. Club Med jim pravijo Francozi. 
Bila so to naselja hišic, ki od zunaj 
spominjajo na polinezijska bivališča. 
V teh klubih si se lahko ukvarjal z 
vrsto športnih ter rekreativnih dejav
nosti, hrana in pijača sta bili na voljo 
vsakomur, v klubu se ni uporabljal 
denar, marveč »fižolčki«, ki si jih do
bil ob prihodu v klub.

Francozi, ki so svojčas imeli vrsto 
kolonialnih posestev na vseh konti
nentih, so taka naselja zgradili po
vsod, kjer se je to dalo. Uspeh je bil 
tolikšen, da je Club Mediterranee da
nes tretji največji tour operator v Ev
ropi. Kar debela knjiga ti kaže nase
lja po vsem svetu. Tak način počitnic 
očitno zelo vleče, saj so jo posnemali 
številni drugi, pa čeprav niso dosegli 
takega razmaha. Marsikomu, vajene
mu počitnikovanja v udobnem hotelu, 
se je taka oblika počitnic zdela pree- 
nostavna, zaradi tega mu ni prijala in 
mu še danes ne prija.

Club Mčd seveda ne nudi samo to
vrstnih počitnic. Dandanes ponuja ve
liko več, tudi potovanja, še zlasti od
kar se je povezal z nekaterimi drugi
mi francoskimi in japonskimi tour 
operaterji.

V zadnjem času so pričeli tudi z 
drugačno dejavnostjo. Že več let ima

jo v Franciji hotelska naselja ter hote
le v goratih krajih in drugod na pode
želju. Gre za kraje v katerih je mogo
če preživeti mirne počitnice. V glav
nem pa so to hoteli klasičnega tipa, 
okrog katerih pa je cela vrsta špor
tnih naprav.

Letos so napravili še en korak. V 
neposredni bližini Nice na Ažurni 
obali so odprli novo turistično naselje 
s 500 sobami in tisoč ležišči. Gre za 
naselje, v katerem poslovni ljudje, ki 
delajo ves dan, najdejo nekaj dni od
diha. Okrog naselja je cela vrsta špor
tnih ter rekreacijskih naprav. Gostje 
imajo na voljo televizijo s 17 kanali 
kot tudi pripomočke najsodobnejše 
pisarne. Seveda se tu postavlja vpra
šanje ali se bodo ti ljudje tam zares 
odpočili, če bodo imeli na voljo kom-

pjuterje, telefone, telefaxe in podob
no.

Lastniki Club Med so prepričani, da 
bo novo naselje imelo uspeh in so za
radi tega že pripravili načrte za grad
njo dveh drugih podobnih naselij v 
drugih krajih Francije.

Sicer pa so ostali navezani tudi na 
klasično obliko turističnega naselja. 
Na otočju Bahamas bodo zgradili že 
tretje naselje. V tem bo 375 sob, gostje 
bodo imeli na voljo 30 hektarjev ze
mljišča ob morju. Naselje bodo zgra
dili v dveh letih, da bo nared leta 
1992, ko bo v te kraje prišlo veliko 
turistov, da bi si ogledalo kraje, v ka
terih je bil Krištof Kolumb pred 500 
leti. Na otočju, kjer bo novo naselje 
Club Med bo tamkajšnja vlada uredi
la muzej o odkritju Amerike.

»Fly and drive« 
z letalom in avtom 

na počitnice
V zadnjih letih se je zelo razvila ponudba potovanj FIy and drive, to je 

potovanj, pri katerih vplačaš vožnjo z letalom in istočasno dobiš za določe
no število dni na razpolago osebni avtomobil. Ta ponudba je dobrodošla še 
zlasti tistim,, ki žele v oddaljeno deželo na oddih (seveda to velja tudi za 
tiste, ki imajo poslovna opravila) in se tam žele samostojno premikati, ne 
da bi bili vezani na vlake, avtobuse, urnike, itd.

V takih primerih velja običaj, da si mora turist sam poskrbeti preno
čišče. V ceni paketa Fly and Drive so običajno všteti potovanje z letalom, 
razpolaganje z avtomobilom, zavarovalnina. Potnik si seveda mora sam 
plačati bencin, ponekod še krajevne davke. Lahko pa se vozi toliko kilo
metrov, kot se mu zljubi. Avtomobil bo potnik dvignil na letališču, v 
nekaterih primerih ga bo lahko vrnil na drugem letališču v isti državi.

Cene so seveda različne, od države do države, največkrat pa je to 
odvisno od cene letalskega potovanja. Turistom so seveda na voljo različna 
vozila, od najbolj preprostih (cene za te so običajno označene v turističnih 
prospektih) do najbolj luksuznih. Cena je odvisna tudi od števila potnikov. 
Spodaj navedene cene so, če se za tako obliko potovanja odločijo štiri 
osebe. Če bosta turista samo dva bo cena nekoliko višja. Spodaj označene 
cene veljajo za letalska potovanja iz Milana ter za osemdnevno letalsko- 
avtomobilsko potovanje.
AGADIR Renault 4 430.000
ALGARVE Fiat Panda 490.000
AMSTERDAM Citroen AX 11RE 395.000
ANKARA Fiat 131 780.000
ATENE Subaru 600 445.000
BARCELONA Seat Marbella 437.000
BERLIN Ford Fiesta 861.000
CIPER Ford Laser 880.000
DUBLIN Renault 5 520.000
HELSINKI Opel Corsa 945.000
IBIZA Fiat Panda 400.000
ISTANBUL Fiat 131 705.000
KORZIKA Renault 4 480.000
LISBOA Fiat Panda 615.000
LONDON Fiat Panda 455.000
LOS ANGELES srednje vozilo 1.254.000
MADRID Opel Corsa 550.000
MARRAKECH Renault 5 740.000
NEVV YORK Pontiac 2000 1.252.000
PARIZ Ford Fiesta 630.000
RODOS Subaru 600 510.000
SICILIJA Fiat Panda 348.000
TEL AVIV Fiat Uno 903.000
TUNIZ Renault 5 435.000

Z državno loterijo 
v Taormini ne bo nič

Že sedaj so na prodaj listki loterije z 
naslovom Venezia, ki jih bodo izžre
bali prvo nedeljo v septembru, ko bo 
v Benetkah zgodovinska prireditev 
Regata storica. Znano je, da občine, v 
katerih so prireditve vezane na držav
ne loterije, dobijo polovico čistega iz
kupička loterije. Te občine na mah 
postanejo bogate in lahko finansirajo 
še tako drage prireditve. Zaradi tega 
je čisto razumljivo, da si cela vrsta ob
čin želi dobiti loterijo na svoje ime.

Svojčas je bil govor, da bodo v Itali
ji prirejali eno loterijo na mesec, zara
di tega naj bi bilo zainteresiranih 12 
krajev. Med temi je tudi Taormina. S 
tem pa najbrž ne bo nič, kajti pred 
kratkim je predlog o loteriji za Taor- 
mino bil zavrnjen v pristojni komisiji 
Poslanske zbornice.

Zvezdice
švicarskim hotelom
V prihodnjem letu bo Švicarska 

zveza hotelirjev (SSH) pregledala 
2.750 včlanjenih hotelov in jim priso
dila novo kategorizacijo. Tudi v Švici 
bodo odtlej hoteli označeni z eno do 
petih zvezdic.

Že sedaj napovedujejo, da bo pre
gled zelo strog in da bodo hotelirji 
morali v svoje objekte vložiti veliko 
denarja za njihovo posodobitev. Ker 
pa bodo nekateri ostali pri starem, v 
Švici menijo, da bo ena desetina hote
lov v tej državi potisnjena v nižjo ka
tegorijo.

Na Malti je lani bilo 784.000 turistov. V glavnem so 
to bili Angleži, saj jih je bilo kar 61 odstotkov vseh 
tujcev. Da je Britancev toliko je tudi razumljivo ker je 
tu bila pomorska in vojaška baza Velike Britanije od 
časov Napoleona do pred kakim desetletjem. Nekdanji 
britanski vojaki prihajajo na oddih v kraje, kjer so služi
li vojaški rok, na otok prihajajo tudi njihovi potomci.

Poleg Angležev je veliko tujcev tudi iz Nemčije, 
Francije in Italije. Lani je Italijanov bilo za 15 odstotkov 
več kot leto prej, letos jih pričakujejo 55.000.

Turizem je za Malto zelo dobičkanosen posel, saj od 
njega prihaja kar 23 odstotkov vseh dohodkov. V turis
tičnih dejavnostih je zaposlenih ena osmina vseh delav
cev na otoku. V zadnjih letih so zgradili vrsto novih 
hotelov. Gradijo tudi novo letališče, ki ga bodo odprli 
leta 1991.

Sedanja vlada na Malti si prizadeva, da bi privabila 
še več tujcev. Prišli so na zamisel, da bi Malta lahko 
postala zatočišče za tiste poslovneže, ki v domačem kra

ju nočejo plačevati visokih davkov. Zaradi tega so pred 
kratkim odobrili zakon, ki nudi velike ugodnosti vsem 
tistim poslovnežem, ki bi se udomačili na Malti. Otok 
naj bi postal tisto kar je svojčas bil Libanon, kar je 
danes kneževina Monaco, kar so nekatere samostojne 
državice v Karibih.

V svetu poslovnežev seveda vlada za ta zakon veliko 
zanimanje, dvomi pa so zaradi politične nestabilnosti na 
otoku. Lani je laburistično vlado zamenjala nacionalis
tična, v zadnjem letu in pol pa je bilo več neredov in 
tako policija prejšnje vlade kot sedanja je nekajkrat su
rovo nastopila.

Poslovneži si seveda želijo stabilnost v državi, v ka
teri bi želeli imeti sedež svojega podjetja. Stvar pa jih 
seveda mika, saj bi veliko prištedili na davkih. Če bi do 
tega prišlo pa bi bilo treba na Malti zgraditi vrsto luk
suznih hotelov, ki jih je sedaj očitno premalo. Tudi na 
tak način bi se turizem na otoku razvil.

Počitnice skoro na samem v krajih, ki so strmo nad morjem

Levanto: vstopna vrata
V gostiščih v Liguriji in tudi onkraj 

Apeninov ti večkrat ponudijo vino v 
dokaj čudno z nekako ribiško mrežo 
oblečeno steklenico. Natakar, ki se na 
to razume, ti pove, da je to vino iz 
okoliša Cingue Terre v najbolj vzhod- 
tj' ligurijski pokrajini La Spezia, ter 
7a so steklenico oblekli v ribiško mre- 
Zo' da bi vsakomur povedali, da so 
SJrozdje nabrali v vinogradu, ki stoji 
na pečini nad morjem.

Radovednost me je ob nekem poto- 
vanju v tiste kraje prignala, da sem z 
avtoceste med La Spezio in Genovo 
zavil na stransko pot in se po vijugas
to in strmih, sicer asfaltiranih, poteh 

spustil v enega krajev dežele, ki ji do
mačini pravijo Cingue Terre. Resnici 

a ljubo moram reči, da sem prišel v 
faj, ki je že izven dežele Petih ze- 

m Ja, v Levanto. Domačini pravijo, da 
0 v tem kraju vrata v Cingue Terre, v 
asice, ki so zgrajene na pečinah ali v 
aiivčkih, ob potoku, ki se izteka v 
orje. Levanto se je razvil na nekoč 

tfnem travniku prav zaradi tega, ker 
j tu bilo več prostora za gradnjo hiš 
m 90stišč za turiste in tudi ker se je 

0 tej cesti laže voziti kot po tistih, po 
a.7erib se pripelješ v druge kraje. 
'\as.ice so zgradili domačini še v 

odnjem veku in kasneje v času ko so 
araceni divjali po teh krajih, tja pri- 
Ja i, da bi s seboj odnesli lepa de- 

t ®.a’ bi so jih dali v hareme, mlade 
r • te Pa da bi jih zasužnjili. Vsa obala 
^ gurije je zaradi tega posejana z utr- 
Ki ‘m‘-VuS,mi in mesteci ter gradovi. bV° Plemiča so si kmetje in 

1C1 sami pomagali, da so se zavaro

vali pred Saraceni, s tem, da so naselja 
zgradili na težko dostopnih pečinah, 
kjer se je nekaj mož lahko z uspehom 
upiralo bolj številnim in bolje oboro
ženim napadalcem.

Saracenov ni več, trdo življenje pre
bivalcev teh krajev pa je ostalo. Ljud
je v teh krajih pridelajo dobro vino. 
Tu je veliko sončnih dni. Kmetje pa 
morajo v vinograde po strmih stezah 
nad morjem. Vsak tako pridobljen 
grozd je sila dragocen, terjal je veliko 
truda. Kjer je nekaj bolj položnih trav

nikov tam so domačini zasadili oljke 
in iz sadeža pridelajo zelo kvalitetno 
olje.

V Levantu je danes precej malih ho
telov in prenočišč. Tu je na voljo kar 
precej peščenih plaž. Kdor si zaželi in
timni kotiček za kopanje ga bo našel 
v bližnji okolici. S čolnom si bo pois
kal in našel nešteto zalivčkov, še zlasti 
ob rtu Mesco, ki se širi od Levanta 
proti vzhodu v smeri Monterossa, ki je 
prva vasica na območju Cingue Terre. 
Iz Levanta lahko greš tja tudi po stezi,

v Cingue Terre

ki je ponekod speljana nad morjem. 
Razgled je čudovit.

V nekaj dneh se v tem kraju zares 
odpočiješ tudi zaradi tega, ker tja ni 
prodrl z vso silovitostjo množični turi
zem. Morje je čisto, ker tu ni tovarn, 
tu ni niti tistih nesrečnih alg, ki jih je 
sedaj toliko v Severnem Jadranu.

Ti kraji so primerni tudi za podvod
ni lov. O vinu iz teh krajev smo že 
govorili. Tudi hrana je nekaj posebne
ga. Še najraje se boš za mizo vsedel v 
eni tolikih malih gostilnic, ki jih tu

dobiš v vsaki vasici, kjer ti bo gospo
dinja postregla zares po domače. Rib 
imaš seveda veliko. Veliko pa je tudi 
»kontinentalnih« jedi. najbolj tipična 
jed so »gattafin«, debeli ravioli polni 
zelenjave, ki jih ocvrejo v ponvi, v ka
tero nalijejo domače olivno olje.

V teh krajih si bomo na počitnicah 
lahko zares oddahnili. Daleč bomo od 
ropota velikih mest, daleč od ropota 
turističnih krajev ob morju, ki se v polet
nem času napolnijo s stotitoči gostov.

MARKO VVALTRITSCH
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Kolesarska dirka po Franciji Danes v formuli ena za VN Anglije Motociklistična VN Francije

Spodletel pobeg Herrere

Laurent Fignon
GAP (Francija) — Kazalo je, da bo 

prva alpska etapa prinesla slavo Ko
lumbijcu Luisu Herreri, ki je poskusil 
pobeg s Francozoma Simonom in 
Madiotom. Njihov napor pa ni obro
dil nobenega sadu, saj jih je glavnina 
dohitela, tako da je o zmagovalcu od
ločal sprint, v katerem je presenetil 
Nizozemec Nijdam, potem ko je bil 
Poisson le nekaj metrov od uspeha.

Tak zaključek je marsikoga zaroča- 
ral, še zlasti, ker je pobeg trojice ve
liko obetal. Nabrala si je namreč več 
kot 6 minut prednosti in če pomisli
mo, da je Simon za rumeno majico 
zaostajal za 10 minut, si lahko pred
stavljamo, da je Fignon precej tvegal. 
Zato se je sam angažiral pri zasledo
vanju, a zaveznikov mu ni manjkalo,

saj je več takih, ki so računali, da se 
lahko uveljavijo v sprintu.

Danes čaka kolesarje zelo naporna 
etapa na kronometer posamezno v 
hrib in lahko pričakujemo precejšnje 
spremembe na skupni lestvici.

VRSTNI RED 14. ETAPE: 1. 1. Nij
dam (Niz.) 6.27'55" s poprečno hitros
tjo 37,121 km/h; 2. Poisson (Fr.) po 2"; 
3. Planckaert (Bel.); 4. Fidanza (It.); 5. 
Kelly (Ir.); 6. De VVilde (Bel.); 7. An
derson (Avs.); 8. Rooks (Niz.); 9. Dhae- 
mens (Bel.); 10. Pedersen (Dan.), vsi 
isti čas.

SKUPNI VRSTNI RED: 1. Fignon 
(Fr.) 66.39’08"; 2. Lemond (ZDA) po^7"; 
3. Mottet (Fr.) 57"; 4. Delgado (Šp.) 
303"; 5. Hampsten (ZDA) 518"; 6. Le- 
jarreta (Šp.) 5'51"; 7. Bugno (It.) 6'03"; 
8. Millar (VB) 6'42"; 9. Alcala (Meh.) 
6'56"; 10. Theunisse (Niz.) 7'06"; 11. Si
mon (Fr.) 7 07"; 12. Rooks (Niz.) 7’09"; 
13. Kelly (Ir.) 7T3"; 14. Indurain (Šp.) 
7 48"; 15. Caritoux (Fr.) 9'58"; 16. Si
mon (Fr.) 10 36"; 17. Pino (Šp.) 10'33"; 
18. Echave (Šp.) 11'34"; 19. Madiot 
(Fr.) 11'44”; 20. Miiller (Švi.) 12 37"; 65. 
Chiappucci (It.) 40’38"; 76. Čerin 
(Jug.) 44T2"; 91. Perini (It.) 51'51"; 102. 
Pavlič (Jug.) 5604"; 108. Passera (It.) 
57'41"125. tebaldi (It.) 1.04'34"; 130. 
Vona (It.) 1.10 00"; 132. Fidanza (It.) 
LIO'47"; 143. Magnago (It.) 1.17'04"; 
148. Vanotti (It.) 1.19 39"; 150. Badola- 
to (It.) 1.27'58". Skupno je uvrščenih 
152 tekmovalcev.

Do pretresa pa je prišlo na 4. etapi 
ženskega Toura. V ospredju so bile 
znova Američanke (zmagala je Tobi- 
nova), Francozinja Longova pa je 
zgubila prvo mesto na skupni lestvi
ci. Sedaj vodi Kanadčanka Wayeva, 
Longova je druga po 23", Italijanka 
Caninsova pa 7. po T00".

Spet Senna in Prost
SILVERSTONE — Tudi tokrat bo vsa konkurenca gle

dala v hrbet pilotoma McLarna. Brazilec Senna je namreč 
znova dosegel najboljši čas in bo 35. v karieri startal v prvi 
vrsti na današnji dirki formule ena za VN Anglije v Silver- 
stoneju. Ob njem bo njegov teamski tovariš Prost, ki je bil 
v petek peti, vendar je včeraj popravil svoje mesto. Senna 
pa je včeraj spet imel težave z novim menjalnikom, tako da 
bodo za dirko verjetno uporabili stari, a zato dobro preizku
šeni model.

Pri Ferrariju so upali, da bo Mansell ubranil 2. najboljši 
čas, ki ga je dosegel v petek, vendar je imel smolo, saj ga je 
ovirala neka lola lamborghini. Kljub temu pa so pri italijan
ski hiši zadovoljni, saj bo takoj ob Mansellu startal Berger, 
a tudi zaostanek za Senno in Proštom je res minimalen. Kot 
je dejal odgovorni za hišo iz Maranella, Cesare Fiorio, jih z 
optimizmom navdaja zlasti dejstvo, da niso imeli nobenih 
okvar ali kakšnih drugih nevšečnosti. Tudi poraba goriva 
in gum jim ne bi smela delati preglavic. Fiorio je še pojas
nil, da že mislijo na novo sezono, v kateri bodo nastopili z 
istim avtomobilom, seveda z vsemi potrebnimi izboljšava
mi. Pravilnik je ostal več ali manj isti, zato ni potrebno 
načrtovanje novega vozila. Startni vrstni red pa je nasled
nji:

1. vrsta: Senna (Braz.) mclaren honda 109"099 s popreč
no hitrostjo 249,021 km/h; Prost (Fr.) mclaren honda 
1'09"266; 2. vrsta: Mansell (VB) ferrari 1'09"488; Berger (Av.) 
ferrari 1'09"855; 3. vrsta: Patrese (It.) williams renault 
1'09"865; Gugelmin (Braz.) leyton house judd 1'10"336; 4. 
vrsta: Boutsen (Bel.) williams renault 1'10"376; Capelli (It.) 
leyton house judd 1TO"650; 5. vrsta: Nannini (It.) benetton 
ford 1T0"798; Piguet (Braz.) lotus judd 110"925; 6. vrsta: 
Martini (It.) minardi ford 1TV368; Alliot (Fr.) larrousse lam
borghini l'U"541; 7. vrsta: Bernard (Fr.) larrousse lambor
ghini 1T1"687; Modena (It.) brabham judd 1T1"755; 8. vrsta: 
Perez-Sala (Šp.) minardi ford 1T1"826; Nakajima (Jap.) lotus 
judd l'H '960; 9. vrsta: Larini (It.) osella ford 1'12"061; Pal- 
mer (VB) tyrrell ford 1T2 070; 10. vrsta: VVarvvick (VB) ar- 
rows ford 1T2"208; Brundle (VB) brabham judd 1T2”327; 11. 
vrsta: Gachot (Fr.) onyx ford 1'12"329; Aleši (It.) tyrrell ford 
1'12"341; 12. vrsta: Moreno (Braz.) coloni ford 1T2"412; Gro- 
uillard (Fr.) ligier 1'12"605; 13. vrsta: De Cesaris (It.) BMS 
dallara ford 1T2"904; Pirro (It.) benetton ford 1'13"148; izlo
čeni so bili: Arnoux (Fr., ligier), Cheever (ZDA, arrows ford), 
Targuini (It., AGS ford) in Danner (ZRN, rial ford).

LE MANS (Francija) — Poskusne vožnje za jutrišnjo mo
tociklistično dirko za VN Francije so se končale s presene
čenjem. Najboljši čas, prvič v sezoni, je namreč v pollitr
skem razredu dosegel Eddie Lawson (honda), ki je tako 
prekinil serijo uspeho Kevina Schwantza (šest zaporednih 
"pole position"). Italijan Chili se je moral zadovoljiti s 7., a 
Spencer z 9. mestom.

V razredu do 250 c cm je Francoz Reggia dosegel naj
boljši čas prav v zadnjem krogu. Drugi je bil Japonec Hon- 
ma, tretji pa Španec Cardus, ki je v tem zadnjem delu 
sezone vse boljši, a šele četrti pa zmagovalec iz leta 1987, 
Zahodni Nemec Roth. V razredu do 125 ccm pa svetovni 
prvak, Španec Martinez, ne dopušča presenečenj: čeprav 
ima še obvezano roko, je vozil izredno, kar dokazuje, da si 
je opomogel po nesreči v Avstriji.

500 ccm: 1. Lawson (ZDA) honda 1'42"33; 2. Schwantz 
(ZDA) suzuki 1'42"59; 3. Rainey (ZDA) yamaha 1'42"59; 4. 
Magee (Avs.) yamaha 1’42"69; 5. C. Sarron (Fr.) yamaha 
1'43"24; 6. MacKenzie (VB) yamaha 1'43"46.

250 ccm: 1. Ruggia (Fr.) vamaha 1'46"76; 2. Homna (Jap.) 
yamaha 1'47"12; 3. Cardus (Sp.) honda 1'47"25; 4. Roth (ZRN) 
honda 1'47"37; 5. Cadalora (It.) yamaha 1'47"; 6. Garriga (Šp.) 
yamaha 1'47"72.

125 ccm: 1. Martinez (Šp.) derbi 1'55"42; 2. Spaan (Niz.) 
honda 1'55”45; 3. Criville (Sp.) cobas 1'55"58; 4. Gianola (It.) 
honda 1'55"74; 5. Gresini (It.) aprilia 1'56"29.

Italijani v ospredju na Grobniku
GROBNIK — Na 10. tekmi za evropsko motociklistično 

prvenstvo, ki je bilo včeraj na Grobniku, je v razredu do 
250 ccm prepričljivo zmagal Italijan Lucchi. Italijani so do
bro vozili tudi v ostalih razredih. Vrstni red:

125 CCM: 1. Raudies (ZRN) honda 39'12"03, poprečna 
hitrost 146,728 km/h; 2. Gramigni (It.) aprilia po 0"27; 3. 
Capirossi (It.) honda po 14"10. Skupni vrstni red za EP: 1. 
Debbia (It.) 140 točk; 2. Capirossi (It.) 117; 3. Raudies (ZRN) 
110; 4. Gramigni (It.) 102.

250 ccm: 1. Lucchi (It.) aprilia 36'50"36 s poprečno hitros
tjo 156,133 km/h; 2. Haenggeli (Švi.) yamaha po 6"38; 3. 
Colleoni (It.) aprilia po 20"54. Skupni vrstni red za EP: 1. 
Borgonovo (It.) 130; 2. Lucchi (It.) 109; 3. Neumair (Av.) 80.

500 ccm: 1. Nicotte (Fr.) honda 42'00"29 s poprečno hit
rostjo 154,793 km/h; 2. Truchsess (Av.) honda po 9"07; 3. 
Valdo (It.) po 23"63. Skupni vrstni red za EP: 1. Linden (Šve.) 
119; 2. Butz (ZRN) 96; 3. Nicotte (Fr.) 92; 4. Valdo (It.) 88.

Danes v Trstu

Off-shore za pokal 
mesta Trst

TRST - Več kot 40 gliserjev se bo 
udeležilo današnjega tekmovanja za 
"Pokal mesta Trst". Tekmovanje je ve
ljavno tudi za italijansko prvenstvo 
off-shore. V razredu 1 je trenutno v 
vodstvu "Česa 1882", ki ga upravljata 
Buzzi in Villa. Slednja sta tudi danes 
glavna favorita za končno zmago. Naj
resnejši tekmeci bi morali biti Vasse- 
na in Capoferri s "Siregom" in Di 
Luca ter Currioni s "Kappo". V prime
ru razburkanega morja bi lahko prese
nečenje pripravil B. Abbate z gliser
jem "Pinot di Pimot"..

V razredu 2 je bil "Marina yachting" 
doslej daleč najboljši, v razredu 3 pa 
bo prvič nastopil tržaški gliser, in si
cer "Mostes la nafta" (Furlan - Oliva). 
Pomeril se bo v razredu do 4.000 ccm, 
v katerem si je 1 Bimba" doslej zagoto
vil vse štiri preizkušnje.

Tekmovanje se bo pričelo ob 10. uri 
s startom pred Barkovljami, od koder 
se bodo podali do Sesljana, vhoda Pri
mero in Gradeža.

Italija in Jugoslavija 
v finalu pokala Fina

ZAHODNI BERLIN - V finalu po
kala Fina v vaterpolu se bosta danes 
pomerili Italija in Jugoslavija (ob 
16.15). V polfinalu je Italija po dveh 
podaljških z 12:10 (3:1, 2:4, 1:2, 3:2, 1:1, 
2:0) premagala Španijo, Jugoslavija pa 
z 8:7 2:3, 3:1, 2:3, 1:0) Madžarsko.

Dirka tris
RIM — Zmagovita kombinacija dir

ke tris je ta teden 12-6-15. Dobitnikov 
je bilo 337, prejeli pa bodo po 
3.454.800 lir. Nagradni fond je znašal 
1.712.198.000 lir.

Odločilna tekma za ameriški nogometni pokal

Urugvaj - Brazilija za naslov
SAO PAOLO — Danes se bosta za 

južnoameriški nogometni naslov za 
državne reprezentance srečali postavi 
Urugvaja in Brazilije. Čeprav niso odi
grali, kot je že navada, polfinalnih sre
čanj, je današnje srečanje pravi finale, 
saj sta se ekipi začuda znašli pred za
dnjim finalnim kolom z enakim števi
lom točk, za nameček pa sta dosegli 
enako število zadekov (obe ekipi ima
ta razmerje dani-prejeti goli 5:0). Sre
čanje bo torej neverjetno napeto, po
sebno če upoštevamo, da niso Brazilci 
že dvajset let dosegli zmage v tej kon
kurenci, Urugvajci pa so slavili že 
pred dvema letoma, letos pa so se ko
maj uvrstili v finalni del.

Včeraj je Braziliji premagala Parag
vaj, ki pa popustil niti az trenutek. Be- 
beto je dosegel dva zadetka (v 16. in v 
52. minuti), Romario pa enega v 58. 
minuti. Srečanje med Argentino in 
Urugvajem je bilo zelo napeto. Mara- 
dona je na polovico prvega polčasa s 
sredine igrišča, ko je videl, da je vra
tar na robu svojega kazenskega pro
stora, izvedel strel, ki pa je zadel "le" 
vratnico. Škoda, saj bi to bil "zgodo
vinski" zadetek. Takoj nato je igralec 
Lazia Ruben Sosa povedel Urugvaj v 
vodstvo. Isti igralec je nekaj minut 
pred koncem še podvojil in tekme je 
bilo konec.

Italijanska kupoprodajna sezona

”Bombe“ ni bilo
MILAN — Ob zaključku "rednega 

dela" italijanske nogometne kupoprodaj
ne sezone ni bilo napovedane "bombe", 
torej nakupa, o katerem bi časopisi pisali 
še tedne. Vsa pozornost nogometnih iz
vedencev je tako obrnjeno na "tujski

Diego Maradona

trg", ki se bo zaključil 12. avgusta. Prvo
ligaške ekipe imajo torej še mnogo časa, 
da se ojačijo. Mnoge so namreč nezado
voljne, zato pa mrzlično iščejo nogome
taše iz tujine, s katerimi bi lahko opravi
le kvalitetni skok. Juventus si želi (tako 
se javno šušlja) Francescolija, Sancheza 
ali Hasslerja, Lazio Amerilda, Genoa 
Alejnikova, Roma Silasa, Udinese Sensi- 
nija itd., sicer pa bomo vse zvedeli ob 
pravem času.

Umrl Cunningham
MADRID — Angleški temnopolti no

gometaš, ki je vrsto let igral v Real Mad
ridu in je že večkrat oblekel dres angleš
ke državne reprezentance, je včeraj umrl 
v prometni nesreči v bližini Madrida. Na 
avtocesti je iz še neznanih razlogov trčil 
v zaščitno ograjo, tako da ga je vrglo s 
ceste. Cunningham je bil na mestu mr
tev.

Tretji turnir v malem nogometu ob prazniku Primorca

Drevi finalni srečanji
Drevi se bo v Trebčah zaključil že 

tretji in nadvse priljubljeni turnir v ma
lem nogometu, ki ga prirejajo domačini 
ob priliki praznika Primorca. Ekipe so 
bile razdeljene v dve skupini, tekme, ki 
so vselej bile na visokem agonističnem 
nivoju, pa so se odvijale skozi ves teden. 
Prve dve uvrščeni postavi v obeh skupi
nah sta se na nato srečali navzkrižno, da
nes pa se bo turnir slavnostno zaključil.

SKUPINA A
EKIPE: Bani/Frlugi, Opčine/Križ, Pad- 

riče/Gropada. IZIDI: Padriče/Gropada - 
Opčine 3:4; Bani/Ferlugi - Križ 7:3; 
Bani/Ferlugi - Opčine 4:3; Padriče/Gro- 
pada - Križ 6:2; Križ - Opčine 4:7; 
Bani/Ferlugi - Padriče/Gropada 2:4.

KONČNA LESTVICA: Padriče/Gropa
da, Opčine, Bani/Ferlugi 4 točke; Križ 0. 
Zaradi razlike v golih sta se v polfinale 
uvrstila Padriče/Gropada in Opčine.

SKUPINA B
EKIPE: Trebče, Bazovica, Repen, Gos

tilna Tul Breg. IZIDI: Bazovica - Repen 
9:1; Trebče - Gostilna Tul Breg 1:1; Treb
če - Bazovica 7:2; Gostilna Tul Breg - 
Repen 1:5; Trebče - Repen 3:2; Gostilna 
Tul Breg - Bazovica 2:7.

KONČNA LESTVICA: Trebče 5 točk, 
Bazovica 4, Repen 2, Gostilna Tul Breg 1.

Sinoči sta bili na sporedu polfinalni 
srečanji. Bazovica je po streljanju enaj
stmetrovk premagala ekipo Padrič/Gro- 
pade z 9:7, Trebče pa je gladko odpravil 
Opčine z 11:3.

Finalni srečanji bosta na sporedu dre
vi. Ob 18. uri se bosta za tretje mesto 
spopadli Padriče/Gropada in Opčine, ob 
19.30 pa bo veliki finale med Trebčanimi 
in Bazovico. Nagrajevanje za vse ekipe 
bo ob 21. uri. (Andrej)

Rolkarji ŠD Grmada Hobles 
v Rocca Pietore pri Belluno

Danes se bodo rolkarji športnega druš
tva Grmada Hobles udeležili 2. trofeje 
Dolomitov. Proga bo potekala v reber in 
bo dolga 1.500 m, 2.400 m ter 6.900 m. 
Grmada Hobles bo prisotna s štirimi rol
karji in sicer v kategorijah mlajših cici
banov, cicibanov in mlajših začetnikov, 
(lori Ervin)

Atletski miting v Londonu
LONDON — Na včerajšnjem mitingu 

"Crystal Palače" v Londonu so dosegli 
nekaj dobrih tehničnih izidov. Britanec 
Colin Jackson je v teku na 110 m z za
prekami izenačil svoj evropski rekord z 
13"11. To je že drugič zaporedoma, da 
mladi temnopolti atlet premaga dvakrat
nega olimpijskega zmagovalca Rogerja 
Kingdoma, ki je osvojil le tretje mesto. 
Kenijec Paul Ereng pa je v teku na 800 
m dosegel tretjo najboljšo svetovno se
zonsko znamko s 1’43"60.

Rosi osvojil svetovni naslov
ATLANTIC CITY — Italijanski boksar 

Gianfranco Rosi je sinoči osvojil svetov
ni naslov v supenvelter kategoriji verzija 
IBF. V 12 rundah je namreč po točkah 
premagal nosilca Američana Van Horna.

obvestilo
ZSŠDI

obvešča, da bo jutri, 17. t. m., ob 20.30 
na sedežu ŠD Zarja v Bazovici seja no
gometne komisije. Dnevni red: izglaso
vanje načelnika, program dela in raz
no.

Davor Zupančič 12.

Meje nemogočega
Kratek pregled svetovnega alpinizma

Predvsem pa tega ni zmogel sam, 
zanj so težko točko preplezali domači
ni in mu nato znatno olajšali prehod. 
Toda ne bodimo preveč kritični, vsak
do lahko pleza po svoje, saj vlada v 
gorah totalna svoboda. Žal nam je edi
nole ob spoznanju, da je Kugy nekoli
ko zasenčil, in to zaradi svojega posre
čenega peresa ter ne nazadnje pripad
nosti takratni prevladujoči nemški eli
ti, uspehe ostalih plezalcev, ki bi 
splošno priznanje zaslužili. Mednje 
gre prišteti predvsem dr. Henrika 
Tumo.

Pomembnost Henrika Tume
Henrik Tuma je začel zahajati v 

gore leta 1873. Sistematično je obdelal 
Julijske Alpe in iskal izvirna ljudska 
imena ter tako otel pred pozabo mno
go pristnih domačih imen. Poleg tega 
etimologiziranja, ki ga imajo nekateri 
za povsem diletantsko, se je Tuma ba- 
vil tudi s športnim alpinizmom, in to 
vsaj na začetku čisto v skladu s takrat
nim novonastalim pojmovanjem ple
zalske etike. V gore se je odpravil kar 
sam in seveda brez gorskih vodnikov. 
V tem slogu je leta 1886 preplezal se
verno steno Mojstrovke. Kasneje je

zmogel Loško steno in severno stran 
Rombona.

Okoli leta 1910 se je začel Tuma po
služevati gorskih vodnikov. Zakaj je 
to storil, bi ne znal povedati. Z njimi 
je opravil še nekaj lepih vzponov, med 
katerimi izstopa severna stena Škrlati
ce in prva smer, to se pravi slovenska, 
čez severno triglavsko steno. Vso svo
jo dejavnost in lastno pojmovanje al
pinizma je strnil v knjigi Pomen in 
razvoj alpinizma, izšla je leta 1930, ki 
je temeljno delo v zgodovini našega 
planinstva. Spet navajam Strojina, saj 
piše, da Tuma »podaja pregled razvoja 
evropskega alpinizma in planinskih 
organizacij, pojasnuje vsebino alpiniz
ma in očrtuje duševne profile evrop
skih in slovenskih alpinistov«.

Kaj je alpinizem? Šport ali filozofija, 
strokovno znanstvena raziskava gor
skega sveta ali iskanje lastnega psi
hičnega ravnovesja v stalni nevarnos
ti? Je za človeka izpopolnitev duševne 
moči, ali ga oddaljuje od vsakdanjega 
sveta? Najdemo v njem kaj koristnega, 
ali je prazno ubijanje časa stalno neza
dovoljnih ljudi?

Znani in priljubljeni slovenski alpi
nist zadnjih generacij, žal prezgodaj 
umrli Nejc Zaplotnik, je nekoč zapisal:

Legendarni Tita Piaz (1879-1948)

»Hočem postati pravi mojster plesa na 
konicah prstov, da bom tako znal ho
diti po ravnih tleh.«

Kaj je v tem stavku resnično in 
kako je sploh prišlo do takega mišlje
nja, bomo skušali pojasniti.

Zgodovinski pregled razvoja alpi
nizma, ki smo ga obravnavali do sedaj,

ima kot skupni imenovalec raziskavo. 
Na začetku, v Saussurjevih časih in v 
časih "obleganja" Mont Blanca, je bila 
gjavna skrb pionirjev gorništva odvze
ti gori čar božanstva, nadrealnosti ter 
premagati strah, ki so ga skalnati veli
kani vzbujali v ljudeh. S pomočjo spo
znanja so hoteli ugnati domišljijo.

Ko sta Balmat in Paccard stopila na 
najvišji alpski vrh, sta pregnala zle 
duhove, ki so se potikali po gorah. 
Strah pred nevidnim je bil torej kmalu 
premagan. Tisti drugi strah, strah pred 
zahtevnostjo in smrtno nevarnostjo, ki 
je že davno veliko globlje ukoreninjen 
v človeški duši, pa ni bil in ne bo ni
koli premagan. Prav ta bojazen, to 
stalno ogrožanje naravnih sil spodbuja 
človeka-alpinista, da se preizkuša, da 
dokazuje sebi in drugim svojo zmog
ljivost, svoj pogum.

Najprej so gorniki naskakovali de
viške vhove, ko pa je le-teh zmanjka
lo, so se posvetili nepreplezanim ste
nam, grebenom in razom. Nato so spe
ljali nove zahtevnejše smeri le nekaj 
metrov od starih, in ko je bilo skoraj 
vse storjeno, so se odpravili v oddalje
ne azijske in ameriške gorske skupine.

Težave pa sp ob vsakem novem vz
ponu rastle. Če bi hoteli alpinizem 
razdeliti v razna obdobja, kot so tudi 
storili zgodovinarji, bi ugotovili tri ve
like faze gorništva.



PRIMORSKI DNEVNIK 16. julija 1989 ŠpOrt □ stran 15

Sredozemsko prvenstvo optimist

Podunavac 
že prvak

KOPER — Peter Podunavac, 15- 
letni jadralec koprskega Jadra, si je 
regato pred koncem sredozemskega 
prvenstva v razredu optimist že pri
boril zlato kolajno, potem ko je v 
včerajšnji peti regati osvojil drugo 
mesto in mu danes na zadnji preiz
kušnji regati ni potrebno niti nasto
piti. Njegov klubski tovariš Juriča 
Tunjič je trenutno drugi z velikimi 
možnostmi, da to mesto zadrži tudi 
v končni razvrstitvi.

V konkurenci deklet je regato 
pred koncem Izolanka Vesna Dekle
va druga, medtem ko si je Koprčan
ka Janja Orel izboljšala pot do ene 
od medalj.

Danes bo zaključna 6. regata, ob 
17. uri pa bo ob mestnem kopališču 
zaključna svečanost s proglasitvijo 
rezultatov in podelitvijo priznanj.

Vrstni red po 5. regati - fantje: 1. 
Podunavac 3; 2. Tunjič (oba Jug.) 29; 
3. Nicolai (It.) 41; dekleta: 1. Lusini 
(It.) 33,4; 2. Dekleva (Jug.) 37; 3. My- 
lona (Gr.) 38, itd. (Kreft)

Deželno atletsko prvenstvo

Z deželnega absolutnega prvenstva 
v atletiki, ki je bilo sredi tedna v Vid
mu, se atleti AD Bor Infordata vračajo 
s povsem izpolnjenimi željami: maloš
tevilno zastopstvo društva je osvojilo 
dve srebrni in eno bronasto kolajno. 
Po pričakovanju sta svoji nalogi dobro 
opravila Igor Sedmak v troskoku in 
daljini ter Klavdija Coslovich v metu 
kopja. Prvi je postal deželni podprvak 
tako v troskoku (14,24 m) kot v daljini 
(678 cm), Klavdija pa je osvojila tretje 
mesto z rezultatom 44,18 m.

Po odličnem skakanju na prvenstvu 
Slovenije, ki je bilo pred nekaj dnevi 
v Ljubljani, ko je z rezultatom 14,95 
postavil nov osebni rekord, Igor tokrat 
ni zmogel potrebne koncentracije za 
ponoven dober rezultat. Klavdija je 
znova tekmovala v zelo solidni formi, 
vendar sta bili najboljši tekmovalki 
dežele za zdaj zanjo še nedosegljivi. 
Njena dobra forma pa ji vendarle daje 
upanje na solidno uvrstitev konec me
seca na državnem prvenstvu. (I. P.)

Na turnirju zu minikošarkarice in mlajše pionirke v Turinu

Spodbuden nastop igralk iz Sežane in Divače
Nedavno so se iz Turina vrnile mla

de košarkarice Cimosa, ki so se udele
žile velikega mednarodnega turnirja 
za minikošarkarice in mlajše pionirke. 
Poleg igralk iz Sežane in Divače so 
bile na turnirju še predstavnice iz Ita
lije, Španije in z Malte. Skupaj je bilo 
18 ženskih ekip.

Članice Cimosa so bile najuspešnej
še v minikošarki, ko so najprej v pred
tekmovanjih visoko premagale vse na
sprotnice, nato pa v polfinalu še tradi
cionalne nasprotnice, ekipo Interclub 
iz Milj. V finalu sta se tako pomerili 
najuspešnejši ekipi, 01ympia Torino 
in Cimos, za katerega so nastopile ig
ralke trenerja Gabriča iz Divače in 
Fani Čebron iz Sežane. Utrujenost je 
pri mladih cimoskah pustila sledove 
in Turinčanke so zasluženo zmagale.

Drugo mesto pa je gotovo lep uspeh 
in trener Gabrič ni skrival zadovolj
stva: »Turnir v Turinu smo predvsem 
izkoristili za priprave na še močnejši 
turnir minikošarke v Fossombroneju 
(o tem turnirju bomo še oročali, op.

ur.). Kljub porazu v finalu sva s tovari
šico Čebronovo zelo zadovoljna z na
predkom igralk.«

»Igralke letnika 1977,« je nadaljeval 
Gabrič, »je izredno močan. Doma smo 
pustili še nekaj izvrstnih košarkaric. 
Toda v klubu smo dogovorjeni, da 
mora sleherna deklica, ki pridno treni
ra, obiskati vsaj dve državi. Zato ne 
potujemo vedno v najmočnejših posta
vah. Toda dekleta so zelo zadovoljna 
in to je najvažnejše.«

Tudi deklice trenerja Jordana Mah
niča so v kategoriji propaganda prika
zale izvrstne igre. Žal so v predtekmo
vanju naletele na poznejše zmagoval
ke in so tako zasedle 5. mesto. Trener 
Mahnič je nastop takole ocenil: »Žal 
smo nesrečno izgubili v predtekmova
nju s poznejšimi zmagovalkami in fi
nalna uvrstitev je bila izgubljena. Poz
nalo se je, da so moja dekleta po us
pešnem nastopu na pionirskem fstiva- 
lu Slovenije manj trenirala. Kljub 
temu sem zadovoljen, v novi sezoni bo 
ta ekipa še veliko dosegla.« (S. M.)

Deželna nogometna zveza se že pripravlja na novo sezono
Deželni odbor nogometne zveze se 

je pred predvidenimi poletnimi počit
nicami (od 14. 7. do 14. 8.) sestal 4. 7. 
na redni seji ter izdal prvi dve uradni 
obvestili glede nove nogometne sezo
ne (89/90). Med drugim prinaša tudi 
podrobna navodila za vpis nogomet
nih ekip v razna amaterska prvenstva.

Omeniti moramo, da je tudi letos, 
kot že nekaj zadnjih sezon, nogometna 
zveza nakazala društvom finančno 
podporo v znesku 2.750.000 za ekipe, 
ki bodo igrale v promocijskem prven
stvu, 1.950.000 za 1. AL, 1.150.000 za 2. 
AL in 900.000 za 3. AL. Poleg tega je 
deželni odbor nakazal še po 1.000.000 
podpore 18 društvom. Med tržaškimi 
ekipami sta bili te podpore deležni 
enajsterici S. Marca iz Ribiškega nase
lja in Giarizzole.

Prvenstva v promocijski, 1. in 2. AL 
se bodo začela 17. septembra. Za 3. AL 
pa datum ni bil še določen.

Za promocijsko ter prvenstvi 1. in 2. 
AL se morajo ekipe prijaviti do 31. ju
lija, za 3. AL pa je čas do 21. avgusta.

Vpisnina za letošnja prvenstva zna
ša:

za promocijsko ligo 7.500.000, za 1. 
AL 5.000.000, za 2. AL 3.700.00, za 3. AL 
Pa 2.500.000. Poleg vpisnine, ki zajema 
forfetarni davek za udeležbo na pr
venstvu, kavcijo, predujem za stroške 
sodnikov in predujem za vpisnino in

zavarovalnino nogometašev, morajo 
posamezna društva oziroma ekipe za
gotoviti tudi, da imajo na razpolago 
nogometno igrišče. Za 1. in 2. AL mora 
meriti vsaj 100x50 m, za 3. AL pa 
90x45 m.

Za deželni pokal "G. Devetti", ki je 
namenjen ekipam 1„ 2. in 3. AL pa 
treba ob vpisu plačati po 150.000 lir. 
Sprejeli bodo največ 128 ekip, ki jih 
bodo porazdelili v skupine s po 4 eki
pami. Prva tri kola bodo igrali 27. 8., 3. 
9. in 10. 9. Ekipe (32), ki bodo ob kon
cu zasedle prvo mesto, se bodo srečale 
med seboj po izločilnem sistemu.

Glede prvenstev omenimo še, da 
ekipa, ki tekmo odpove oz. ne stopi na 
igrišče ob predvideni uri, tekmo izgu
bi, mora pa plačati še globo v nasled
njih zneskih:

1. AL: prva odpoved 150.000 lir, dru
ga 300.000 lir, tretja 500.000 lir; 2. in 3. 
Al: prva 100.000 lir, druga 200.000 lir, 
tretja 400.000. Še enkrat je v komuni
keju poudarjeno, da morajo ekipe v 
promocijskem prvenstvu ter v 1. in 2. 
AL. v primeru sneženja igrišče počisti
ti, če je snežilo 72 ur pred začetkom 
tekme. Glede trenerjev velja pravilo, 
da ekipe promocijske in 1. AL morajo 
imeti kvalificirane trenerje z izkazni
co, kar pa ne velja za ekipe 2. in 3. AL. 
Omenjen je tudi primer, da se ekipi

predstavita na igrišče z enako barvo 
dresov: v tem primeru mora dres za
menjati ekipa, ki gosti. Glede odlože
nih tekem pa odbor lahko določi, da 
jih odigrajo tudi med tednom. To je 
torej nekaj navodil za letošnjo nogo
metno sezono, v kateri bodo seveda 
igrale tudi naše enajsterice, in sicer 3 
z Goriškega (Juventina, Mladost, So- 
vodnje) in 7 s Tržaškega (Breg, Gaja, 
Kras, Primorec, Primorje, Vesna in 
Zarja).

V L AL bo v novi sezoni po izpadu 
Primorja igrala štandreška Juventina, 
ki si je lani zagotovila napredovanje. 
V 2. AL bosta poleg Vesne še Primor
je, ki je izpadlo, in Zarja, ki je napre
dovala. V 3. AL pa bodo poleg izpad
lega Krasa še Breg, Gaja, Primorec, 
Mladost in Sovodnje. O novostih in 
spremembah v vrstah naših ekip pa 
bomo poročali pred začetkom skupnih 
priprav. (B. Rupel)

Kolesarska dirka pri Domju

Adrijevci odlični
Na včerajšnji krožni kolesarski dirki 

pri Domju, ki jo je organiziral tamkajšnji 
športni krožek in ki se je je udeležilo 
okrog 70 tekmovalcev iz vse dežele, so 
se člani lonjerske Adrie Rešim lepo uve
ljavili. V 1. kategoriji, ki je nastopila na

66 km dolgi progi (prevozili so 11 kro
gov) je v sprintu zmagal Jakofčič, 8. pa 
je bil David Leniša (oba Adria Rešim). V 
starejši kategoriji (60 km, 10 krogov) pa 
se je z 2 minutama naskoka uveljavil 
Hafner, ki je pobeg začel že v 3. krogu in 
zatem prednost stalno višal. V sprintu 
glavnine, v kateri je bil tudi Vižintin, pa 
je največ moči imel Lenaršič (vsi trije 
Adria Rešim). Tudi ekipno je prvo mesto 
zasedlo lonjersko društvo.

Za »Trofejo F. Slavec«

Turnir v biljardu
Kot smo že poročali, je bil v gostilni 

"Pri studencu" v Dolini turnir v biljardu 
za "Trofejo Fulvio Slavec". Slavec je bil 
mladi dolinski športnik, ki je od otroških 
let igral kot nogometaš pri ŠD Breg. 
Turnirja se je udeležilo lepo število mla
dih Brežanov, prijateljev pokojnega Ful- 
via. Prvo mesto je zasedel Dolinčan Robi 
Slavec, medtem ko si je drugo mesto pri
boril Mauro Strain, prav tako iz Doline. 
Marko Vodopivec in Maurizio Cusatelli 
sta si delila tretje mesto, Boris Slavec pa 
je zasedel peto. Nagrajevanje je bilo v 
gostilni "Pri studencu", udeležila pa sta 
se ga tudi Ivan Slavec, oče pokojnega 
Fulvia, in Sergio Zazinovich, državni 
sodnik, ki je pohvalil lastnika gostilne 
Alda Strajna za tako lepo pobudo ter vse 
mlade igralce tega lepega salonskega 
športa, (mm)

Kvalitetno delo 
z mladimi košarkarji

Košarkarski klub Kraški zidar iz Se
žane namenja veliko pozornosti delu z 
mladimi. Delo z mladimi, ki ga oprav
lja več prizadevnih trenerjev, je težko 
in naporno. Nekateri pa ga cenijo in 
mu dajejo vso podporo. Lep primer za 
to je osnovna šola Edvarda Kardelja iz 
Dutovelj, ki je pred kratkim naslovila 
dopis na sežanski košarkarski klub 
Kraški zidar z željo po tesnejšem sode
lovanju. V dopisu je poudarjeno, da si 
dutovski učiteljski zbor, ki ga vodi 
ravnatelj Marjan Plazar, kakor tudi 
učenci sami želijo, da bi v naslednjem 
šolskem letu na dutovski osnovni šoli 
v večji meri zaživela košarka med 
mladimi in se razvile tesnejše vezi s 
sežanskim klubom.

»Pred leti je KK Kraški zidar začel 
sodelovati z OŠ Dutovlje na področju 
košarke. Veliko pozornosti smo posve
čali zlasti treningom. Presenečeni 
smo, hkrati pa tudi zadovoljni, da je 
dutovska osnovna šola preko sredstev 
javnega obveščanja zvedela za naša 
prizadevanja in se hoče vključiti v 
naše delo,« nam je povedal dejal Igor 
Grmek, predsednik Kraškega zidarja.

Ker pa se tekmovalna sezona bliža 
koncu, smo ga povprašali o dosedanjih 
rezultatih in delu v klubu. Dejal nam 
je, da so se v drugem kolu republiške
ga tekmovanja pionirji v odprtem 
klubskem prvenstvu Slovenije uvrstili 
na 2. mesto, ravno tako tudi kadeti. 
Člani so ponovno v II. slovenski ligi, 
mladinci pa vodijo v svoji skupini. 
Tudi kadeti in pionirji so se uvrstili v 
nadaljevanje tekmovanj na republiš
kem prvenstvu.

»Ker je navdušenje za košarko v se
žanski občini veliko zlasti med mladi
mi, posvečamo tej zvrsti več pozornos
ti,« je še dejal Grmek. »Pri delu z mla
dimi pionirji zlasti izstopata OŠ Seža
na in Divača, kjer dosegamo tudi kva
liteto, ki se odraža z uspešnimi 
rezultati. V Komnu smo sicer pritegni
li učence in ustanovili skupino, ki pa 
zaradi objektivnih razlogov ni pričela 
z redno vadbo. Sedaj smo dobili tudi 
novega trenerja Ranka Štreklja, ki naj 
bi pričel z delom. Upamo, da bomo 
tudi z dutovsko osnovno šolo uspešno 
zakorakali v novo košarkarsko leto. 
Pri vsej dobri volji in prostovoljnosti 
članstva pa se klub boji finančnih pro
blemov, saj prispevna stopnja za teles
no kulturo v sežanski občini znaša 
0,20 odstotka.« (Olga Knez Stojkovič)

Sklenjeno zamejsko balinarsko prvenstvo

Na Vrhu družabnost z nagrajevanjem
četrtek je bila na Vrhu zaključna 

družabnost z nagrajevanjem udeležen- 
cev pred kratkim zaključenega 9. za
mejskega balinarskega prvenstva. 
Kljub neugodnemu vremenu so se do
mačini, športno-kulturni delavci KŠD 
Danica odlično izkazali in do potan
kosti poskrbeli za vse, kar zahtevajo 
Podobne množične družabnosti: letoš
nje se je udeležilo več kot 150 oseb.

Prisotne je najprej pozdravil načel
nik domačega balinarskega odseka 
Ciril Černič, nakar je besedo prevzel 
načelnik balinarske komisije pri 
kSSDl Zdravko Skupek, ki je naprej 
Prinesel pozdrave novoizvoljenega 
Predsednika teritorialnega odbora za 
Iržaško Ladija Budina, zatem pa je 
rned drugim dejal: »Zamejsko balinar
sko prvenstvo postaja iz leta v leto 
vedno bolj konkurenčno... Žal pa v na- 
sem balinarskem okolju pri mnogih 
opažamo še veliko nevoščljivosti do 

asprotnika ali soseda, kateremu gre 
s® tako gladko od rok. Veliko je v 

naši sredi še takih, ki ne znajo športno 
Priznati poraza... Ali ni lepo videti in

slišati, da spontano zaploskaš, pohvališ 
ali čestitaš igralcu na balinišču, ki se 
je odrezal z mojstrsko potezo, četudi 
ni član tvoje ekipe? Izkazal se boš za 
vzornega športnika, katerih je na ža
lost v naših krogih zelo malo. Take 
osebe so nam lahko vsem le v ponos. 
Še huje pa je, da prihaja do podobnih, 
čeprav osamelih, primerov tudi v not
ranjosti društev samih, kjer zasledimo 
posameznike, ki so soigralcu nevoš
čljivi za uspeh... in bi skoraj raje vide
li, da bi mu spodletelo. Po tej poti res 
ne bomo prišli nikamor in če bomo 
teptali le naše domače balinarske ste
ze, res ne bomo nikoli odnesli prav 
nič koristnega. Balinarsko kulturo in 
primerno športno obnašanje si prido
biš le s spremljanjem in udeležbo na 
kakovostnejših tekmovanj,« je Skupek 
zaključil svoj poseg.

Zmagovalec letošnjega zamejskega 
balinarskega prvenstva je zgoniški 
Kras, ki je ponovil uspeh s predlanske 
izvedbe. Z rekordnim naskokom petih 
točk in z najboljšim izkupičkom doslej

so bili zgoniški predstavniki letos za 
razred boljši od ostalih tekmecev. Nji
hova zmaga ni bila nikoli v dvomu. 
Kot dodaten dokaz o premoči Kanteje- 
vih varovancev priča dejstvo, da so 
proti drugouvrščenemu Kraškemu 
domu iztržili kar pet od šestih možnih 
točk, razpolagajo pa tudi z dvojico, ki 
je premočno osvojila množični turnir 
ob priliki športnega tedna Gaje. Za 
svojevrsten podvig so krasovci prejeli 
pokal organizatorja, ostale tri ekipe so 
prejele pokale, ki so jih darovali naši 
bančni zavodi, vsi ostali pa spominske 
plakete. (Z. S.)

RADIO OPČINE
Med tedenskim športnim komentar

jem, ki bo jutri ob 18.00 na Radiu Op
čine, bo najprej na vrsti odbojkarski 
pogovor med društvi Sloga, Kontovel 
in Sokol. Sledila bo rubrika Šport in 
seks (pred mikrofonom bo odbojkarica 
ŠZ Sloga Mira Grgič), ob koncu pa bo 
Zdravko Skupek govoril o pred dnevi 
končanem balinarskem prvenstvu.
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Stavke v južnosibirskem premogovnem bazenu Kuzbaš se še niso polegle

Pomanjkanje premoga že ogroža 
delo v tamkajšnjih železarnah

MEŽDUREČENSK, — Po pisanju 
sovjetskega tiska so se rudarske stav
ke v velikem premogovnem bazenu 
Kuzbaš v južni Sibiriji razširile vse do 
glavnega mesta oblasti Kemerova.
Povsod so v teku zborovanja, kjer so 
poleg drugih vse glasnejše zahteve po 
boljši preskrbi z živili, ki jih močno 
primanjkuje.

Posledice stavke se že čutijo, pa 
čeprav ponekod še vedno delajo, kljub 
temu, da so solidarni z zahtevami 
stavkajočih rudarjev. Najhujše posle
dice za zdaj čuti sibirska železarska 
industrija, ki bo morala zaradi po
manjkanja premoga prekiniti s proiz
vodnjo, če se bodo stavke nadaljevale.
Moskovska Pravda v zvezi s tem po
zdravlja odločitev rudarjev iz Meždu- 
rečenska, da začnejo ponovno z de
lom, saj naj bi s tem rudarji dokazali,

Zaradi razlite nafte 
ogorek »zažgal« reko

MOSKVA — Dokaj nenavaden pogled se je 11. julija nudil 
prebivalcem Žitomjerske oblasti, nedaleč od ukrajinske pre
stolnice Kijev. V dolžini 4 km je namreč gorela reka Noren in 
kot je včeraj poročala Tass, je ogenj povzročil neki kmet, ki je 
v reko odvrgel cigaretni ogorek.

Toda kaj je bilo krivo, da se je reka v trenutku spremenila 
v gorečo bakljo? Na tem področju so polagali kanalizacijske 
cevi, pri tem pa naj bi neki Klikom Kovša z buldožerjem neho
te pretrgal naftovod, ki teče ob reki. Za popravilo je bilo po
trebno približno 15 minut in v tem času je v reko odteklo 
približno 4 milijone litrov nafte. Tiskovna agencija tudi poro
ča, da krajevnega prebivalstva niso opozorili na nevarnost.

Seveda je požar povzročil tudi precejšnjo škodo. Po priče
vanju očividcev je bil prizor naravnost neverjeten. Nekaj kilo
metrov reke je bilo zavitih v visoke plamene, v vaseh, skozi 
katere teče reka Noren, pa so plameni uničili nekaj mostov, 
zgorel pa je tudi neki traktor, ki je bil parkiran preblizu goreče 
reke. Tass zaključuje svoje poročilo o nenavadnem dogodku s 
tem, da je bil tudi sam »povzročitelj« požara huje opečen.

lezničarjev so sicer podprli zahteve 
rudarjev, vendar pa niso želeli pristo
piti k stavki.

Zanimivo je, da rudarske zahteve 
dobivajo podporo tudi v partijskih vr
stah. Led je prebil prvi sekretar mes
tnega komiteja partije v Novokuznet- 
sku, ki je dejal, da mestna partija pod
pira vse glavne zahteve rudarjev, »ker 
so te upravičene in pravične.«

Sovjetska tiskovna agencija Tass pa 
poroča tudi o stavki v jeklarni Rdeči 
oktober v Volgogradu. Kdaj je do 
stavke prišlo, Tass ne poroča, vzrok 
zanjo pa je bila štiridnevna zamuda 
pri izplačilu plač. Stavkajoči so zahte
vali tudi ustanovitev posebne komisi
je, ki naj bi ugotovila, kdo je kriv za 
zamudo, proti krivcem pa naj bi tudi 
strogo ukrepala.

Požar v šotorišču: 
umrlo 5 romarjev

RIAD — Pet pakistanskih romarjev je v plamenih 
izgubilo življenje, drugih 34 pa je dobilo težke 
opekline, ko je včeraj izbruhnil požar v ogromnem 
romarskem šotorišču pri Meki. Višek hadžiluka (ro
manja v Meko) se s praznikom »eid al adha« (žrtvo
vanje), ki obuja spomin na svetopisemski dogodek 
Abrahama in Izaka, ponovno izteka z žrtvami.

Tokrat pa mrtvim ni botroval fanatizem kot v 
začetku tedna, ko je v eksploziji bomb izgubil ži
vljenje neki romar, 16 pa jih je bilo ranjenih. Požar 
je namreč izbruhnil v neki poljski kuhinji. Plameni 
pa so se bliskovito razširili na platnene strehe. V 
nekaj minutah je bilo šotorišče v plamenih, tako da 
so romarji v paničnem strahu iskali rešitve. V ognju 
je zgorelo več kot 200 ogromnih šotorov, oblasti pa 
so takoj poskrbele za preživele. Trenutno je v 
podobnih šotoriščih več kot milijon romarjev iz ka
kih 60 muslimanskih držav.

»da je njihova delavska zavest tako vi
soka, da niso dovolili, da bi prevladali 
poskusi nekaterih, ki so skušali sicer 
upravičene zahteve izkoristiti za izsi
ljevanja.« Toda po drugi strani je tre
ba tudi omeniti, da so bili pozivi ru
darjev iz Meždurečenska, naj bi tudi 
drugod ponovno začeli z izkopom, za
man.

Zahteve rudarjev niso le ekonom
ske, temveč zadevajo tudi vodenje po
sameznih rudnikov. Za celotno kate
gorijo so jih pripravili meždurečenski 
rudarji in so jih takoj sprejeli tudi 
drugod. Tako so v znak protesta usta
vili delo v Novokuznj etsku, Prokopi- 
evsku, Osinikovu in Leninsk-Kuznj et- 
skemu. Toda poskusi, da bi rudarsko 
gibanje spremenili v splošno stavko, 
so za zdaj propadli. Predstavniki že-

V Afganistanu ofenziva 
islamskih mudžahedinov

KABUL — Islamski mudžahedini so pred dnevi zavrnili predlog afganistan
skega voditelja Nadžibulaha, da bi ob sedanjih muslimanskih praznikih vzposta
vili premirje. Še več, islamska gverila je prešla v protinapad, a z bolj bornimi 
rezultati. Pri Kandaharju so vladne sile uspešno odbile napad mudžahedinov (na 
sliki AP vladni tank ob cesti za letališče).

Po tem neuspehu je islamska gverila sedaj osredotočila vse svoje napore 
pred Džalalabadom, kjer je v zadnjih tednih doživela težke poraze, saj so vladne 
čete prevzele nadzorstvo nad vsemi strateško pomembnimi položaji v okolici 
tega drugega najpomembnejšega afganistanskega mesta.

Redna vojska si ne dela prevelikih skrbi. V zadnjih dneh je namreč prišlo do 
srditih spopadov med raznimi gverilskimi skupinami, ki so terjali na desetine 
mrtvih in ranjenih. V laseh so si predvsem pristaši bivšega kralja in proiranski 
verski skrajneži.

Islamska gverila ima nekaj več »sreče« v terorističnih napadih. V petek so 
tako z raketami obstreljevali Kabul. Ena od raket je padla na bolnišnico Entoni, 
kjer pa je ranila samo enega bolnika. Bolj »uspešna« je bila včerajšnja eksplozija 
s trotilom natrpanega avtomobila, ki je v Kabulu terjala življenje 7 oseb, ranje
nih pa je bilo 32 ljudi.

Šola za sramežljive
OSAKA — Sramežljivost in zardevanje sta sicer znak nedolžnosti, kar je 

preveč, pa je le preveč. Nekoč so zardevale deklice, v eni tehnološko najbolj 
razvitih držav na svetu, na Japonskem, pa vse bolj zardevajo moški, še zlasti, 
ko se srečajo s prijetnim dekletom. Iz sebe ne spravijo primernega stavka, 
govorijo šepetaje, nimajo smisla za humor, skratka, izpadejo kot prave trape. 
Oženili pa bi se kljub vsemu radi.

Satoši Noguči je v Osaki odprl posebno šolo za take mečkače. Tečaj s 
teorijo in prakso traja šest mesecev. »Učenci« se morajo najprej naučiti govorne 
umetnosti, postopoma preidejo na dialog, nato morajo dokazati, da so kljub 
vsemu duhoviti. Praktični tečaj, ki ga vodijo pretežno vzgojiteljice, predvideva 
tehniko oblačenja, urejanja zunanjosti in gibanja. Končni izpit morajo fantje 
opraviti v prisotnosti neznanega dekleta. Noguči navdušeno pravi, da je tečaj 
dobro obiskovan in da iz njegove šole po šestih meseci pridejo pravi fantje od 
fare.

Šolo za samske fante obiskuje tudi 34-letni Junia ljori: »Mama me je prepri
čala, naj se vpišem,« pravi fant in kaže, da se je učenja lotil z velikim navduše
njem. Na Japonskem so še vedno zelo razširjene poroke po dogovoru, zato pa je 
tudi vedno več ločitev. Japonska dekleta so namreč vse bolj samostojna in 
zahtevna, poroka po dogovoru jih ne mika več, tako kqt vsa dekleta na svetu pa 
rada vidijo, da jim fantje dvorijo. Če so pri tem zahtevnem opravilu spretni, pa 
toliko bolje. Da je res tako potrjuje tudi ljori, ki mu je mamica že trikrat našla 
nevesto, vsakič pa je zveza že ob samem začetku spodletela. Nemara pa bi bilo 
še najbolj koristno, če se protektivne matere ne bi vmešavale v ljubezenske 
posle svojih sinov.

Polenta, vino 
in medenjaki 
proti rasizmu
RIM — Demokratično združenje 

iz dežele Molise Associazione moli- 
sana si je omislilo svojevrstno obli
ko boja proti naraščajočim izpadom 
rasizma v državi. Odločilni povod 
za to je bila nesmiselna smrt letal
skega podčastnika južnjaškega po
rekla, ki je bil na počitnicah v neki 
vasici pri Veroni. V Rimu bo drevi 
priredila prijateljsko srečanje med 
severnjaki in južnjaki. Udeležencem 
bodo ponudili tipične jedi iz sever
ne in južne Italije, med temi bodo 
predvsem polenta s klobasami in 
mamljivi sicilski medenjaki, vse pa 
bo mogoče zaliti s tipičnimi vini iz 
Poadižja, Lombardije, Piemonta in 
Toskane. Seveda ne bo manjkala 
tudi pristna sicilska kapljica.

Assomolisana je svojo pobudo 
predstavila sardinskim organizaci
jam, Cisalpinski zvezi, Lombardski 
ligi, Ligurski ligi, Valdostanski zve
zi, Južnotirolski ljudski stranki in 
gibanju Lega meridionale. Vsi so se 
radi odzvali vabilu, drevi pa bodo 
na simboličnem prazniku dokazali, 
da so »otroci iste zemlje«, kar je 
hkrati geslo pobude.

Papež Wojtyla spoznava lepote 
in prebivalstvo Doline Aoste

INTROD (DOLINA AOSTE) — Pa
pež Janez Pavel II. nadaljuje svoje po
čitnice v tej prijetni gorski vasici. Po 
treh dneh molka je njegov glasnik 
končno zadostil radovednosti kakih 
dvajsetih novinarjev in jim podrobno 
razložil, kako papež preživlja svoje 
dni.

Večji del dneva preživi Karol Woj- 
tyla na gorskih stezah, saj njegovi 
sprehodi trajajo tudi po šest ur in več. 
Za te sprehode vsak dan poskrbi rav
natelj deželnega zavoda za gozdove 
dr. Cerise, ki papežu svetuje, v katero 
smer naj se odpravi. Papež ima s seboj 
vselej po deset spremljevalcev. Doma
čini so seveda zelo ponosni na tako 
uglednega gosta, s katerim se včasih 
tudi zaklepetajo.

V prihodnjih dneh bo papež obiskal 
nekatere bližnje kraje, danes pa bo 
daroval slovesno mašo v svetišču Oro
pa pri Vercelliju. Za vernike je to izje
men dogodek, saj je prvič, da to sve
tišče, posvečeno črni Materi božji, 
obišče najvišji predstavnik Cerkve.

Na sliki (telefoto AP): Janez Pavel 
II. med vsakodnevnim sprehodom v 
hribe.
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Za Italijane na počitnicah

Na sonce 
za vsako 

ceno
Veliko previdnosti opozarjajo 

ameriški znanstveniki
NEVV YORK - Ohraniti svetlo 

polt je v Italiji prav tisto, česar 
nihče ne mara. Zagorela polt je 
namreč najbolj zaželen rezultat 
počitnic; brez temne polti se ni 
mogoče vrniti domov in da bi si 
jo pridobili v kar najkrajšem 
času, so ljudje pripravljeni na 
vse.

To dobro vedo tudi ameriški 
znanstveniki Skin Cancer Foun
dation, najbolj prestižne ustano
ve za prevencijo kožnega raka. 
Iz tega razloga prof. Robin, emi
nentni dermatolog in predsed
nik omenjene ustanove, opozar
ja na nevarnost škodljivih son
čnih žarkov in skuša dopoveda
ti, da ima lahko pretirano izpo
stavljanje soncu resnično hude 
posledice. Zaskrbljujočim ame
riškim podatkom pa so se v za
dnjem času pridružili tudi itali
janski.

Zaščita pred škodljivimi son
čnimi žarki je tako postala eden 
od glavnih ciljev znanstvenega 
raziskovanja.

Dober zgled prihaja še enkrat 
iz Amerike, kjer je neka multi- 
nacionalna družba, ki proizvaja 
kozmetične izdelke za lekarne, 
izdelala novo serijo proizvodov 
za sončenje s tremi filtri.

Ti novi zaščitni proizvodi za 
sončenje občutno zmanjšujejo 
tveganja, ki jih povzročajo naj
bolj škodljivi sončni žarki in 
omogočajo zdravo zagorelost.

Prodajajo jih v ameriških le
karnah, izdeluje pa jih multina- 
cionalna družba Korff. Tudi v 
Italiji jih je mogoče najti v le
karnah in so dveh vrst: za otorke 
(ki so bolj izpostavljeni nevar
nostim sončnega sevanja) in za 
odrasle.


